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UNA MIRADA ENRERE 

Ara que encarem la recta final de la legislatura hem cregut que és el moment per retre comptes 

i veure que s’ha fet durant aquests 4 anys. Com veureu, a cada regidoria hi ha hagut molta 

activitat i la que ens deixem d’explicar..., i també deixem per escrit aquelles iniciatives que hem 

iniciat, però que no s’han pogut finalitzar i que esperem que la següent legislatura es pugui 

acabar. Volem deixar clar, que molts d’aquests actes s’han fet amb la col·laboració de moltes 

persones a través de les comissions i de les entitats que disposa Sant Quirze de Besora, i tampoc 

hauria estat possible sense la dedicació del personal de l’ajuntament de Sant Quirze de Besora i 

dels tècnics del consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura; i del consell comarcal d’Osona.  

Aquesta col·laboració ciutadana ha estat una de les nostres prioritats. I per res del món ens 

volem apropiar de reconeixements que els hi pertoquen a elles, perquè nosaltres el deure que 

ens hem marcat és està sempre el costat i col·laborar perquè es faci realitat tots aquests actes. 

Des d’aquí els hi volem fer una menció:  

Entitats:  

- Escola Segimon Comas  

- Llar d’infants els Quirzets  

- Institut Bisaura  

- Biblioteca Pompeu Fabra  

- Esplai de la gent gran  

- Bisaurart  

- Agrupació de veïns (que van fer 

viable les revetlles) 

- Agrupació de pessebristes  

- Organització de futbol sala  

- UE Sant Quirze de Besora  

- Associació semillitas estelares  

- Teatre el Centre  

- Associació Gombau de Besora  

- Trail del Bisaura  

- Club de tenis de Sant Quirze de 

Besora  

- Club de tenis taula de Sant Quirze 

de Besora  

- Club Excursionista Sant Quirze de 

Besora 

- Club de billar  

- Associació de Pesca del Bisaura  

- Associació de caçadors  

- AFA de l’institut Bisaura 

- AFA de la llar d’infants  

- AFA de l’escola Segimon Comas  

- Amics del Senegal  

- Gimnàs per les persones grans 

- Comerciants i empresaris del poble 

Comissions:  

- Comissió de festes  

- Comissió de jovent Nem Tard  

- Comissió de feminisme 

- Comissió de cultura 

- Comissió de Benestar social  

- Comissió de Medi ambient  

- Comissió d’urbanisme  

- Comissió de Sant Silvestre 

- Comissió d’economia  

- Comissió de civisme 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Fent valoració de tot el que hem hagut d’anar enfrontant, us podem assegurar que no ha estat una 

legislatura fàcil. En absolut. Com tots sabeu, ens hem trobat amb una pandèmia i els seus efectes 

col·laterals, tant econòmics com socials; hem hagut de fer front a qüestions d’incivisme que excedeix 

les competències de l’Ajuntament, i hem anat superant els entrebancs habituals d’un Ajuntament a 

l’hora que engegàvem nous i engrescadors projectes.  

Per això, després d’aquests quatre anys, fem la vista enrere i recordem aquell agre discurs de 

benvinguda del Ple d’investidura en què vam poder escoltar que “ens podríem permetre el luxe de 

dedicar-nos a aprendre com funciona un ajuntament”. Amb la perspectiva del temps, podem 

assegurar-vos que això és el que hem fet: no podem negar que durant aquests 4 anys hem après cada 

dia i sense parar! Bé, potser no ha estat precisament un “luxe” perquè no ha estat còmode ni fàcil, al 

contrari, alguns cops hem hagut d’aprendre a base de patacades, però sens dubte ha estat tan dur com 

satisfactori. I si ens ho deien entenent que ens deixaven tota la feina feta, tampoc va ser així. És veritat 

que ens hauria facilitat molt l’entrada i l’aprenentatge si per part de l’equip de govern sortint s’hagués 

fet un mínim traspàs de cada regidoria, per així poder aprofitar tot allò que ja s’havia fet.  

Tot i això, el que més mal ens va fer d’aquell discurs va ser escoltar expressions tan desafortunades 

com que amb nosaltres Sant Quirze no guanyava, que en lloc de sumar havíem escollit restar, i que en 

lloc de construir havíem escollit destruir. També, que en la nostra decisió no havíem tingut en compte 

les persones, sinó que havíem pensat en els partits. 

Com no pot ser d’altra manera, deixem al vostre criteri la valoració de la nostra tasca al capdavant de 

l’Ajuntament, però us podem assegurar que si per alguna cosa ens vam presentar i hem estat treballant 

aquests anys ha estat per millorar el dia a dia de les persones d’aquest poble que estimem. Ja ens sap 

molt greu, si no hem pogut fer més o no hem sabut fer-ho millor, però estem convençuts que així ho 

hem fet nosaltres i totes les persones que formen part del Consistori, siguin del partit que siguin.  

És per això que, passi el que passi el mes de maig, cosa que queda totalment a les vostres mans, 

nosaltres ens sentim orgullosos de la nostra tasca. Hem intentat donar vida al poble, sumant a tothom 

i no excloent a ningú, intentant millorar tot allò que hem pogut. Som plenament conscients que hem 

comès errors, que algunes coses no s’han pogut fer o no s’han fet al gust de tothom, però, així i tot, 

estem contents de tot el que s’ha fet i com s’ha fet en aquest període.  

I, ja per acabar, els regidors volem aprofitar aquestes línies per agrair la tasca dels treballadors 

municipals i la feina que s’ha fet des de les diferents comissions que ens han acompanyat en aquesta 

legislatura: de Festes, de Joventut Nem Tard, de Cultura, de Benestar Social, d’Esports, de Feminisme, 

de Medi ambient i d’Urbanisme. En totes elles el regidor o regidora corresponent ha pogut comptar 

amb un seguit de persones que de forma altruista hi ha col·laborat. 

Finalment, volem tornar a agrair a totes les associacions i entitats la seva vitalitat i participació, que 

gaudiu d’una llarga vida i que sempre tingueu el 

suport de l’ajuntament. I si, en cas que, alguna 

persona s’ha sentit que no es comptava amb ella, 

ens disculpem i ens agradaria que es posés en 

contacte amb nosaltres per poder-nos disculpar, 

ja que mai ha estat la nostra voluntat. Com hem 

dit, som partidaris de la col·laboració ciutadana i 

que entre tots, construïm el nostre Sant Quirze de 

Besora.  
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GESTIÓ DE LA PANDÈMIA DE LA COVID19 

Des de l’ajuntament vam intentar està a la punta de llança de la sanitat davant la pandèmia, gestionant 

el territori i de la vida quotidiana de les persones. Va ser un aprenentatge diari a marxes forçades, no 

hi va ajudar el desconeixement, les mesures a prendre que canviaven contínuament, la infinitat 

d’indicacions i contraindicacions de les diferents administracions. El nostre principal objectiu va ser 

mantenir a tota la població informada, sobretot a través de les xarxes socials i del canal de 

comunicació. Sense oblidar els cartells i els bans municipals en llocs estratègics dels municipis. Tot i 

que les oficines municipals estaven tancades, els professionals van seguir treballant (presencialment o 

telemàticament), es va potenciar l’atenció online i telefònica. Una atenció per altres canals que a avui 

en dia s’ha instaurat com una possibilitat més.  

Tancament d’espais públics i desinfeccions  

Una de les primeres mesures que es van dur a terme a mitjans del mes de març amb la declaració de 

l’estat d’alarma, va ser el tancament de tots els edificis públics (centres escolars, biblioteca, 

ajuntament, residència d’avis, pavelló…) i els equipaments públics (camp de futbol, pistes de tennis i 

pàdel, parcs, piscines, fonts públiques…).  

Gràcies a les empreses que fan la neteja dels equipaments públics i la via pública, les desinfeccions es 

van incrementar durant aquest període d’estat d’alarma, sobretot en les zones de gestió de residus i 

deixalles i en aquells punts de major concentració de persones, com és davant de les botigues de 

primera necessitat. També es van tenir en compte les baranes d’algunes zones dels municipis. Un cop 

es van poder obrir espais, es va establir pla de contingències individuals on es prioritzava la seguretat 

sanitària i que alguns es van allargar fins al 2022 amb un gran esforç de les empreses de neteja abans 

esmentades.  

Ajornament impostos municipals i no cobrament d’algunes taxes 

En el seu moment, d’acord amb l’ORGT, es va modificar el calendari fiscal del 2020 i tots els impostos 

a cobrar a partir del mes de març van quedar ajornats, al voltant d’uns dos mesos aproximadament. 

L’objectiu era ajudar les famílies i el teixit econòmic del municipi, afavorint que disposessin de la 

màxima liquiditat possible per fer front a la crisi de la COVID-19.  

A més, tots els serveis municipals que l’Ajuntament va deixar de prestar a causa del confinament no 

havien de pagar, aquesta mesura incloïa serveis tan importants com el cobrament de les quotes de la 

llar d'infants. I, tot i això, l’ajuntament va mantenir tots els contractes laborals que tenia en el moment 

de la declaració de l’estat d’emergència.  

Voluntariat  

Durant aquests mesos vam quedar molt contents de la solidaritat de les persones del municipi, com va 

respondre col·laborant en la borsa de voluntaris que vam proposar el 14 de març del 2020 després de 

la demanda que es va fer des de l’Ajuntament. El seu principal objectiu era donar suport a les persones 

grans o amb dificultats de mobilitat, per la compra o per necessitats bàsiques. Durant els mesos de 

març i abril es va trucar per informar d’aquest servei a totes aquelles llars on vivien persones de més 

de 65 anys que visquessin sols o on vivien una parella de persones amb més de 65 anys. També tenia 

un segon objectiu, que era per oferir un voluntariat per fer cangurs pels infants amb progenitors que 

havien d’anar a treballar. En aquest cas va tenir menys demanda.  
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Escola virtual  

Des del primer moment l’Ajuntament va treballar conjuntament amb l’escola Segimon Comas per 

garantir una educació igual per a tots els nens i nenes del municipi, assegurant que totes les famílies 

tinguessin les mateixes oportunitats en l'educació dels seus fills. La nostra voluntat era aconseguir un 

entorn virtual que permetés fer un contacte entre alumnes i mestres. Amb col·laboració de la borsa 

de voluntaris es van repartir els Chromebook a les famílies que no disposaven d’equip informàtic. A 

més, també es va engegar una campanya per compartir Wifi, però a l’inici del tercer trimestre vam 

poder comunicar que totes les famílies disposen de connexió d'internet. Això va ser gràcies a l’empresa 

Adamo, que ens va deixar participar en el seu "Proyecto Adamo Ayuda" i posar a disposició d'algunes 

famílies aquesta connexió, i així garantir l'equitat en el nostre municipi. A més durant tot aquest temps 

es van fer reunions amb els mestres, el consistori infantil i de la comissió d’escoles verdes. D’aquí en 

van sortir propostes molt interessants com: la celebració del Sant Jordi amb balcons engalanats i 

música, missatges dels mateixos nens a les xarxes, vídeo del consistori infantil explicant les mesures, 

activitats esportives… Durant aquest temps vam col·laborar per poder fer algunes activitats especials 

com els tallers de poesia amb la Cristina Casas i el tancament de la Cooperativa BISAURAUP. Des de 

l'Ajuntament volem tornar a fer un agraïment i un reconeixement a totes les nenes i els nens del 

municipi per l’esforç que van fer durant aquests mesos que no han van poder fer vida normal, i s’havien 

hagut d’oblidar de fer les activitats que tant els hi agraden. Per això, els nens i les nenes entre 3 i 12 

anys van rebre un diploma com a reconeixement per haver respectat les normes de confinament i 

haver demostrat un comportament exemplar.  

Mascaretes  

El voluntariat també va ser molt nombrós en la iniciativa que es va dur a terme des de l'Esplai de la 

Gent Gran. En aquesta iniciativa, en la que va col·laborar l'ajuntament, es va comptar amb més de 80 

persones que van fer totes les gestions per tal d'elaborar mascaretes. Entre totes les persones van 

elaborar (tallar tela, cosir, renta, planxar, ensobrar...) i es van distribuir quasi 4.000 mascaretes en 

diferents establiments del municipi. Dins aquestes mascaretes també hi ha 600 mascaretes que van 

ser repartides casa per casa de tots els menors de 14 anys just el dia que van poder començar a sortir 

els infants.  

Activitats i celebracions 

Durant aquests mesos teníem algunes celebracions importants, i les vàrem intentar complir d’acord 

amb les normatives sectorials de cada moment.  

La primera data va ser el Sant Jordi, que estàvem confinats, i per la seva celebració vam voler convidar 

a tots els veïns i veïnes a ser creatius, per a mantenir un dels dies més bonics de l’any. Es va proposar 

fer manualitats i dibuixos relacionats amb la jornada i exposar-ho als balcons. Es podien enviar 

fotografies al whatsapp de l’ajuntament per a poder-ho difondre per les xarxes socials. Després es va 

fer una posada de música a tot el municipi per portar alegria aquell Sant Jordi més gris.  

Després venia la Festa Major, que arribava just pel desconfinament, els veïns i veïnes del poble de Sant 

Quirze de Besora, es mereixien gaudir-ne en un espai a l’aire lliure, sempre establint les mesures 

protocol·làries de seguretat. Sant Quirze de Besora va ser el primer poble a celebrar la Festa Major 

després d’aquesta crisi sanitària, també vam ser els primers de tenir un concert de l'orquestra, concert 

d’havaneres i perquè el temps no ens ho va permetre sinó també hauríem estat els primers de tenir 

una audició de sardanes... Però en general va ser tot un èxit! Vàrem ser un exemple per la resta de 

poblacions que amb voluntat i precaució es podia seguir gaudint de la festa major i en general dels 

actes culturals, ja sigui per la distracció dels veïns com per ajudar al sector, un dels més afectats en 
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aquesta crisi. El dia 11 de juny van començar els actes de la Festa Major del 2020, que van durar fins 

al dia 16 de juny, Els actes estaven repartits al llarg de 6 dies contenien: audició d’havaneres amb els 

Pescadors de l’Escala, concert de lo Pau de Pont, espectacle infantil amb Clowntes i Llegendes, concert 

amb l’orquestra Venus, vermut musical amb en Tremendu, espectacle de Màgia amb el mag Marin, 

espectacle infantil amb els Atrapasomnis, audició de sardanes amb la cobla Ciutat de Girona i fi de 

festa amb focs artificials. Sota uns protocols de seguretat davant la crisi sanitària del moment, s’havia 

de reservar l’accés a través d’un formulari online, per a poder reserva cita prèvia per a cada acte, per 

així poder accedir al recinte, ja que hi havia limitació d’aforament, així com un seguit de protocols a 

seguir. 

La següent era la revetlla de Sant Joan és una data important per la nostra terra, i com cada any, es va 

celebrar un acte a la plaça Bisaura. L’arribada de la Flama del Canigó és un moment representatiu, ja 

no només per la revetlla de Sant Joan, sinó també per la reivindicació social i històrica del territori. El 

2020, tot i la situació, es va voler mantenir aquesta tradició. Així doncs, el dia 23 de juny la Flama va 

arribar a Sant Quirze de Besora a les 7 del vespre a la plaça Bisaura. La seva arribada va estar 

acompanyada de sardanes amb la Cobla Principal de Llançà i Osona, mantenint les distàncies i els 

protocols marcats.  

Paral·lelament, per pal·liar els efectes de la Covid es va comprar material per poder garantir la 

seguretat a les instal·lacions municipals, com ara els dispensadors, carpa pel personal que controla 

l’accés i material de neteja... 

En contra la violència masclista fins i tot en el confinament  

Tot i la crisi sanitària, des de la Regidoria de Feminisme es va continuar promovent l’equitat de gènere 

a la vila. La seva principal estratègia era combatre els aspectes més estructurals de la desigualtat de 

gènere i el sexisme. Amb aquest objectiu el mes d’abril es va elaborar un protocol intern per atendre 

a les víctimes de violència masclista durant el període del confinament, tant per telèfon com via 

electrònica. L’objectiu era ampliar el suport social a les dones que travessen aquestes situacions i que 

amb el confinament es trobaven aïllades i es veien obligades a conviure amb el seu agressor. 

L’ajuntament va activar un pla econòmic i social per fer front a la crisi de la covid-19  

L’Ajuntament va destinar 17.200 € a cobrir les necessitats bàsiques dels col·lectius més afectats pels 

efectes de la pandèmia de la COVID-19, entre ells les persones que van ser acomiadades, es van posar 

en ERTO o el teixit econòmic i comercial del municipi, sector que dóna vida i activitat a la nostra vila.  

I a finals de l’any 2020, l’Ajuntament va obrir una segona fase de les ajudes directes per a autònoms, 

comerços i restauradors del poble que s’han vist afectats per la Covid-19. En aquesta segona fase s'han 

rebut un total de 16 sol·licituds. En la segona fase es va resoldre en 7.980 euros, amb un ajut màxim 

de 700 euros i un ajut estàndard de 340 euros. Així en total algunes sol·licitants durant les dues fases 

han rebut 1.350 euros.  

A més a més, amb l’objectiu de reactivar el teixit productiu de Sant Quirze de Besora, l’Ajuntament va 

engegar projectes per afavorir al comerç local, les petites i mitjanes empreses i els treballadors 

autònoms. Seguint aquestes premisses es van dur a terme diverses actuacions per fer costat i 

promocionar el comerç com:  

• Campanya de Nadal, tenim un regal per a tu.  

• Campanya de Sant Joan "Per Sant Joan et regalem la coca i el cava".  
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• Des del Consorci s'han ofert diversos cursos i formacions webinars relacionades amb la gestió 

dels petits negocis.  

• Disposar d’un canal d’informació per rebre tota la informació actualitzada sobre les 

normatives que s’anaven aprovant.  

• Subministrament, dins les nostres possibilitats, de material per a fer front a la situació de la 

Covid-19, mascaretes, rètols informatius, guants, cintes per marcar les distàncies...  

• Permís per ampliar terrasses als locals que ho han sol·licitat per tal de poder compensar 

l'aforament amb la nova normativa. 
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BENESTAR SOCIAL I SANITAT  

Serveis Socials:  

S’han mantingut reunions constants amb els treballadors de serveis socials per tal de veure les seves 

necessitats com la instal·lació de mesures de seguretat. I a la vegada, hem estat treballant les 

problemàtiques que ens afecten com l’exclusió social, l’habitatge... Amb ells i en col·laboració de 

l’Agència Catalana d’Habitatge es va treballar per millorar la convivència de la Plaça Òmnium i posar 

un control perquè no torni a repetir els problemes que hi teníem. 

Auxiliar de la llar:  

Durant el segon semestre del 2019 i el primer semestre del 2020 es va sol·licitar la cessió d’una 

treballadora del consell comarcal subvencionat pel SOC per tal d’ajudar a les persones més 

necessitades del nostre municipi d’acord amb els criteris establerts per Serveis Socials. Les seves 

tasques podien ser: fer companyia, neteja de la llar, realitzar els encàrrecs, acompanyar a metges… 

Aquesta figura s’ha tornat a sol·licitar i ha estat una realitat per al 2023 a través de la subvenció ACOL 

del SOC.  

Arranjament d’habitatges per a persones grans:  

L’Ajuntament de Sant Quirze de Besora va mantenir la col·laboració amb la Diputació de Barcelona per 

tal de fer arranjaments en banys de persones de més edat i necessitats per tal d’adequar aquests espais 

a les necessitats de les persones grans. Al llarg d’aquests 4 anys s’han beneficiat 8 famílies que van fer 

la petició a través dels Serveis Socials, que s’han pogut beneficiar de l’ajuda que els ha permès millorar 

la seguretat dins l’habitatge i evitar accidents domèstics., gràcies a les subvencions de la Diputació de 

Barcelona.  

Ajuts: 

Durant els 4 anys, s’han mantingut els ajuts que s’atorguen a la població més vulnerable. Aquests ajuts 

es gestionen a través del Consorci d’Osona de Serveis Socials; i serien els ajuts per subministrament 

d’energia, ajuts d’urgència, ajuts per les activitats de l’estiu, Banc d’ajudes tècniques, pisos d’estada 

temporal i ajuts per l’adquisició de llibres, material i activitats en el marc escolar. També de les 

activitats extraescolars, que durant aquests anys hem traspassat la gestió al Consell Comarcal per 

millorar en transparència i igualtat d’oportunitats per a totes les famílies.  

A banda, de la col·laboració amb el Banc d’aliments que s’ha anat millorant aquests anys amb un 

control financer més acurat. També s’ha mantingut l’assistència que es fa des del SIAD del Consell 

Comarcal i amb el Servei d’atenció Domiciliària. 

També es va col·laborar amb el Banc d’aliments, fent difusió, del Gran Recapte on també participava 

un establiment del municipi. I gràcies a una col·laboració amb en Pere Martí Bertran es va poder 

repartir una sèrie de llibres a famílies vulnerables, d’aquesta manera els infants tenien un regal més i 

aquest era cultura, i catalana. 

Entitats amb activitats de la gent gran:  

Des del primer moment s’ha treballat per oferir el màxim d’activitats, un exemple és l’Homenatge de 

la gent gran que s’ha fet cada any (excepte el 2020) on s’ha entregat sempre un obsequi de proximitat 

i una tarda d’acompanyament i diversió. El 2020 no es va poder celebrar l’homenatge de la gent gran, 

és per això que la comissió de Benestar va enviar una carta a cada casa on vivia un major de 65 anys 

per recorda'ls-hi que els tenim presents i que són un col·lectiu imprescindible pel nostre poble. També 
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vam aprofitar per posar-nos a la seva disposició per tot allò que els poguéssim ajudar i per convidar-

los a venir a buscar un petit obsequi: una mascareta.  

Per la resta de les activitats s’ha mantingut un contacte constant amb l’Esplai per donar més difusió a 

l’activitat social de l’entitat amb diferents tallers existents: informàtica, costura, treballs manuals, ioga, 

tallers de memòria; i s’ha recuperat el tai txi. A més, aquests anys s’han fet una nova proposta de 

tallers:  

- Caminades dels dimecres, consistent a fer dues caminades: la primera més llarga, i la segona 

més curta amb un treball de memòria.  

- Repàs de Català, s’ofereix els dilluns per practicar i saber escriure millor el català per aquelles 

persones que van estudiar en castellà.  

- Un espai per compartir com és l’àgora que es fa un cop al mes.  

- Un taller puntual de l’Emilia Sannicolás amb el taller per fer espelmes artesanals amb cera 

d'abella.  

- Un taller puntual, de roses de Sant Jordi per penjar al balcó o a la porta a càrrec d'Imma 

Esquerrà. 

- Un taller de com embolicar els regals de Nadal amb la Dolors Castells  

- Un taller de macramé que va durar diverses sessions amb la Yolanda.  

- Aprendre a fer activitat física amb una edat més avançada amb FisioBisaura.  

- També es van fer dues sessions per saber gestionar les emocions a càrrec de la Tam 

Barranqueras. 

- Diferents xerrades a càrrec dels professionals del CAP.  

- Xerrades sobre les òperes que després es van a veure.  

I el que ha tingut una gran acollida han estat els tallers i cursos de cuina fets: que es van iniciar amb la 

Margarita de Ca la Càndida, després amb la Sílvia Rodríguez amb un taller de cuina amb Thermomix. 

Seguidament, va ser amb en Ramon Quer, en Joan Gaja, amb la Gemma i l’Ariadna del bar Esport. 

També es va fer un taller de còctels amb la Gemma i la Cristina, el taller de cuina amb el restaurant la 

Bisaura, i diferents tallers de cuina amb l’Isidre Vila que també va fer un curs de diferents sessions 

sobre pastisseria.  

A més, l’Esplai també ha celebrat diverses festes cada any com: la castanyada, festa de la primavera, 

dijous llarder i la torronada. I la festa gran d’aquest any va ser la celebració de l’aniversari de 40 anys 

de l’entitat a la Cooperativa.  

Un altre tema que s’han fet són les xerrades, on s’ha pogut veure xerrades del Consorci d’Osona de 

Serveis Socials amb la Susanna Comas, com a treballadora social; per aprendre a treure el màxim de 

suc al telèfon mòbil, sobre els subministraments a la llar i presentació del nou servei de suport en 

energia per la ciutadania del consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura. També el Mn. Jean Pierre va fer 

una xerrada sobre "El món d'internet. Avantatges i desavantatges"  

I finalment, un altre aspecte destacat són les sortides a Clarella amb tast de vins inclòs, sortida a veure 

el musical Petit príncep i el musical Ghost; amb aquest últim es va aprofitar per veure els llums de 

Nadal. També una sortida per fer una calçotada o una sortida a veure la passió d’Esparreguera.  

Després d’una petició es va col·laborar en la celebració dels 90 anys de la generació del 1932. Des d’una 

iniciativa particular, l’ajuntament va col·laborar a convidar per carta al dinar que es proposa al 

restaurant la Bisaura. Cada assistent assumir el cost, i l’ajuntament va entregar un obsequi a cada 

persona, els que no van assistir se’ls va anar a entregar a casa. 
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Marató de donació de sang:  

Amb l’aparició de la COVID-19, es va treballar amb el Banc de Sang i de Teixits i amb l’Associació de 

donants de Sang d’Osona, per trobar un nou format per les donacions de sang, canviant la ubicació 

habitual, anant primer al pavelló municipal i després al centre de dia. A més, es va apostar per fer 

créixer aquestes donacions, afegint la donació de plasma i passant d’una proposta de només tarda a 

una jornada de matí i tarda, sempre sol·licitant cita prèvia. Aquella data va ser un èxit tant de 

participació com d’ambient. Això ha suposat que en lloc de les 32 persones de mitjana, estem a una 

mitjana propera a les 90 extraccions. 

Per augmentar la participació es va fer una col·laboració amb l’escola Segimon Comas. Els alumnes de 

6è van gaudir d’una formació sobre la sang i la importància de les donacions. Els mateixos alumnes van 

fer una proposta de cartells i van acabar triant un cartell que va ser la imatge de la difusió acompanyat 

del lema: SI DONES SANG, SALVES VIDES! A més, el consistori infantil va preparar un punt de llibre que 

es va entregar a cada donant que es va acostar durant la jornada al pavelló municipal. Aquest projecte 

es va poder dur a terme amb la col·laboració de l'associació de donants d'Osona i l'ajuntament de Sant 

Quirze de Besora. També es va rebre la visita del comitè local i comarcal, que va rebre l’encàrrec 

d’instal·lar un petit monument als donants de sang com s’ha fet a diverses poblacions. 

La gestió de la residència 

S’han mantingut diverses reunions amb les gerents per tal de treballar en el bon funcionament 

d’aquesta institució. Durant la pandèmia es va treballar amb molta proximitat per ajudar-nos en tot 

allò que fes falta. Es va intentar entregar a la residència, quan es podia, lots de material per prevenir 

la transmissió de la Covid-19, format per mascaretes, bates, gels, pantalles... També es va cedir a la 

residència d'avis un total de 10 butaques i 5 reposapeus que des de fa anys estaven situats al centre 

de dia sense utilització, així els residents poden millorar la seva estada a les sales comunes.  

En el ple de desembre de 2021 es va aprovar la pròrroga que va sol·licitar la Llar del Bisaura per allargar 

el contracte per a la gestió integral i l’administració de la residència d’avis municipal per dues 

anualitats. L’objectiu és treballar per millorar la qualitat de servei a tots els usuaris i usuàries. També 

es contempla la possibilitat d’aquelles millores vinculades a les subvencions per millorar l’edifici i 

assegurar-ne una transició energètica. I durant aquest temps s’ha format la comissió de benestar social 

per la Residència amb la voluntat de poder fer un seguiment adequat de la pròrroga. Tot i que no ha 

tingut la freqüència esperada, hi ha la voluntat de treballar per millorar aquest equipament públic per 

tal que es constitueixi com una bona opció per als veïns i veïnes que ho necessitin. De moment, s’han 

posat els fonaments per aconseguir-ho. 

Solidaritat amb Ucraïna  

Al Vell Continent ha tornat a aparèixer la guerra. I amb ella, com és normal, les persones que han pogut 
escapar d’aquell infern. També ha sortit la millor cara de la ciutadania. En un primer moment, la Carme 
Esparó ens va contactar per recollir aliments per les famílies ucraïneses i que, durant aquests mesos, 
ha treballat de valent per poder fer arribar la nostra solidaritat. Des d’aquí donar les gràcies per la seva 
implicació. Ràpidament i de forma conjunta i coordinada, l’escola Segimon Comas, l’Esplai de la Gent 
Gran, l’estació de servei el Túnel i l’Ajuntament ens vam oferir com a punts de recollida de productes 
que es necessitessin a Ucraïna (menjar, bateries, piles, mantes...). Després, una sèrie de persones 
voluntàries eren les encarregades de seleccionar què es podia enviar i ho encaixaven agrupat per 
categories. I per sort, són moltes les persones que han aportat el seu granet de sorra fent que es puguin 
enviar moltes caixes cap allà gràcies al col·lectiu de persones voluntàries i empreses de la Vall del Ges 
i Bisaura. Sobretot gràcies a la coordinació de QUADPACK on treballa en Jaume Rusell que en moltes 
ocasions ens ha fet d’enllaç i facilitador.   
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CULTURA  

Entitats culturals:  

Des de la regidoria s’ha creat una comissió de cultura on participen persones de les diferents entitats 

culturals del municipi que ajuden a dinamitzar el municipi. En aquest apartat volem agrair la tasca 

d’aquesta comissió de cultura, per treballar i lluitar la cultura catalana, per l’esforç de millorar el nostre 

municipi.  

I després ha estat indispensable el contacte amb cada entitat cultural del municipi per veure les seves 

necessitats i treballar conjuntament per tal de col·laborar; i en l’època de covid estar al seu costat per 

adaptar a la nova realitat:  

- Can tija i el Bisaurart, sempre hem estat al seu costat per les seves necessitats, ja fos per 

l’exposició de la cabanya del castell o per les que s’han desenvolupat aquí a Can Tija.  

- Biblioteca Pompeu Fabra, és un motor de la cultura a Sant Quirze de Besora i s’ha treballat per 

mantenir propostes com el club de lectura, les presentacions de llibres que després 

explicarem, vespres malgastats, taller de poesia, hora del conte... A més de celebrar els 10 

anys del club de lectura i una exposició a la sala d’actes de la biblioteca de les portades dels 40 

anys del diari el 9 nou, que va ser inaugurada per un interessant col·loqui que va dirigir el 

director del diari. 

- Associació pessebrista es continua col·laborant perquè puguin delectar-nos com cada any amb 

la seva exposició de diorames i pessebres.  

- Comissió organitzadora de concerts de música clàssica. Aquests anys s’han fet diferents 

concerts de música clàssica a l’ermita de Lourdes i a l’església, en dates assenyalades com la 

Mare de Déu d'Agost, Setmana Santa o per Cap d'Any. Apostant per les Corals i amb diferents 

músics: flauta travessera, violí, Violoncel i piano. També hi participaran les sopranos.  

- Associació Gombau de Besora i revista el 855, s’ha mantingut la cessió de l’espai i s’ha 

col·laborat per recuperar el certamen literari d’El 855 per Sant Jordi.  

- Teatre El Centre, els hem intentat ajudar en el desenvolupament d’activitats i compliment de 

normatives per tal d’assegurar una bona convivència.  

- Memorial de Ramon Capella, s’hi va col·laborar fins que el seu organitzador va poder-ho fet.  

- I finalment, també s’ha col·laborat amb l’organització del mercat d’antiguitats i de 2a mà que 

durant molt temps s’ha celebrat cada tercer diumenge de cada mes al voltant del pavelló. I a 

la vegada, també organitzen la trobada de cotxes americans un cop l’any.  

Veus del Bisaura, foment dels autors locals  

Des de la comissió la primera proposta va ser el projecte “Veus Bisaura” que va tenir molt bona acollida 

durant la setmana prèvia a Sant Jordi. Es tractava de 10 vídeos on diferents voluntàries i voluntaris, 

alguns actors i actrius del teatre El Centre, amb diferents edats llegien fragments de llibres de diferents 

temàtiques que han escrit persones relacionades amb Sant Quirze i amb el Bisaura. Tots ells en indrets 

fantàstics del nostre municipi acompanyats d’una música creada per la Rosmi Ballaró, Brad Mair i 

Ramon Vilardell. Tot, sota l’edició d’en Gil Ayats. Els vídeos es poden trobar a la pàgina web i al YouTube 

de l’ajuntament.  

Han rebut tan bona acollida, que es preveu convertir-ne en una ruta literària.  
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Sant Jordi, dia de la cultura catalana 

Des de la comissió de cultura es va decidir a convertir Sant Jordi amb el dia de la cultura catalana de 

Sant Quirze de Besora. El 2021 es va iniciar organitzant un taller de punts de llibre i la pintada del mur 

del canal a l’altura del camp de futbol on van participar una trentena de nens i nenes. 

De cara el 2022 i el 2023, la comissió de cultura, en col·laboració amb l’Escola Segimon Comas, l’Institut 

Bisaura i el teatre el Centre de Sant Quirze de Besora, va proposar un Sant Jordi molt cultural. Al matí, 

a més de l’habitual venda de roses dels alumnes de 3r d’ESO, es va iniciar un concurs de pintura ràpida 

pel municipi que disposaven de 3 hores per fer la seva obra. Mentrestant, també s’oferia taller a la 

mateixa plaça a més d’un esmorzar. A la tarda, és l’hora del jurat (format per pintors locals i mestres 

de plàstica dels centres escolars) d’escollir les millors obres de cada categoria. I per acompanyar 

l’entrega de premis, la comissió de cultura va dissenyar una lectura de poemes de diversos autors 

coneguts. Aquesta lectura va venir a càrrec d’alumnes de l’escola, de l’institut i d’actors i actrius del 

teatre El Centre. Tots ells van estar acompanyats per un duet de música de violí i violoncel que va 

endolcir tot l’acte. I el 2023 s’hi va afegir també un petit certamen literari on participaven els alumnes 

de 5è i 6è de l’escola Segimon Comas, que després del taller d’escriptura creativa que va impartir 

Cristina Casas, van presentar un treball.  

Potenciant les sardanes  

En col·laboració amb l’Esplai, durant el mes de novembre de 2021 es va fer un curs de sardanes per 

aprendre a comptar i a ballar correctament que va durar 2 dissabtes seguits. Després d’aquest petit 

curs, es va decidir entre les persones que hi van participar i amb el suport de l’Esplai i la Comissió de 

cultura, fer una trobada mensual (l’últim dissabte de cada mes a les 4 de la tarda) per seguir practicant 

al centre de dia. Aquestes sessions mensuals estan impartides per en Cinto Arxé al qual estem molt 

agraïts per dedicar el seu temps a ensenyar. És una activitat gratuïta i oberta a tothom, amb l’objectiu 

de fomentar aquest ball i aprendre a comptar i repartir.  

Presentacions de llibres  

Durant aquests 4 anys s’ha intentat promocionar el màxim les presentacions de llibres, amb l’objectiu 

de fomentar la lectura, d’aproximar autors a Sant Quirze de Besora. S’han presentat llibres de diferents 

estils i temàtiques, per intentar arribar al màxim de persones. S’han fet 22 presentacions i en total 26 

llibres presentats:  

Es va iniciar el desembre de 2020 amb la presentació de “Descobridors de paisatges” de David Vilaseca 

al teatre El Centre.  

El següent va ser la Gemma Pasqual amb el llibre “Viure perillosament” que es va fer de forma 

telemàtica per les mesures COVID-19.  

El següent va ser una presentació molt especial que va omplir el teatre El Centre, el llibre “Sentiments 

i vivències” de la Maria Nogué que va comptar amb llegida de poemes d’actius d’El Centre, amigues i 

familiars.  

Els propers van ser a la sala d’actes de la biblioteca es van presentar el llibre “L’home de la muntanya” 

de Gerard Canals i el llibre “Història d'un crit” de Joan BonaNit.  

Dins la Festa Major, es va incloure la presentació de l’autor local, Pere Martí que ens portava 3 nous 

llibres: ‘L’àvia que perdia les paraules’, ‘Tinc un tanc de joguina’ i ‘Taroda, Haikus de les quatre 

estacions’ i va comptar amb la col·laboració de l’Escola Segimon Comas i dels actors i actrius d’El Centre 

en el mateix teatre.  
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I es va tancar aquesta primera ronda de presentacions amb els llibres de l’Albert Canadell: ‘La ferida’ i 

‘Rebrot de bosc’ a la sala d’actes.  

El setembre de 2021 es va dur a terme la presentació dels últims llibres d’en Josep Comas (Josep de 

Sora): "Un tarambana" i "Salvem Cabanyal”; que va comptar amb la participació de música en directe 

i de diferents rapsodes.  

El següent mes, el dia 30, es va presentar el llibre "la bossa o la vida" de Salvador Lladó, que va comptar 

amb les entrevistes d’en Pol Baraza i dels alumnes de 6è de l’escola Segimon Comas.  

Finalment, l'última presentació de l’any va ser la de l'11 de desembre, que es va presentar el llibre 

“Vulcano” de Max Besora, que va delectar als assistents del seu estil literari i del seu ampli coneixement 

de la llengua. 

Es va iniciar el dissabte 19 de febrer, amb el primer llibre de Míriam Basagaña Farrés, "Cròniques 

millennials", que va tenir una gran afluència en el seu debut com a escriptora.  

El següent va ser el dissabte 12 de març de 2022 amb el llibre "Lo que esconde tu máscara", de Cándido 

Granada.  

El dissabte 14 de maig, presentació del llibre de poesia "Por de la terra" de Josep A. Vidal.  

El divendres 20 de maig, va tenir lloc la presentació del llibre "Fins al final de la vida", a càrrec de la 

infermera Anna Formiguera i la psicòloga Mariona Vilaclara. I dos rapsodes del teatre El Centre que 

van posar veu aquest delicat llibre.  

I el dijous 26 de maig, presentació del llibre "Escrivim el futur amb tinta lila" de Carme Forcadell, 

expresidenta del parlament de Catalunya.  

Dins la festa major del 2022, el divendres 17 de juny, la Cristina Casas Mata va conversar amb el poeta 

Josep Checa sobre el seu darrer llibre publicat "La casa dels meus morts", acompanyants per les 

escultures i pintures d’Esther Tenedor. 

A l’octubre es va reemprendre amb la presentació d’“Amor” de Manel Castromil amb la participació 

de música en directe i lectura de rapsodes.  

I al novembre amb la presentació del llibre d’Elisenda Mallol “The butterfly circus” que és una proposta 

molt innovadora i única.  

I per tancar l’any, es va fer la presentació de la novel·la de Max Besora “La veu del seu amo” que va ser 

presentat per en David Vilaseca. 

Durant l’any 2023 es va iniciar amb una aproximació als còmics d’en Xevi Dominguez i la Montse 

Batalla, que anava més encarat cap als joves.  

La següent va ser organitzada pel Club excursionista i va ser la presentació del llibre "Aferrats al Paradís: 

Setze maneres de viure a la natura" a la Sala d'Actes. El mateix dia es va projectar la pel·lícula "Jordania 

Climbing" i es va poder tastar la cervesa artesana La Salvatge, feta a El Puig de Llaés.  

Durant el mes d’abril, en concret el dia 15 d’abril va tenir lloc la presentació del llibre "COSTA MOLT 

D’OBLIDAR. VIVÈNCIES DE LA GUERRA CIVIL ESPANYOLA (1936-1939) DE MARIA ANTICH NOGUERA", 

de Roser Reixach Brià. La presentació va anar a càrrec de la Mariona Cabanas Boada. 

I el dia d’abans de Sant Jordi, s’ha presentat el llibre “Sortir de mare” de la sexòloga Elena Crespi, es va 

fer a la sala d’actes, que va ser en col·laboració amb la comissió de feminisme i amb una proposta de 

vermut.  



Resum legislatura 2019-2023 

20  

També hi ha previst la presentació de l’última novel·la de l’Albert Canadell al 13 de maig de 2023.  

Exposició d’art local als carrers  

La comissió de cultura amb motiu de la Festa Major del 2021 també va organitzar una exposició en els 

carrers de Sant Quirze. Es tractava d’una ruta artística als aparadors de les botigues que van voler, ja 

fossin obertes o tancades amb obres majoritàriament locals. La iniciativa compta amb un doble 

objectiu, per una banda, de donar a conèixer els fons pictòrics del que disposa l’ajuntament i per l’altra, 

donar vida als comerços oberts i donar a conèixer els establiments que ara estan tancats, però que 

anys enrere van ser puntals de la localitat. Des d’aquí agraïm als comerços i particulars per la cessió 

dels espais, i al Bisaurart per cessió de les obres. Amb la bona rebuda que es va tenir, es tornarà a 

repetir.  

Nous murals al municipi 

Des de l'ajuntament aquests anys s'ha treballat per fomentar els murals als nostres carrers com una 

mostra d'art i de proximitat. Primer es va pintar una dona racial a l'aparcament de la Plaça Òmnium, 

que va realitzar l'artista Manel Catllar de Sant Boi de Lluçanès. L'any següent es va pintar un altre mural 

a Sant Quirze, al pas soterrani del carrer del pont, just a les escales que enllacen pel cantó de 

l'ajuntament. Aquesta vegada es va confiar amb les tècniques de la Margarida Jeanneret i la Laia 

Amàrita que van omplir de flors i animals per convertir-se en un espai de descans i pau.  

Gràcies al Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura, durant 3 estius s'ha pogut organitzar un taller d’art 

mural, que consistia a pintar el pas subterrani del carrer del Pont mentre es treballaven competències 

que es demanen en el món laboral. Estava dirigit a joves a partir de 16 anys. Ha estat un èxit de 

participació i de resultat, i des d’aquí volem fer un agraïment a totes les participants i a la seva mentora, 

la Margarita Jeanneret. I d'aquesta manera a l'estiu hi ha propostes d'activitats per als joves del poble 

per gaudir de l'estiu i poder-se expressar de forma artística i al mateix temps donar un servei a la 

comunitat. D’aquesta manera seguim amb la idea que artistes locals i del nostre entorn deixin les seves 

obres a les parets del poble, que ens obliguin a aturar-nos per la seva contemplació i a la vegada que 

disminuïm les parets d'escrits i grafitis.  

SQB PHOTO, presentació d’una nova iniciativa fotogràfica 

El 2022 es va presentar el projecte «SQB Photo», el qual va començar amb un taller per experimentar 

amb una tècnica fotogràfica cianotípia, que té com a resultat una còpia negativa de l’original en color 

blavós. Aquest projecte consisteix a recuperar les fotografies antigues dels veïns i veïnes del poble, els 

quals es poden posar en contacte amb l’Ajuntament per tal que aquest 2022 els membres del projecte 

digitalitzin les seves fotografies. Després, es retornaran al propietari amb el nou format, i aquelles fotos 

que siguin d’interès públic es guardaran a l’Ajuntament per crear una galeria amb fotos històriques 

geolocalitzades i amb la temporalització. El projecte està obert a tothom i també es preveu que sigui 

completat amb activitats i tallers de fotografia.  

Mapa de patrimoni cultural 

Un Mapa de Patrimoni Cultural és un exhaustiu inventari que recull tots els elements del patrimoni 

immoble, moble, documental, immaterial i natural d’un municipi, amb l’objectiu de proporcionar al 

corresponent ajuntament una eina de coneixement i de gestió que li permet establir mesures de 

recerca, protecció, conservació i rendibilització social del seu patrimoni cultural i natural. Aquest s’està 

realitzant actualment en col·laboració amb la Diputació de Barcelona. Cada mapa està acompanyat 

d’una memòria que inclou una valoració global del conjunt patrimonial del municipi.   



Resum legislatura 2019-2023 

21  

MEMÒRIA HISTÒRICA 

Un record per als deportats als camps d’extermini  

El diumenge 9 de maig de 2021 es va col·laborar amb la Secció Local d’Esquerra Republicana en 

l’organització d’un acte de reconeixement als santquirzencs assassinats en els camps d’extermini. Va 

consistir en la col·locació d’una placa cedida per SOME amb els noms de les víctimes del nostre 

municipi, acompanyat per la interpretació del Cant dels Ocells. La dignificació de les veus de les 

víctimes i recordar per evitar que es repeteixi. 

I s’ha elaborat tot el projecte educatiu amb l’Institut Bisaura amb l’objectiu de col·locar en el mateix 

ajuntament les 5 llambordes Stolpersteine davant de l’ajuntament, i si tot va bé, es podran instal·lar 

entre el 2023 i el 2024.  

El retorn de la bandera socors roig  

El juny de 2021 vam poder gaudir a Sant Quirze de Besora de la bandera de Socors Roig Internacional 

Comitè local de Bisaura de Ter (nom que rebia Sant Quirze de Besora durant la 2a república) 

acompanyat d’una interessant taula rodona amb en Victor Bordas, l’Albert Botran i Pep Cruanyes.  

Aquesta bandera estava segrestada als arxius de Salamanca des de l’any 1939, ha pogut ser retornada 

a Catalunya durant aquella anualitat després de reclamar-la. A partir d’aquí, tenim la tasca de seguir 

treballant perquè pugui ser exposada de forma indefinida en un lloc d'honor a l’ajuntament de Sant 

Quirze de Besora. Símbol de resistència, solidaritat i internacionalisme, aquesta bandera ens ha 

d’ajudar a recordar els valors que cal defensar en moments de repressió i confrontació amb un estat 

autoritari com és l’estat espanyol. 

Un monòlit per dignificar les víctimes del bombardeig 

Durant el matí del dissabte 19 de novembre de 2022 es va celebrar la inauguració del monòlit de 

dignificació de les víctimes del bombardeig a Sant Quirze de Besora al 23 de gener de 1939 a la rambla 

concepció, amb la participació de la família Erra Soler. També hi va participar el Sr. Josep Font Sentias 

en representació del memorial Democràtic, que ha subvencionat part del cost de la instal·lació.  

Aquest monòlit per recordar que el municipi va ser bombardejat, com altres municipis de Catalunya 

durant la crua guerra civil. I així permetre dignificar aquestes víctimes i permetre a les famílies tancar 

les ferides que va obrir aquests fets.  

La guerra que vam passar a Sant Quirze de Besora 

A la tarda del dissabte 19 de novembre de 2022 es va presentar a la Cooperativa el documental "La 

guerra que hem passat" sobre la guerra Civil a Sant Quirze de Besora. Una cooperativa que va estar 

acompanyada d'una rèplica del quadre "Guernica" de Picasso que va pintar en Jaume Aregall i que ens 

va cedir per l'ocasió. L’acte va ser obert amb una intervenció de la Isabel Vergés que ha fet 

l’assessorament històric, juntament amb en Joan Serrallonga, i que va realitzar la gravació de les 

entrevistes que ens ha permès aquest treball ara. L’acte va ser tancat per en Víctor Bordas que ens va 

fer una exposició en les diverses línies d'estudi lligades amb la guerra Civil en què participa. Això ha 

estat possible gràcies a la Diputació de Barcelona, és per això que en l’acte també va participar el Sr. 

Xavier Menéndez del programa de memòria història de la Diputació de Barcelona. 

Es va reaprofitar el treball que es va fer entre el 2009 i 2010, on es van fer una sèrie d’entrevistes sobre 

les seves vivències a persones grans del municipi per preservar les veus de la nostra gent gran, que ens 

expliquen els anys més foscos de la història de Sant Quirze de Besora. Ens relaten com van viure la 
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guerra civil, uns records i sentiments que durant anys els van haver de guardar en silenci; i que ara els 

donem veu per deixar constància de com va ser aquesta guerra en el nostre municipi. I és que és 

indispensable conèixer la història per tal d’assegurar que no es repeteix. Sovint quan es parla d’història 

hom pensa en dates, estadistes, grans fets, mandataris, poder. Però les persones, totes, som les que 

amb el nostre dia a dia construïm la història i si aquesta és explicada en primera persona, per familiars, 

amics o veïns, ens arribarà molt més.  
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GOVERNACIÓ  

Aprovació d’ordenances:  

1. Ordenança 58 - Instal·lacions d’autoconsum amb energia fotovoltaica 

Regulació del règim d'intervenció municipal sobre les instal·lacions d'autoconsum amb energia 

solar fotovoltaica que s'executen en béns immobles i les mesures tributàries corresponents que 

permetin la seva incentivació a través de bonificacions fiscals, entre altres. D’aquesta manera, Sant 

Quirze de Besora es compromet amb la lluita contra el canvi climàtic i en l’endegament definitiu 

per poder afrontar la transició energètica. Apostant per l’energia solar fotovoltaica és, sens dubte, 

una de les principals tecnologies que contribuirà significativament al desenvolupament d’aquest 

nou model, en termes d’incrementar l’eficiència energètica i facilitar la integració d’energies 

renovables en el sistema elèctric, de reduir les emissions contaminants, de reduir l’alta 

dependència energètica de Catalunya i, en darrer lloc, però no menys important, democratitzar el 

model energètic. 

2. Ordenança 59 - Tinença d'animals de companyia 

Regulació de les interrelacions entre les persones i els animals domèstics o de companyia. S’ha 

redactat una nova ordenança per tal de regular totalment tots els aspectes relacionats amb la 

tinença d’animals. Sent conscients que un dels problemes que tenim és l’incivisme dels amos de 

gossos, que no recullen els excrements, que els porten sense lligar o que no els tenen censats...  

3. Ordenança 60 - Servei d'Arxiu Municipal 

D’acord amb la Diputació de Barcelona que gestiona el nostre arxiu municipal, s’ha creat un 

reglament del Servei d'Arxiu Municipal per millorar la gestió.  

4. Ordenança 61 - Verificació d'habitatges buits 

Regulació del procediment de verificació d'habitatges buits per tal de poder aplicar el recàrrec dels 

pisos buits que no compleixen cap de les excepcions establertes en aquesta ordenança. D’aquesta 

fer augmentar l’oferta d’habitatge del municipi.  

5. Ordenança 62 - Instal·lacions d'autoconsum amb energia fotovoltaica 

Regulació de la promoció de les instal·lacions d'autoconsum amb energia fotovoltaica en les 

indústries del municipi. Que també es va modificar per incloure les opcions del terreny no 

urbanitzable amb condicions concretes.  

6. Ordenança 63 - Ordenació i utilització dels equipaments i instal·lacions públiques 

Una nova ordenança per regular el règim general d'ordenació i utilització dels equipaments i 

instal·lacions públiques municipals i així evitar mals usos, a la vegada que s’assumeixen 

responsabilitats.  

7. Ordenança 64 - Ordenança reguladora del soroll i les vibracions 

D’acord amb les recomanacions de la Generalitat, es va aprovar aquesta ordenança i un mapa de 

capacitat acústica de Sant Quirze de Besora per així disposar d’una regulació del soroll i les 

vibracions en el municipi. 

8. Ordenança 65 - Ocupació de terrenys públics amb taules i cadires amb finalitat lucrativa 
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Amb la voluntat de organitzar i aprovar unes condicions iguales per tots els bars i restaurants, es 

va aprovar una regulació de l’ocupació de terrenys d’ús públic amb taules i cadires amb finalitat 

lucrativa i de la taxa reguladora de l’ocupació 

9. Ordenança 66 - Reglament Orgànic Municipal 

Reglament Orgànic Municipal de l'Ajuntament de Sant Quirze de Besora, aquesta ordenança 

s’explica en l’apartat de participació ciutadana.  

10. Ordenança 67. Ordenança reguladora de la conservació, neteja i tancament de solars buits 

Amb la voluntat de regular l’estat de conservació dels solars buits que estant en la trama urbana 

del municipi, s’ha aprovat una ordenança que regula les condicions i incorporar la capacitat 

sancionadora.  

11. Ordenança Fiscal NÚMERO 68: REGULADORA DEL PREU PÚBLIC PEL SERVEI DE RECÀRREGA 

DE VEHICLES ELÈCTRICS EN ESTACIONS PÚBLIQUES 

S’aprova aquesta ordenança per tal que es pugui començar a cobrar per carregar vehicles elèctrics 

en els dos punts de recàrrega de vehicles elèctrics situats a Sant Quirze de Besora.  

12. Ordenança 69. Ordenança General de Subvencions 

L’Ordenança general reguladora de la concessió́ de subvencions, per part de l’Ajuntament de Sant 

Quirze de Besora, té per objecte estructurar i fixar els criteris i el procediment per a la concessió́ 

de subvencions, garantint a la ciutadania i entitats, en igualtat de condicions, l’accés a aquestes 

prestacions per a serveis i activitats d’interès general. 

Aprovació de documents vinculats als riscos  

1. DUOPROCIM  

A finals del 2019 es va aprovar el Document Únic de Protecció Civil Municipal, gràcies al Consell 

Comarcal d’Osona. En aquest document s’estableix els riscos que estem sotmesos com a població, 

ja siguin nevades, inundacions, onades de calor, sismes,... És la unió dels anteriors documents que 

es disposaven de l’Inuncat, Neucat, Infocat...  

2. Pla de prevenció d’incendis  

Aquest document es va aprovar en el ple de maig de 2023 i consisteix en un nou document que 

resumeix les actuacions a realitzar al nostre municipi del 2024 al 2029, per tal de facilitar el treball 

dels bombers en cas d’incendi en la zona. Aquest document s’ha realitzat gràcies a la Diputació de 

Barcelona.  

Nou concursos de serveis:  

1. Contracte de neteja de la via pública  

Es va fer una nova licitació d’aquest servei, aquesta vegada de forma separada del 

manteniment del verd urbà. Un contracte de neteja que manté les obligacions del passat 

contracte. 

2. Manteniment i conservació del verd urbà de Sant Quirze de Besora 

Aquest contracte es va treballar amb un nou plec de clàusules que asseguri un millor servei. 

Aquesta vegada s’ha fet de forma separada en dos lots, s’ha reservat la part de manteniment 

de jardineres i parterres a empreses catalogades com a centres especials de treball (CET). Un 

altre dels canvis, és la prohibició d’herbicides a base de productes químics com ara el glifosat. 
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Això implica que s’hagi de fer el desherbat manual o utilitzant herbicides orgànics, la qual cosa 

dificulta el procés i n’encareix molt significativament el cost. Un altre punt important és que a 

partir d’ara no es podran dipositar ni cremar restes de poda al municipi, sent l’encarregat del 

servei el responsable de la seva gestió. A més, el nou plec de prescripcions tècniques inclou 

freqüències concretes per cadascuna de les actuacions, de tal manera que l’actuació s’adapti 

a cadascun dels parterres, marges, jardins, prats i arbres del poble. 

3. Contracte de transport de sang i de mostres del centre d’atenció primària  

Des de l’Ajuntament també s’ha regulat el tema del transport de sang i altres mostres des del 

CAP de Sant Quirze fins a l’Hospital de Vic. Es va fer un concurs públic i finalment ha guanyat 

el taxista Carles Ventosa, que s’encarregarà d’aquest servei fins al 2023, any en què s’haurà de 

tornar a treure a concurs aquest servei.  

4. Servei de comunicació i manteniment pàgina web municipal 

S’ha tornat a treure a concurs el contracte de comunicació i manteniment de la pàgina web, i 

que s’hi ha incorporat una sèrie de tasques relacionades amb la transparència de l’ajuntament, 

a més de totes les tasques de comunicació que ja estava previst en el contracte anterior.  

5. Contracte servei manteniment informàtic de l'ajuntament 

S’ha tornat a treure a concurs el contracte de manteniment informàtic de l’ajuntament, amb 

unes tasques semblants a l’anterior contracte, afegint tasques de telefonia.  

6. Prestació del servei de neteja de les dependències municipals 

S’ha tornat a treure a concurs el contracte de neteja de les dependències municipals, amb una 

llista d’equipaments semblants a l’anterior, afegint locals com el de Càritas i l’escorxador.  

7. Contracte servei manteniment i conservació instal·lacions enllumenat públic exterior 

municipi 

En finalitzar el contracte de servei de manteniment i conservació de les instal·lacions de 

l’enllumenat públic exterior del municipi va arribar a la seva finalització, es va apostar per 

adherir-nos a l’acord marc que ha posat a l’abast dels ajuntaments, per part de l’Associació 

Catalana de Municipis.  

 

Convenis per la recollida de residus 

L’ajuntament ha renovat el conveni amb l’associació Tapís, per a la recollida i gestió del residu tèxtil i 

ha firmat el conveni amb Humana, fundación pueblo para pueblo; pel mateix objectiu. Aquests 

convenis permeten mantenir la col·locació dels diversos contenidors adaptats que hi ha al municipi per 

la recollida de tèxtil (en bon o mal estat) complint amb totes les normatives. És molt important que 

aquest residu sigui separat en origen pels ciutadans per complir amb la normativa de residus. A més, 

hi ha una contrapartida que serà gestionada per Serveis Socials de cessió de roba per als més 

necessitats. 

L’ajuntament també ha firmat un amb VIDIA per instal·lar dos contenidors per recollir l’oli usat, i a la 

vegada faran projectes de cooperació amb l’escola per fomentar la recollida d’aquest residu domèstic.  

Recursos humans:  

Durant aquests anys hem hagut d’afrontar dues baixes per jubilació, a qui volem dedicar unes paraules 

d’agraïment per la tasca que van desenvolupar durant tots aquests anys. 

Durant aquests quatre anys ens hem esforçat per millorar el funcionament de l’ajuntament. Es va crear 

una borsa d’auxiliars administratius per cobrir baixes del personal intern, en la qual es van presentar 

més de 60 candidats i candidates. 



Resum legislatura 2019-2023 

26  

També es va fer una borsa per arquitecte i un nou procés per crear la plaça d’arquitecte municipal com 

a funcionari. I una altra borsa per a educadores de la llar d’infants i per a la Brigada Municipal, amb 

l’objectiu de contractar de forma temporal. En el cas de l’enginyer, s’ha decidit sol·licitar al Consell 

Comarcal aquest recurs quan el Servei d’Atenció Local ho permeti.  

També s’ha celebrat el concurs per al jutge de pau, que ha estat de nou per en Francesc González, i 

per a la jutgessa de pau substituta, per la Laura Masnou, a qui agraïm la seva dedicació i la de l'anterior 

jutgessa de pau, Maria Àngels Pujol, que ja no es va tornar a presentar. 

També s’ha apostat per entrar al programa ODISSEU, amb l’objectiu que joves estudiants universitaris 

puguin dur a terme les seves pràctiques remunerades i curriculars durant l’estiu aquí a l’ajuntament. 

Per sort, hem pogut dur-ho a terme els dos anteriors estius i està previst que també vinguin aquest 

estiu del 2023. D'aquesta manera poden tenir una primera experiència en l'administració a la vegada 

que donen suport durant les vacances del personal.  

El 2022 va entrar en vigor la Reforma Laboral (RD-LLEI 32/2021) per l’estabilitat en l’ocupació i la 

transformació del mercat de treball que es va aprovar durant el 2021 (l’últim decret a 28 de desembre 

de 2021). Això ha provocat més feina per l’Ajuntament, que ha hagut d’aprovar una oferta pública de 

contractació i fer els processos de selecció pertinents que han estat per oposicions. Fins ara s'han dut 

a terme les següents places que s’havien d’estabilitzar: 

• Arquitecte tècnic  

• Educadora per la llar d’infants  

• Personal de neteja d’equipaments públics  

• Cuinera per la llar d'infants  

Que s’han acumulat amb els processos que ens havíem compromès com la borsa de vigilants, que es 

va fer el 2022 i el segon vigilant es va contractar el juliol del 2022. També s’han fet els processos 

temporals que són habituals: el personal de manteniment i atenció al públic de la piscina municipal i 

una persona de reforç per la brigada municipal. I també es va fer un conveni de pràctiques del mes de 

febrer fins a juny de 2022 perquè un estudiant pogués realitzar les pràctiques universitàries a 

l’Ajuntament. 

Posada al dia de l’arxiu municipal 

L’Ajuntament disposa d’un arxiu municipal i d’un Servei d’Arxiu Municipal per la gestió, el tractament, 

l'organització, la conservació i la difusió de tota la documentació que genera l'Ajuntament en l'exercici 

de les seves funcions i competències.  

Aquests 4 anys, gràcies a la feina d’estudiants amb pràctiques i de l’arxiver de la Diputació de 

Barcelona, s’ha pogut arxivar correctament tota la documentació que restava pendent des de feia anys, 

alhora que es va arxivar diversa documentació que estava en altres armaris de l’edifici. Més de 1. 600 

registres que s’han arxivat correctament.  

Des d’aquí els agraïm la tasca que van fer amb professionalitat i dedicació, i recordem que tothom qui 

vulgui pot fer consultes al nostre arxiu, amb cita prèvia obligatòria en què s’exposi que es vol consultar. 

Canvi de dia dels voluminosos:  

La recollida de voluminosos es va canviar de dia, passant del tercer divendres de cada mes al tercer 

dimecres de cada mes. El motiu del canvi es per evitar que els divendres al casc antic s’acumulés els 

voluminosos per llençar amb el mercat municipal, que en moltes vegades feia deslluir aquest últim. 
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Recordeu que per demanar el servei, cal trucar al 93 886 43 00 abans del dimarts a les 17.30 h. I que 

ara, enlloc dels divendres, passaran a recollir-los el tercer dimecres de cada mes! 

Al costat dels afectats del tall de llum 

A causa dels talls de subministrament d'energia elèctrica que vam patir a finals d'any 2020 i a l'inici de 

l'any 2021, es va fer acompanyament a tots els veïns i veïnes que van posar una reclamació a la 

companyia distribuïdora. I s’han mantingut diverses converses amb l’empresa E-Distribución.   
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SEGURETAT 

La comissió de fets delictius i actes incívics al poble ha estat i és una preocupació diària per nosaltres. 

Cal tenir present, que tal com ens il·lustra l'evidència científica la criminalitat no és un fenomen 

uniforme, el poble ha patit temporades més intenses i diversitat de fets, de la mateixa manera, s’hi 

han vist implicats subjectes externs al poble i menors, aquesta particularitat ha complicat l’actuació 

tant de l’ajuntament com de Mossos.  

Des de l’ajuntament s’han desenvolupat 3 tasques molt rellevants; la detecció, l’actuació i el seguiment 

d’aquests fets. En aquesta detecció hem d'agrair la col·laboració ciutadana davant dels indicis i fets 

detectats, la denúncia i alerta és essencial per poder iniciar una resposta. S’ha establert un contacte 

constant amb Mossos i als nostres vigilants municipals, a qui cal agrair la seva excel·lent tasca. 

Pel que fa a l’actuació, hem de tenir en compte que entra en el joc la tasca policial i judicial de cada 

cas concret, però destacar que s’ha intensificat la presència policial per part de Mossos davant de 

l’augment dels delictes. I aquesta comunicació amb el cos ha seguit en el mateix seguiment dels casos 

de forma individual. 

Des de l’Ajuntament s’ha apostat per la transparència i la constant comunicació amb Mossos i el poble. 

Més enllà de la resposta reactiva, volem apostar per un model de treball pròxim, on puguem recollir 

les necessitats i problemes de Sant Quirze, proposant un model de seguretat basat en criteris 

preventius, socials, de corresponsabilitat comunitària i de millora de l’entorn urbà. Aspectes que 

indirectament milloren el civisme, la seguretat i la convivència de Sant Quirze. Volem seguir treballant 

per reduir els fets i tractar el fenomen d’una manera eficaç amb les facultats i eines que disposem com 

a entitat local. 

Podem destacar les següent accions: 

Instal·lació de les càmeres lectores 

Es van instal·lar les càmeres lectores de matrícules que estan col·locades als accessos del municipi: a 

la sortida del poble direcció Berga, una altra, a l’alçada de la benzinera, i l'última a la sortida del poble 

direcció Montesquiu. Amb aquestes càmeres es tanca el cercle i el municipi pot detectar quins vehicles 

hi han accedit o sortit, quan sigui necessari. L'accés a les imatges de moment el té l’empresa 

subministradora, però ben aviat aquestes imatges les tindrà el centre de control de Mossos 

d'Esquadra. El pressupost d’aquestes càmeres puja uns 16.000 €.  

Creació d’una borsa de vigilants municipals i incorporació del segon vigilant 

Entre els mesos de març i de maig de 2022 es va crear una borsa de vigilants municipals, per així poder 

contractar de forma més àgil durant els 3 anys de vigència. I des del mes d’agost tenim una nova 

vigilant municipal amb torn rotatiu que vetlla per la seguretat de tots. No està coberta totes les hores 

del dia, però recordem que el primer que s’ha de fer és trucar al 112, i després a vigilant.  

Treball constant amb els mossos  

Durant aquests anys s’han mantingut el contacte proper amb els Mossos d’Esquadra arran dels fets 

vandàlics i incívics que estem patint. Cal destacar les reunions que van mantenir l'alcalde i el tinent 

d'alcalde amb la directora dels Serveis Territorials d'Interior a la Catalunya Central i amb el cap i sotscap 

de l'ABP d'Osona, per analitzar la situació al poble i seguir treballant conjuntament per donar resposta 

a les problemàtiques existents.  
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Una de les conseqüències d’aquesta reunió va ser la trobada que es va fer entre els veïns i veïnes amb 

els representants de l’ABP d’Osona a Sant Quirze de Besora i se’n va fer una altra a Montesquiu l’any 

2023. I un dels acords presos és que cada 15 dies, un equip dels Mossos d'Esquadra, recolliran a Sant 

Quirze de Besora les denúncies dels veïns del Bisaura, per així no haver-se de desplaçar fins a Vic. 

L’horari és canviant, un dimarts de 8 a 11 h i l’altre d’11.30 a 13.30 h. Se situen a les oficines dels serveis 

tècnics de l’Ajuntament i per assistir cal demanar hora amb anterioritat al tel. de l’Ajuntament. Aquest 

servei ja es porta realitzant des del dia 7 de juny de 2022.  

Creació de la comissió de civisme 

Es va crear la comissió de civisme de l’Ajuntament de Sant Quirze de Besora, on participen els 3 grups 

municipals amb representació al Ple Municipal. En aquesta comissió se’ls va traspassar tota la 

informació, que disposàvem inclosos fets delictius, i que si volien poguessin fer qualsevol proposta per 

tal de millorar la gestió. En aquesta comissió hi van participar els Mossos d’esquadra i també la 

directora dels serveis territorials d’interior, per exposar la situació i el que es podia fer des de 

l’ajuntament. 

En aquesta comissió s’hi ha treballat una campanya de 5 eixos: que s’explica en el següent apartat. 

Durant l’estiu es va anar publicant aquesta campanya i des d’aleshores es van fent recordatoris sobre 

la necessitat que tots col·laborem en l’objectiu. 

Campanya de civisme  

Des de la Comissió de civisme de l’Ajuntament de Sant Quirze de Besora, on participen els 3 grups 

municipals amb representació al Ple Municipal. La campanya ha anat amb 5 eixos:  

1. Per un Sant Quirze + cívic: amb la voluntat de millorar el comportament de tots a la via pública, 

augmentar el respecte cap a l’entorn i cap al mobiliari urbà.  

2. Per un Sant Quirze + segur: amb la voluntat d’una millora el comportament dels conductors 

de vehicles.  

3. Per un Sant Quirze + net: amb la voluntat de reduir la brutícia del municipi encarat cap als 

propietaris d’animals de companyia que han de contribuir.  

4. Per un Sant Quirze + acollidor: amb la voluntat d’incentivar el sentiment de comunitat del 

poble, i la idea de denunciar els fets i comportaments que no són correctes per les diferents 

vies que disposem des de l’Ajuntament.  

5. Per un Sant Quirze + sostenible: amb la voluntat de fer conèixer la correcta recollida selectiva 

d’acord amb tota l’oferta que disposem i amb un esment important de com s’han de deixar els 

residus a dins els contenidors.  

La campanya va comptar amb el repartiment per cada domicili de flyers, amb publicacions a les 

diferents xarxes socials i amb la col·locació de diferents senyals i cartells pel municipi. 

També, des del comitè verd de l’Escola Segimon Comas hi van col·laborar amb una proposta per 

millorar el civisme del Parc Municipal. Des de l’ajuntament es va reforçar la neteja de l’espai a més de 

col·locar diversos cartells fets pels alumnes de l’escola Segimon Comas per sensibilitzar. Així continuem 

amb la idea de col·laborar entre tots per millorar els nostres espais. 

Vigilància discontínua  

Des del mes de maig fins al mes de setembre del 2022, algunes nits a la setmana es disposava d’un 

servei de vigilància discontínua d’equipaments públics. Aquest contracte amb l’empresa PROTECTA va 

servir per augmentar la presència de control a les nits i així disminuir els fets delictius als quals vam 

tenir el mes de març i abril i van suposar una punta de fets. 
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Xerrada sobre seguretat amb botiguers  

El passat dilluns 13 de juny de 2022 es va fer una trobada amb els comerços i establiments del poble a 

la Sala d’Actes de la Biblioteca Pompeu Fabra per tal de parlar sobre la seguretat i poder compartir un 

espai on fer propostes i ajudar-nos uns amb els altres. La trobada va servir perquè des de l’Ajuntament 

expliquéssim què s’havia fet i on estem al mateix temps que es van poder recollir propostes que van 

sorgir allà. Pensem que va ser interessant poder compartir experiències, malestars o preocupacions, 

actuacions fetes per part de tots i sobretot plantejar solucions que puguin ajudar a la resta. 
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CICLE DE L’AIGUA 

Actualització de la documentació 

Durant aquests dos anys s’ha avançat amb l’aprovació de documentació necessària per renovar la 

xarxa d’aigua municipal:  

- Pla director d’abastament del Servei municipal d’aigua, gràcies a una subvenció de l’Agència 

Catalana de l’aigua.  

- Pla d’autocontrols, gràcies a la col·laboració amb la Diputació de Barcelona.  

I amb el personal de la brigada es va instaurar uns nous processos per tal de recollir tota la informació 

relacionada amb la xarxa d’aigua municipal i d’aquesta manera quedi tot registrat correctament i 

d’acord amb els models que es proposen des de Diputació de Barcelona.  

L’ajuntament renova les canonades d’aigua potable  

- Carretera de Vidrà: en iniciar la legislatura, aprofitant una subvenció atorgada es va substituir 

tota la canonada d’aigua de la carrera de Vidrà (banda parell) i que es va aprofitar per refer 

tota la vorera per evitar els canvis de paviments que hi havia i millorar l’accessibilitat de tot el 

tram. .  

- Carrer Gombau de Besora: En aquest carrer s’han executat dues fases, la primera a 2019 i la 

segona el 2022. Aquest carrer tenia un problema greu, la canonada del clavegueram està per 

sobre de la canonada d’aigua de consum humà. Això suposa que si mai perd la claveguera 

podia suposar un risc per l’aigua potable, i en cas d’avaria en aquesta canonada, només es 

podia arreglar si espatllant la claveguera. La primera fase es va fer un tram del carrer, que era 

urgent d’executar a causa que hi havia pèrdues en una casa particular i en aquest cas es va 

refer tota la vorera i els guals. El segon tram del 2022 també es va realitzar per millorar la mala 

col·locació de les canonades, i per millorar les humitats que sortien en alguna casa. I ja està 

previst una subvenció de 40.000 euros per acabar de renovar la canonada de l’aigua d’aquest 

carrer.  

- Carrer Pau Casals: en el 2019 es va substituir tota la canonada del carrer Pau Casals, des del 

carrer Besora fins al carrer Bellmunt. Que es va aprofitar per poder anar col·locant algunes 

claus de pas a cada carrer per tal de poder-ho sectoritzar correctament, en cas de problemes 

de fuites.  

- Carrer Mestre Quer: Aprofitant una avaria al c. Mestre Quer, a causa del mal estat de la 

canonada d’uralita, al mateix temps que es reparava, dies més tard, es va substituir aquesta 

canonada per una de material plàstic. També es van repartir uns problemes de filtracions als 

baixos, que tenien els veïns de c. Mestre Quer núm. 2, des de feia uns mesos. En la mateixa 

actuació, es va col·locar un embornal a la mateixa alçada de l’obra, que facilitarà l’evacuació 

de les aigües d’aquella zona. 

- Canonada del Dipòsit de la petja fins a la xarxa d’aigua municipal: Aprofitant que l’empresa 

Sodeca-Pideca necessitava col·locar unes canonades fins a connectar amb l'EDAR, situada 

darrere de les naus de Transports Bach, l’Ajuntament ha renovat les canonades d’aigua 

potable, que van del pou de la petja fins a la font de l’Espadaler, fent servir la mateixa rasa pels 

tres conductes que han quedat soterrats. I des de l’ajuntament, es va fer la totalitat de 

l’actuació, renovant la canonada del Dipòsit de la Petja fins a la indústria Sodeca-Pideca.  

Aquesta actuació també té l'objectiu de permetre un ús segur del Pou de la Petja per a quan 

hi ha avaries a la xarxa de subministrament d'aigua. 
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El pou de la placeta entra en funcionament  

Durant el 2021, després d’esperar durant molt de temps la llicència d’ENDESA, es va poder bombar 

l’aigua del pou de la placeta cap a l’exterior. Aquest pou ja existeix des de fa anys, però no s’havia 

pogut posar en funcionament, a causa que les primeres anàlisis de l’aigua no van ser aptes pel consum. 

Després de les connexions a la depuradora i de la renovació dels col·lectors, es van fer uns nous anàlisis 

i va sortir que l’aigua tenia la qualitat suficient per ser apta. Aquest 2023 s’ha demanat la subvenció 

per aconseguir posar en funcionament, per tal de disposar d’un segon pou allunyat del riu per 

subministrar aigua al municipi. D’aquesta manera si un d’ells quedés fora de servei, sempre hi hauria 

l’altre que podria bombar aigua per anar subministrant al municipi.  

Subvencions de cara el nou mandat  

De cara la legislatura es gaudeixen d’algunes subvencions que s’han d’executar després de disposar de 

les subvencions corresponents:  

- Redacció d’un projecte per minorar els efectes de les possibles vingudes d’aigua del riu Ter al 

passeig de la Verneda i sota la plaça Bisaura, gràcies a una subvenció de l’Agència Catalana de 

l’Aigua.  

- Instal·lació de comptadors en alta als diferents dipòsits del municipi, gràcies a una subvenció 

de l’Agència Catalana de l’Aigua.  

-  Instal·lació del Telecontrol a la xarxa d’aigua del municipi.  

A la vegada, estem a l’espera de noves sol·licituds entrades:  

- Posada en marxa del pou de la placeta, a l’Agència Catalana de l’Aigua.  

- Impermeabilització del pou vell de les Bassetes, a l’Agència Catalana de l’Aigua.  

- Neteja de la llera del riu ter, al seu pas per al passeig de la Verneda.  
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URBANISME  

Des de la regidoria d’urbanisme hem continuat amb el seguiment, control i finalització de les obres 

que el passat Govern va iniciar. S’han reprès projectes que feia temps que estaven adormits i s’ha posat 

fil a l’agulla a d’altres de nous. Tot això sense deixar de banda les demandes i consultes que hem tingut 

dels veïns i veïnes de Sant Quirze.  

Soterrament de la carretera al pas a nivell:  

L’any 2009 es va fer el projecte que preveia fer un pas subterrani per a vianants i desviar els vehicles 

cap a la zona de la Coromina amb un pas per sota la via, i no es va executar. Hem tornat a posar aquest 

tema sobre la taula, buscant que el projecte fos finançat entre l’ajuntament, la Diputació de Barcelona 

i ADIF. En les últimes converses que s’han tingut amb la Diputació de Barcelona, s’ha arribat a la 

proposta que l’esmentat projecte constarà de dues fases. La primera a càrrec d’ADIF, en què es farà el 

soterrament en si i tot l’ordenament de la part ferroviària; i la segona, a càrrec de la Diputació, en què 

s’urbanitzarà tot l’entorn de l’obra. Actualment, estem a l’espera que ADIF i Diputació de Barcelona, 

tanquin la redacció del conveni que desenvolupi l’execució d’aquesta obra. A falta de disposar d’un 

projecte executiu definitiu, es preveu que l’actuació tingui un pressupost d’uns 3 milions d'euros. 

POUM:  

Un dels objectius d’aquesta legislatura era finalitzar el POUM i això ha estat una realitat després de 

més de 12 anys. El pla d’ordenació urbanística municipal és l’instrument de planejament urbanístic 

bàsic del poble. Aquest document ja ha estat aprovat, però falta la finalització del text refós, que és on 

hi ha les modificacions definitives. Per poder aprovar-ho es van haver de fer diverses visites al 

departament d’urbanisme i l’agència catalana de l’aigua (ACA), que són les institucions de les quals 

depèn la definició final del POUM. És molt important l’aprovació definitiva d’aquest pla d’ordenació 

urbanística per poder desenvolupar el creixement de Sant Quirze d’aquesta d’una forma planejada i 

ordenada. El document exposa com ha de créixer el poble i proposa la creació de 262 nous habitatges, 

144 dels quals es plantegen als nous sectors de La Vinya i el Pla de les bassetes. La resta es projecten 

en zones urbanes ja desenvolupades, predomina l'habitatge unifamiliar amb planta baixa i un pis 

d'alçada. Una quarantena dels nous habitatges han de ser de protecció oficial. El text també preveu la 

consolidació del polígon a la zona del Serradet i la reconversió del sector de Can Trinxet en una zona 

d'activitats econòmiques. També es planteja la construcció d’un nou pont sobre el riu Ter. També 

s’incorpora el catàleg de masies. 

Donació de finques per millorar la mobilitat 

Després de les converses tingudes amb les propietàries de la parcel·la del carrer Patis núm. 9, sobre el 

mal estat en què es troba el mur limítrof, les propietàries han decidit fer donació i que a partir d'ara, 

se'n farà càrrec l’ajuntament. La parcel·la ja està sanejada i no presenta cap perill. Ara queda pendent 

decidir quin tipus d'actuació s’hi fa en aquest espai. Però de moment ja ha servit per esponjar una zona 

perillosa a causa de l’estretor del carrer.  

Aquest mateix fet es repeteix en la finca del carrer patis 34 (carrer església 11). Es tracta d’un habitatge 

que estava afectat en el planejament municipal i després de conversa amb els propietaris de la finca, 

ens han fet la donació per millorar la circulació en aquest carrer.  

Des d'aquí volem fer un agraïment cap als propietaris per aquestes difícils decisions, però que ens 

ajuden a conservar un poble en bon estat i segur. Ara serà feina de l’ajuntament treballar per acabar 

d’endreçar aquest espai i per posar l’element que recordi el fet de la donació al poble per part dels 

propietaris. 
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En lloguer la casa del Gombau de Besora 

Al juny i juliol de 2021 es va dur a terme el procés d’adjudicació del lloguer de la casa situada al carrer 

Gombau de Besora, que era propietat de l’Ajuntament. Finalment, el procés es va finalitzar i la família 

que va quedar en la primera posició hi va poder entrar a viure el 15 d’agost, amb un lloguer valorat en 

450 € i amb un contracte pels 5 anys vinents, amb possibles pròrrogues de fins a 5 anys més. D’aquesta 

manera un habitatge que feia anys que estava tancat es posava al mercat immobiliari, a la vegada que 

ens permetia donar ús a un habitatge per evitar desperfectes a causa d’estar tancat.  

Tasques de neteja a l’accés a la c-17  

Durant aquests quatre anys, hem anat sol·licitant a la conselleria de Territori per tal que es facin 

actuacions de neteja dels marges i vores de la C-17z, des de la Cugulera fins a l’estació de servei El 

túnel. Les actuacions han consistit a netejar les bardisses, arbres, branques, i rocs que feien perillosa 

la circulació en aquest tram. També es van asfaltar alguns trams d’aquesta carretera.  

També s’ha fet una neteja dels vorals de la carretera C-17, des de la sortida del poble en direcció a 

Montesquiu. Aquestes actuacions han estat finançades i gestionades per la Generalitat de Catalunya i 

han inclòs la neteja i la nova instal·lació d’una malla per evitar les caigudes de roques a la carretera.  

Aparició de la vespa asiàtica  

Durant aquests anys ha aparegut la vespa asiàtica a Catalunya i des de l’Ajuntament de Sant Quirze 

hem anat realitzant la inactivació de nius. Des d’aquí donem les gràcies als diferents veïns i veïnes que 

ens han avisat per tal d’evitar aquest nou perill. Per a fer aquesta actuació amb prou feines es fan servir 

25 ml d’insecticida, i per això és una actuació respectuosa amb el medi ambient i molt segura, ja que 

se li dispara al niu des d'una distància suficient per evitar problemes de picades. Només cal tenir 

precaució de no transitar per sota el niu les 24 hores posteriors a l’actuació, ja que les vespes mortes 

cauen des del niu i així s’informa amb cartells.  

Els nius no s’aprofiten d’un any per l’altre, i per això es deixen penjats (es poden veure foradats), i de 

mica en mica van caient coincidint amb temporals, vent, pluja... de fet, es fa servir tan poc insecticida 

que les larves del niu romanen vives i els dies posteriors a l’actuació es pot veure com mallerengues, 

pica-soques blaves i altres ocells insectívors entren al seu interior a menjar-se-les.  

Per últim, recordar que la picada d’aquest insecte, tot i ser més dolorosa, no és perillosa per les 

persones, exceptuant les persones al·lèrgiques que sí que requereixen atenció mèdica ràpida. I si no 

se les molesta i un no s’apropa a menys de 5 metres d’un niu, no presenten cap mena d’agressivitat 

envers les persones.  
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MILLORES EN EQUIPAMENTS: 

Estem contents de tota la feina feta, hem pogut millorar les nostres instal·lacions i continuarem 

treballant per millorar els aspectes que segueixen obsolets en les nostres instal·lacions:  

• Ajuntament 

Es va refer el lavabo de la 2a planta i es van fer nous els tancaments a la finestra de l’escala 

d’accés al 2n pis i totes les finestres de la planta baixa. D’aquesta manera s’ha guanyat en 

l’aïllament acústic i tèrmic de l’ajuntament. El finestral de la planta baixa s’ha apostat per uns 

vidres opacs que permeten obrir la llum, però manté la discreció.  

El 2022 s’ha instal·lat un sistema de telegestió a l’edifici de l’ajuntament. Aquest sistema ens 

ha permès sectoritzar l’edifici de l’ajuntament de forma eficient i així poder regular la 

calefacció a cada sala. Això ens permetrà ser eficients i sostenibles energèticament parlant. 

Això ha estat gràcies a una subvenció de la Diputació de Barcelona. 

 

• Cementiri  

S’ha actuat en l’edifici central del cementiri, en el qual es van substituir totes les teules i les 

biguetes existents de la part antiga, amb l’objectiu de solucionar el problema de filtracions i 

humitats que feia anys que existeixen i de pas millorar l'estat de l'entrada al cementiri. També 

es va escatar tota la façana i l’entrada, deixant veure l’antiga pedra de les parets que quedava 

amagada i s’han tallat un parell d’arbres que eren els causants de què les teules s'aixequessin 

i creaven també les zones d’humitat de les parets. Creiem que l’edifici ha guanyat molt amb 

aquesta obra, no ja perquè era molt necessària, sinó per la transformació que ha tingut i la 

nova imatge que se li ha donat. Queda pendent per futures anualitats, la millora de pintura a 

la resta de murs del cementiri. 

Aquesta obra té un cost de 75.000 €, que es financen en part amb la subvenció concedida pels 

desperfectes del temporal glòria i una part de la subvenció de la Diputació de Barcelona. 

 

• Cooperativa  

El 2021 es va instal·lar un sistema de telegestió a l’edifici de la Cooperativa. Aquest sistema 

ens ha permès sectoritzar l’edifici de la Cooperativa de forma eficient i així poder regular la 

calefacció a la sala de l’Esplai o la sala polivalent, també permet la programació de l’encesa i 

apagat de la calefacció i control de la temperatura. Això ens permetrà ser eficients i sostenibles 

energèticament parlant. Això ha estat gràcies a una subvenció de la Diputació de Barcelona.  

S’ha fet l'adequació de la sala polivalent de la cooperativa. L’espai s’ha dotat de llums, amb la 

seva taula de control, del so, amb la part altaveus, microfonia, i control, com també de 

cortinatges i teló de boca. D’aquesta manera, es disposa d’un espai, amb tots els equipaments, 

per poder-ho celebrar. Actuacions musicals, teatrals, convencions, etc. 

I poder aprofitar encara més un espai del que ja disposem. També tindrem d’un equip mòbil 

de so i de llums, pels actes que es puguin celebrar a l’exterior. 

Gràcies a una subvenció de la Diputació valorada en 40.000 €.  

 

• Casa de cultura 

A la Casa de cultura ens hem dedicat a anar millorant algunes sales. Per exemple, a la planta 

baixa a la dreta hi hem ubicat el punt jove de Sant Quirze. D’aquesta manera s’ha fet 

l’adequació d’un espai exclusiu a la casa de cultura i amb la compra de material sol·licitat pels 
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joves que en seran usuaris, s’ha habilitat un espai que, coordinat per la tècnica de joventut, 

servirà als joves del nostre poble com a punt de trobada, estudi i oci. 

Això ha fet que l’espai que disposava la redacció d’El 855, a partir d’ara es comparteix amb el 

grup que fa classes de música. I també es va fer a mida un armari per sota el forat de l’escala 

per tal de poder fer servir de magatzem per part dels músics o de la nostra brigada. També 

s’han instal·lat els panells que van ser trets de la biblioteca.  

Finalment, s’ha comprat una sèrie de material per poder penjar quadres que ens ajuda a 

completar l’equipament a la sala d’exposicions de Can Tija, a la vegada que s’han renovat totes 

les cortines de l’edifici.  

 

• Biblioteca Pompeu Fabra i sala d’actes  

El 2019 es va realitzar el canvi de tancaments de totes les finestres de la biblioteca i de la sala 

d’actes que això ha permès millorar l’aïllament acústic i tèrmic de l’espai. El 2022 també es va 

substituir tot el llum de la biblioteca per passar-ho a LED per baixar el consum elèctric.  

A la vegada s’han fet millorar mobiliari de l’espai: s’ha remodelat el taulell d’atenció de la 

bibliotecària, es va refer el prestatge dels DVD i CD per poder-hi guardar més material. També 

s’han adquirit una sèrie de fundes per als DVD i així reduir l’espai. Finalment, es va renovar els 

expositors de l’entrada on s’ha col·locat una pissarra magnètica per tal de poder posar tots els 

missatges d’entrada.  

 

• Cal Dimoni 

Al mes de juliol de 2022, se'ns va entregar per part de la diputació de Barcelona, l’estudi que 

se'ls havia encarregat per la rehabilitació de “cal dimoni”. La voluntat municipal és reactivar el 

projecte de fer una promoció per gent gran per tal de donar resposta a una necessitat del 

municipi, de tenir habitatges per gent gran, adaptats i propers als serveis. 

Aquest edifici ha d’estar connectat amb l’edifici contigu de la Residència de Gent gran. 

A partir d’aquest moment, caldrà executar un projecte arquitectònic d'acord amb les 

premisses establertes en el citat document. També l’Ajuntament haurà de determinar la seva 

capacitat econòmica per fer front a la inversió prevista, i caldrà realitzar gestions amb els 

organismes corresponents per tal de sol·licitar, els ajuts i subvencions necessaris. 

 L’estudi en qüestió, ha estat subvencionat per la Diputació de Barcelona, amb un valor de 

6.000 €.  

 

• Residència  

La residència, tot i que hi ha una concessió administrativa, és un equipament municipal que 

s’ha de cuidar. Des de l’ajuntament, se’ls va fer entregar d’unes butaques que feia anys que 

eren al centre de dia i no es feien servir. 

A més, el juliol de 2022 ha finalitzat l’obra d’instal·lació del segon ascensor a la residència 

d’avis. Era una obra necessària, ja que només se'n disposava d'un que és antic i en situació 

d'avaria provocava que poguessin estar dies sense que els usuaris pugessin baixa a les 

instal·lacions de la planta baixa. Amb aquest nou equipament, queda coberta aquesta 

necessitat, però també suposarà un estalvi energètic, una millora de seguretat per a tots els 

usuaris i una reducció de la circulació dels usuaris atenen que aquest ascensor està situat al 

mig de la residència i suposarà una disminució de temps. El cost de l’obra ha sigut de quasi 

85.000 €, ve cobert per una subvenció de la Diputació de Barcelona. 
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• Camp de futbol 

Durant aquests 4 anys hem intentat d’anar destinant partides al camp de futbol perquè creiem 

que era indispensable la seva modernització i garantir la seva completa funcionalitat. Vam 

començar el 2020 quan es va dur a terme una obra de sanejament elèctric als vestidors i a 

l’oficina del camp de futbol municipal aconseguint que les instal·lacions s’adeqüin a la 

normativa actual. També aquests anys s’han fet millores en la teulada dels vestidors antics i 

temes de serralleria.  

Durant aquests anys l’ajuntament ha adquirit material per al club, com una porteria mòbil i 

totes les xarxes per tal que el club pogués renovar-les. L’Ajuntament ha substituït el marcador 

electrònic del camp de futbol quan aquest es va espatllar, i es va renovar tot l’equip de 

megafonia que presentava un estat deficient i no es podia fer servir.  

El 2022, es va poder dur a terme una de les prioritats de la regidoria, poder canviar el deficitari 

enllumenat del camp de futbol municipal per un enllumenat LED de qualitat que millorés la 

qualitat de les instal·lacions durant la nit. El resultat ha estat un canvi molt important, ja que 

s’ha augmentat molt considerablement la intensitat de la il·luminació alhora que es redueix el 

consum. 

 

• Piscina  

Un dels principals projectes que s’està duent a terme és el projecte de la piscina. S’està 

executant un nou vas de la piscina gran, perquè així s'adequa a la normativa, i quedaran 

solucionats els problemes de pèrdues d’aigua que fa tants anys que duren. A més de la clara 

millora per reaprofitament de l’aigua. També es farà tot l’espai exterior de les piscines, amb 

un canvi dels passadissos i del terra. A més, també es faran els vestidors nous. Es mantindrà 

l’estructura actual, però amb una nova distribució a l’interior, adaptada també a la nova 

normativa.  

Ha tingut un cost aproximat de 500.000 euros.  

 

• Pistes de tennis i pàdel  

De cara al Club de Tenis i pàdel de Sant Quirze de Besora s’ha redactat un avantprojecte que 

fos realitzable a la zona esportiva del camp de futbol per tal que el club pugui gaudir d’uns 

vestidors equipats. De cara el nou mandat s’haurà de redactar el projecte executiu i executar.  

Per millorar la seguretat d’aquest espai el 2020 es van instal·lar uns focus solars del passeig al 

costat del camp de futbol. I aquest 2023 s’han instal·lat 2 punts fotovoltaics en el camí cap a 

Can Guixà.  

 

• Pista 

A finals d’estiu es van canviar totes les xarxes de la pista municipal i soldar de nou les portes i 

les reixes per evitar accidents. Això ha permès una millor funcionalitat de l’espai, tant pel 

campionat de futbol sala, com pels nens i nenes de l’escola o la gent que hi vulgui practicar 

esport o divertir-se amb els amics. 

I per aquest 2023 se’ns ha concedit un estudi inicial per la remodelació de la Pista.  

 

• Pavelló 

Les portes i una part de les finestres del pavelló del pis de dalt, s’han substituït per tancaments 

nous, que asseguren un millor rendiment de l’espai, tant per aïllament acústic com tèrmic. Són 
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actuacions que aniran complementant amb pròximes obres que es duran a terme en el mateix 

pavelló. El cost de l’obra a set de 7.800 €, i finançat per la Diputació de Barcelona. 

Es disposa d’unes subvencions per substituir la caldera de gasoil d’aquest equipament i per 

substituir la coberta i instal·lar les plaques fotovoltaiques que es preveu per aquest 2023.  

També s’ha fet una inversió en la mànega elèctrica i la connexió a una caixa d'endolls nova, 

que tot i que ja es disposava a l’ajuntament no s'havia fet servir mai. Això permet fer les 

connexions al pavelló i al Parc, per les festes i concerts, sense haver de demanar augment de 

potència a la companyia, i és la mateixa brigada que realitza aquesta connexió. 

 

• Llar d’infants  

D’acord amb l’objectiu de treballar per millorar els nostres equipaments educatius, també hem 

actuat a la llar d’infants. Durant el 2021 es va adquirir material sensorial valorat per 15.000 

euros, subvencionat per la Diputació de Barcelona, per crear una aula de llum i renovar gran 

part del mobiliari i material d’aprenentatge de la llar d’infants. 

En el seu cas, també s’han executat uns treballs de jardineria al patí on es va crear un espai 

d’herbes remeieres i aquest últim any s’ha creat una muntanya de gespa. 

D’acord amb els criteris de la Direcció, s’ha decidit per invertit en la col·locació del parquet a 

la classe de la Baldufa, l’única que no en disposava. També s’ha fet la instal·lació d’un Acces 

Point ubicat al sostre de la planta baixa, d’aquesta manera s’augmenta la connectivitat 

d’internet dins l’edifici. Això permet que les mestres puguin utilitzar recursos provinents dels 

serveis d’internet i facilitar les tasques de les educadores per treballar amb l’aplicació Bynapp. 

També es van instal·lar plaques fotovoltaiques a la seva coberta per tal que l’equipament 

consumís en gran part, l’energia que generava a través de les plaques. 

 

• Escola  

Som conscients que l'escola Segimon Comas és antiga i s'ha de treballar intensament. Des de 
l'ajuntament hem entomat aquest encàrrec i hem treballat amb el Departament per anar 
millorant les urgències. És per això que s'han anat fent millores des de l'ajuntament atenen 
que el 2019 hi havia una necessitat urgent d’actuació, d'acord amb equip directiu: 
El 2019 es va fer una intervenció al pati de l'escola per millorar el drenatge d'aquest i poder 
evitar el problema de la formació dels bassals. També es va fer una actuació a l’actual aula 
literària que tenia problemes d’humitats i no es podia fer servir. I es va fer una millora del pati 
exterior: sanejament d’alguns elements i la creació d’un nou espai amb herbes remeieres. 
El 2021 es van dur a terme les obres als lavabos, aquesta actuació és subvencionada pel 
departament d’ensenyament. Des de l’ajuntament seguim treballant perquè l’escola nova 
sigui una realitat, però mentrestant seguirem vetllant pel benestar dels alumnes donant 
prioritat a les millores més urgents per al dia a dia. 
L'última obra gran ha estat aquest 2023, a petició de l’AFA de l’escola Segimon Comas i de 
l’equip directiu, on s'ha adequat l'antiga aula d'informàtica com una nova sala polivalent, que 
serà principalment per l'acollida matinal. S'ha tret tot el material, s'ha pintat tota la sala i s'ha 
posat parquet. 
S’han fet algunes obres menors com són la instal·lació d’una segona pica d’aigua al menjador 
de l’escola i mosquiteres. Als estius també es van millorant el condicionament de 10 aules 
(arranjament i pintar, en especial l’actuació a l’aula de P4 que estava en molt mal estat per 
culpa d'unes humitats), de la sala de professors, del despatx i de l'espai de neteja, i es va fer 
una endreça important del pati interior i de diferents sales. Aquests anys també s'han instal·lat 
dos espais amb parquet en dues aules. Aquests nous espais han de facilitar poder compartir, 
posar en comú, acords, reflexió, intercanvi, coneixença... seran un espai d’assemblea, de 
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trobada, de calma… d'acord amb la nova metodologia del centre per tal d'afavorir diferents 
àmbits dins les aules.  
Durant aquests anys s'han fet actuacions menors com col·locar totes les proteccions de les 
portes i es van canviar les que estaven en mal estat a tots els espais destinats a cicle infantil. 
Garantint que totes les portes on els infants tenen accés estan protegides. 
Finalment, també s'ha adquirit diferent material i mobiliari per millorar el treball compartit a 
les aules. 
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MILLORES A LA VIA PÚBLICA: 

• A la carretera de Vidrà, Carrer Gombau de Besora i al carrer Pau Casals  

Com s’ha dit en l’apartat del servei d’aigua, en aquests carrers es van refer les voreres, ja que 

se substituïa la canonada d’aigua d’aquests trams (excepte el carrer Gombau de Besora que 

només es va fer una part).  

 

• Reductors de velocitat  

S’han posat diversos reductors de velocitat del trànsit a la zona de les escoles, concretament 

al C/ Domènec Domingo, tindria una incidència més directe a la llar d’infants, i al C/ Mestre 

Quer, on es beneficia tota la zona de l’escola i institut. Cal dir, que aquesta, era una actuació 

necessària que ens havien traslladat des del sector educatiu. També es va col·locar un en el 

Solei.  

Durant el 2022 es van col·locar 4 reductors de velocitat a la carretera de Berga, gràcies a la 

Diputació de Barcelona titular d’aquesta carretera. Amb aquests elements, se soluciona el 

problema de la velocitat que agafen els vehicles en el moment que veuen que el semàfor és 

de color verd, i al mateix temps, també s’ha solucionat en bona part, i preguntant amb els 

veïns, el problema de les vibracions que hi havia en passar camions de gran tonatge. Aquesta 

actuació ha anat a càrrec de la Diputació de Barcelona. 

 

• Terrassa piscina  

El 2020 es va ampliar la terrassa del bar de la piscina. Era un espai reduït, i un cop s'havia 

d'aplicar les mesures de seguretat arran de la crisi sanitària de la COVID, resultava insuficient 

per a tota la demanda. Així doncs, es va decidir ampliar la zona, perquè l’aforament creixés, i 

tant els usuaris de la piscina, com la gent que regenta el bar, en sortissin afavorits. De cara el 

nou projecte, la terrassa també augmenta més.  

 

• Zona estació  

Després de converses amb la propietat del voltant de l’estació, ADIF, s’ha pogut fer una neteja 

de tot l’entorn, vies, andanes, aparcament i edifici. També s’han substituït els fanals 

deteriorats, i s'han canviat totes les bombetes foses. En aquests moments, considerem que 

tornem a disposar d’una gran zona d’aparcament amb il·luminació, que els veïns i visitants en 

podrem fer ús. Sabem que en ser una zona lleugerament apartada, és objectiu de bretolades.  

 

• Arranjament de camins  

Gràcies a subvencions de la Diputació de Barcelona, durant aquests anys, s’han rebut diversos 

ajuts de Diputació de Barcelona per arranjar camins inclosos en el PPI. Per una banda, s’han 

millorat els camins que estan inclosos en el PPI perquè els vehicles de bombers no tinguin 

dificultat per circular-hi en cas d’incendis a la zona. Aquestes actuacions es decideixen entre 

l'equip de la Diputació i el municipi. Els diferents camins arranjats són: els que van de la casa 

de la Coromina fins al pla del revell, des del km. 3 de la BV-5227 fins a l’enllaç del camí al Pla 

del Ravell, des del trencant de la casa de les Comes fins a la casa de can Garsa, el camí des del 

Solei fins als dipòsits, el camí de foradada a les acampades El Solà.  

D’altra banda, hem rebut subvencions per arranjar altres camins, que s’han destinat a millorar 

el camí de les rovires on es va instal·lar una reixa i s’ha formigonat algunes parts del camí (una 
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amplada de 4 m, i una llargada, pel que fa al tros arranjat, de 75 m). Al mateix temps, també 

s’ha millorat el camí del padró, que va des de la font, fins a connectar amb el camí que va a la 

Masia les Comes. En el camí de Foradada fins a l'Illa, s’ha posat grava per millorar el camí i la 

instal·lació d’un guarda-raïl per augmentar la seguretat d’una part del camí.  

Per altra banda, s’ha arreglat també una part de la carretera del barri de can Pere Ferrer, 

concretament, davant de la granja de can Bragulat, i també el revolt d’un cop passades les 

cases i fins a arribar a Can Riu. I està previst que aquest 2023 es faci un nou tros de 

formigonatge d’aquest camí.  

 

• Actuació de millora de la claveguera del carrer Besora 

Els veïns de la part baixa del c/ Besora, que connecta amb el carrer Pau Casals, feia molts anys 

que patien d’humitats i pudors, a causa del mal estat de la claveguera que passa per darrere 

dels seus habitatges. En ser un terreny particular, l’ajuntament no hi podia fer les actuacions 

pertinents. És per això, que s’ha arribat a un acord amb el propietari de la parcel·la, i ha fet 

cessió de la part justa, perquè passes a ser de propietat municipal, i així d’aquesta manera, 

l’ajuntament ha pogut reparar aquesta canonada. Ara queda integrada a la xarxa de 

clavegueram municipal, i es podrà fer el manteniment que sigui necessari. 

L’obra ha tingut un cost de 8000 € i s’ha finançat per mitjans propis.  

 

• Millora del vial entre Sant Quirze i Montesquiu 

Des del principi de la legislatura hem treballat perquè el vial que connecta Sant Quirze i 

Montesquiu, sigui un camí amable, tranquil, i amb ombres, on tots els veïns puguin passejar 

amb tranquil·litat, i sigui fins i tot un espai de trobada i el camí d’entrada al castell de 

Montesquiu pels visitants que vagin a peu.  

És per això que s’ha signat un conveni entre els ajuntaments de Sant Quirze de Besora i 

Montesquiu, el parc del Castell de Montesquiu, per tal d'executar aquest projecte. Un cop 

firmat, s’ha començat a netejar l'àmbit de voreres, s’ha fet una tria d’arbres joves que en poc 

temps puguin fer ombra, s’ha instal·lat bancs i papereres i també s'han retirat elements com 

tanques metàl·liques i s’ha pintat els diferents carrils. Quedarà pendent la instal·lació de llum.  

 

• Obres plaça comtessa Ermessenda  

A causa dels talls de subministrament d'energia elèctrica que vam patir a finals d'any 2020 i a 

l'inici de l'any 2021. Aquestes afectacions van deixar a una gran part de veïns durant moltes 

hores sense subministrament elèctric. La companyia elèctrica, després de converses amb 

l’ajuntament, va decidir canviar tot el cable que passava soterrat pel carrer Mossèn Cinto 

Verdaguer i a través d'una finca particular fins a la torre transformadora. Es va realitzar una 

actuació que condueix tot el cable al voltant de la plaça Comtessa Ermessenda i pel carrer 

Anselm Clavé fins a l’estació transformadora.  

 

• Neteja de la lleres de la riera de Cussons i del Torrent de Can Pere Ferrer 

Finalment, després de gairebé 2 anys de tràmits entre Ajuntament i l’Agència Catalana de 

l’Aigua (ACA) el passat 2020 es va poder dur a terme la tala de 3 pollancres de grans magnituds 

que es trobaven al carrer Munts al costat del pas per la riera de Cussons. Aquests arbres 

suposaven un perill públic, ja que les seves grans dimensions i la inclinació d’alguns feien 

perillar la seva integritat en cas de ventades o nevades.  
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Durant el mes de novembre de 2022 es van fer una sèrie de treballs de neteja de vegetació de 

la llera de la riera de Cussons al seu pas pel municipi abans de la Font de l’Espadaler. Han 

consistit a l’eliminació de vegetació a la llera per minimitzar els danys en cas de noves 

avingudes hi hagi menys problemes. Aquesta actuació ha vingut subvencionada en part per 

l’Agència Catalana de l’aigua.  

Amb recursos propis es va fer la neteja del torrent de Can Pere Ferrer per reduir la massa 

forestal que hi havia a dins el torrent just abans del viaducte que passa per sota de la C17z.  

 

• Noves voreres  

Durant aquests anys s’han habilitat i formigonat trams de voreres. Per exemple s’ha realitzat 

un tram de vorera del carrer Bellmunt, del carrer Bassetes i una del carrer Ripollès. Així, 

assegurem que els veïns hi podran circular sense haver de travessar el carrer, que suposa un 

risc  

 

• Neteja parcel·la Solei  

El 2022 es va acabar l'adequació i neteja de la parcel·la que hi ha a l’entrada del barri del Solei. 

Era una demanda que els veïns feia anys que reclamaven, ja que des que es va començar a 

construir el barri, aquesta zona amagava en la seva zona del centre, tota una sèrie de runes, 

que feia impossible que s’hi fes un manteniment en condicions. Arran d'això, una colònia de 

gats també s’hi va establir. És ara, que una vegada que han passat les màquines, s’ha pogut 

netejar a fons, i el terreny ha quedat perfecte perquè s'hi faci el manteniment adequat. També 

s'han arrencat els matolls del marge amb el carrer Carme Martí, on aquests s’havien fet molt 

grans, i oferien un perill en cas d’incendi amb la proximitat de les cases.  

La despesa d’aquesta actuació, serà entre l’ajuntament i la propietat del terreny, a la que 

volem agrair les facilitats que ens ha donat i per l’ajuntament, arribant a l’acord, de què a partir 

d’aquest moment, l’ajuntament es fa càrrec del manteniment de tota aquesta zona. 

 

• Millores dels revolts cap a Santa Maria de Besora  

Segueixen les obres de millora de la carretera BV-5227 (la carretera que transcorre entre els 

termes municipals de Sant Quirze de Besora i Santa Maria de Besora) per millorar els revolts, i 

així tinguin més visibilitat. Aquesta obra l’ha portat a terme la Diputació de Barcelona i 

consisteix en l'excavació dels talussos en roca existents amb una aclarida de fins a 5 metres 

d'amplada, i la construcció d'una cuneta de formigó transitable d’1,2 metres d'amplada a la 

base d'aquests talussos. 

 

• Actuacions de millora de l'entorn de la BP-4654 

A principis de juliol de 2022, es van dur a terme unes obres a la carretera BP-4654, que va de 

Sant Quirze al Serradet, que consisteixen en la construcció d’una cuneta revestida de formigó, 

d’una amplada d'1,20 metres. Aquestes obres es va fer a partir del punt quilomètric 0.380, i 

fins a l’entrada del polígon industrial del Serradet. Es va aprofitar també, per desbrossar i fer 

neteges dels marges, per tenir una millor visibilitat en els revolts existents en aquest tram. 

Aquesta actuació ha anat a càrrec de la Diputació de Barcelona. 
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• Asfaltat dels carrers 

El 2021 i gràcies a una partida pel PGI (Pla General d’Inversions de la Diputació de Barcelona) 

s’ha pogut asfaltar una part del carrer Pau Casals, una part també del carrer Bassetes i el 

pàrquing Els Carlins. Posteriorment, s’ha acompanyat amb la pintada dels senyals horitzontals 

que hi corresponen. També s’han restaurat els senyals desgastats que hi havia al voltant 

d’aquests carrers.  

A més, està previst asfaltar durant el 2023 el tram pendent del carrer Pau Casals, i formigonar 

la plaça de l’hostal Nou i el carrer Sant Joan.  

 

• Es repinten molts carrers del poble  

El 2021 la Diputació de Barcelona ens va concedir una subvenció per portar a terme diferents 

actuacions de seguretat viària urbana. El més significatiu ha estat el repintat de diferents 

carrers del poble. Concretament, totes les places de minusvàlids, tot el barri de Sora, el c. Joan 

Baptista Espadaler amb c. Sant Joan, el c. Domènec Domingo, el c. de l'Estació, el c. Munts, el 

c. Gorg, i el pàrquing de la Cugulera. Tot aquest repintat ha tingut un cost de 6.093,66 €.  

 

• Millores en el pont u d’octubre 

A finals de 2021, després de les contínues avaries en les canonades d’aigua que travessen per 

la vorera del pont, es va arribar a l’acord amb la Diputació de Barcelona per substituir-les totes. 

La Diputació es va fer càrrec de tota l’obra.  

 

• Millores i tasques dutes a terme per la brigada 

Durant aquests 4 anys s’han portat a terme tota una sèrie d'arranjaments que són en el dia a 

dia de l’ajuntament i que volem agrair a la Brigada que les ha executat. Com per exemple 

d’aquests treballs tenim la neteja d’una bona part del clavegueram del barri de Sora, una 

millora de la barana metàl·lica del carrer Munts o la instal·lació d'una nova tanca metàl·lica al 

marge de l’ermita de Montserrat. També la instal·lació d’una barana de fusta al carrer Munts 

i adreçar i pintar la metàl·lica que ja hi havia. També es va instal·lar una barana per millorar la 

seguretat del carrer pau Casals. En els aparcaments de la plaça Major i al passeig del Ter s'han 

instal·lat unes proteccions, per tal de garantir el pas de les persones entre els vehicles i la 

façana. I finalment, s'han anat fent els treballs de renovació de les peces de la plaça Major, 

que queden malmeses pel pas dels vehicles. També s’ha substituït la reixa de desaigüe que hi 

ha al principi del carrer Torelló i la plaça. També s'han fet reparacions les baranes de les escales 

del pàrquing de la plaça d'òmnium cultural, es van netejar i reparat les il·luminacions i les fuites 

d’aigua com la de les escales del pas subterrani. 
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SALUT PÚBLICA  

Contenidor caixes funeràries:  

A l’inici de legislatura es va col·locar un contenidor a l’exterior del cementiri municipal per posar-hi les 

caixes funeràries que es treien dels nínxols. D’aquesta manera no s’han tornat a cremar i evitar aquell 

fum negre i pudorós que sortia, tal com es feia fins ara. L’empresa que reculli els grans embalums el 3r 

divendres de cada mes, serà l’encarregada de fer el buidatge un cop el contenidor sigui ple.  

Campanya de tinença responsable d’animals  

I vinculat amb això, durant el 2021 es va engegar una nova campanya de tinença responsable d’animals 

de companyia. Des de l’Ajuntament de Sant Quirze de Besora es va enviar una carta a totes les llars 

per informar de la necessitat de censar tots els gossos del municipi i, a la vegada, combatre l’incivisme 

relacionat amb els gossos a la via pública, parcs i zones verdes. En aquests anys s’han inscrit més de 70 

animals. Això suposa que el cens ha crescut un 40%. Volem agrair la col·laboració de tots els veïns i 

veïnes. Recordem que si algú encara no ho ha fet, pot fer-ho a l’Ajuntament.  

Control de colònies de gats:  

La problemàtica dels gats de carrer és un dels temes més difícils de solucionar d’ençà que vam entrar 

a la regidoria de Medi Ambient. Preservar el benestar animal i garantir la convivència veïnal no està 

sent una gestió fàcil amb els recursos dels quals disposem. Som plenament conscients que l’abast del 

problema és molt gran, i per això aquests anys hem demanat col·laboració i paciència a tots els veïns i 

veïnes afectades. Hem de trobar la manera de conviure amb gats ferals. Per descomptat que encara 

queda molta feina, i que s’ha d’anar fent, però no serà ràpida.  

El 2021 es va dur a terme la primera campanya d’esterilització de gats de carrer amb el mètode CER 

(captura, esterilització i retorn). Un cop capturats els gats se’ls sotmet a una revisió veterinària per 

descartar que no pateixin cap malaltia, se’ls esterilitza, se’ls fa una petita marca a l’orella per 

identificar-los i se’ls retorna a l’espai on han estat capturats.. Amb una partida pressupostària de 1.500 

€, es van anar realitzant captures per tal de reduir la fertilitat de les colònies i els comportaments 

molestos dels animals provocats pel zel. La tasca es va començar al barri de la Serra. També es va 

instal·lar dues casetes de fusta apartades de les cases per tal que el menjar fos col·locat allà i no a les 

cases, per així reduir molèsties.  

El 2022, es va continuar el projecte buscant la col·laboració veïnal que és primordial, per controlar les 

colònies de gats que des de fa anys s’estenen pel poble sense cap mena de control. Amb l’objectiu 

d’apartar els gats de la zona verda del carrer estació, es va construir un petit refugi de gats al costat 

del camí de la Coromina. I amb el segon objectiu, estabilitzar les poblacions i reduir l’impacte negatiu 

que tenen sobre la vida quotidiana de les persones, la campanya consisteix en el mètode CER. I aquest 

2023 s’ha continuat esterilitzant els gats del carrer estació.  
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MEDI AMBIENT  

Centrals Hidroelèctriques:  

A causa del seu passat industrial tèxtil, Sant Quirze de Besora compta amb 3 centrals hidroelèctriques 

dins del seu terme municipal amb una potència de 890 kW, 360 kW i 1.000 kW. Aquestes centrals són 

Can Trinxet, Can Guixà i Can Periques (Les Illes). Per il·lustrar amb xifres la importància d’aconseguir-

ne el control municipal, volem recordar que aquesta central genera una quantitat anual d’energia que 

ronda els 3.000.000 kWh (la variabilitat entre anys és important en funció del cabal del riu). L’any 2017, 

els ingressos que l’empresa explotadora va obtenir per la central de Can Trinxet van superar els 

270.000 €. Què hi ha millor que els ingressos resultants de la producció d’aquesta energia verda es 

destinin íntegrament al poble? 

Després d’una tasca de recopilació de documentació i informació que va durar un any i mig, vàrem 

començar els contactes amb l’ACA per denunciar totes les irregularitats en les concessions i tots els 

incompliments de condicions establertes. El nostre objectiu a curt termini és el d’aconseguir 

municipalitzar la central de Can Trinxet que caduca el 2024. I des del principi d'entrar, ens hem anat 

assessorant legalment per començar els tràmits el juliol del 2021. En aquest moment vam presentar a 

l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) amb una instància que exigia l’inici de l’expedient de reversió de la 

central hidroelèctrica de Can Trinxet. En la instància insistíem en la voluntat unànime del poble de 

municipalitzar aquest recurs després d'una recollida de signatures. La instància va ser acceptada i els 

tràmits ja es van iniciar. En el marc d’aquesta reversió, el 14 de desembre ens visitava a l'Ajuntament 

la consellera d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, Teresa Jordà, acompanyada de la seva 

secretària Anna Barnadas. Després d’explicar la singularitat del cas de Can Trinxet i denunciar les 

irregularitats i el frau en les concessions a centrals hidroelèctriques arreu de Catalunya, vam discutir 

en profunditat cada tema que hi havia sobre la taula. Des del consistori sortíem satisfets del resultat 

d’aquesta reunió, ja que la consellera es va comprometre a impulsar la municipalització de Can Trinxet 

des del govern i també a investigar en profunditat el registre d'aigües per solucionar la problemàtica. 

A principis d'estiu de 2022 vam rebre la notícia pels mitjans de comunicació de la reversió a mans 

públiques de tres centrals hidroelèctriques de Catalunya. Una de la Farga (la Cúbia), una de Bescanó i 

la de Cant Trinxet, aquí a Sant Quirze de Besora. Aconseguir que no es tornin a privatitzar aquestes 

tres centrals hidroelèctriques és una victòria de la qual podem estar contents i orgullosos. Tot i això, 

cal seguir amb la lluita amb perseverança i fermesa. Actualment, la gestió d'aquestes centrals es preveu 

dins de la nova empresa energètica pública que es crearà a la Generalitat. Nosaltres continuem 

pressionant i demanant que la gestió més eficient i justa d'aquest recurs s'obtingui amb la gestió 

municipal, i per això, seguirem per al camí que ens ha portat fins aquí. De forma tossuda, demanarem 

els cops que faci falta i on faci falta el que, per unanimitat, demana el nostre poble: la gestió municipal 

de Can Trinxet.  

Autosuficiència energètica dels equipaments municipals:  

Durant aquests 4 anys, des de la comissió de Medi Ambient han treballat amb diverses empreses en la 

redacció de projectes per l’autosuficiència energètica dels edificis públics. Totes aquestes accions 

s’emmarquen en l’aposta decidida d’avançar cap a l’autosuficiència energètica per via de les energies 

renovables. S’han de millorar els següents equipaments:  

- A la llar d’infants: es va redactar un projecte per la instal·lació de plaques fotovoltaiques a la 

Llar d’infants i el 2020 es va poder executar, que generen més de 9.000 kWh anuals i 

s’aconsegueix aproximadament un 42% d’autoconsum i estalviar l’emissió de més de 4 tones 

de CO₂ cada any, gràcies a una subvenció de la Diputació de Barcelona.  
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- La Cooperativa: amb una subvenció, s’està elaborant un projecte similar d’instal·lació de 

plaques fotovoltaiques per l’edifici de la Cooperativa. I actualment ja disposem d’una 

subvenció per executar aquesta actuació durant el 2023.  

- Pavelló: Paral·lelament, se’ns han concedit dues noves subvencions per tal de redactar dos 

importants projectes d’energies renovables: una caldera de biomassa al local de Càritas i amb 

una xarxa de calor (district heating) pugui escalfar el pavelló, Llar d’infants, Escola Segimon 

Comas i Institut Bisaura.  

- Piscina i Escola Segimon Comas: una instal·lació fotovoltaica d’autoconsum compartit entre la 

piscina i l’escola, col·locar les plaques a la piscina.  

- Residència d’avis: es disposa d’un projecte per instal·lar plaques fotovoltaiques a tota la 

residència de gent gran, i s’ha sol·licitat una ajuda tècnica per instal·lar una caldera de 

biomassa en aquest equipament.  

- Casa de cultura: s’ha sol·licitat una subvenció per tal d’instal·lar plaques fotovoltaiques en la 

teulada d’aquest edifici.  

Canvi de part de l’enllumenat públic de Sant Quirze:  

El 2021 es va iniciar una actuació per canviar durant un període de dos anys l’enllumenat públic dels 

carrers de Sant Quirze de Besora, però a causa d’uns problemes administratius del Consell Comarcal 

d’Osona no ha estat possible. Tot i que des de l’ajuntament es va realitzar el pagament de tota la 

despesa, només s’ha pogut canviar el llum d’una tercera part dels llums i està previst que el juliol de 

2023 es canviïn de cop les altres dues terceres parts.  

Els llums halògens convencionals havien de ser substituïts per LED amb les següents conseqüències 

directes pel municipi. El canvi suposarà una reducció del consum en 93.845,24 kW anuals, la qual cosa 

suposarà un estalvi econòmic important pel municipi. De retruc, es redueixen els equivalents de CO₂ 

que s’utilitzen per generar aquesta energia. Aquest projecte és finançat un 50% per l’ajuntament i un 

50% per la línia de subvenció europea FEDER. El cost total de l’actuació és de 150.000 € i estarà 

amortitzat en pocs anys gràcies a l’estalvi energètic que suposarà.  

Estació de càrrega per vehicles elèctrics:  

Per a la tardor del 2020 hi havia prevista la instal·lació d’un carregador per vehicles elèctrics a la paret 

de l’antiga Renault davant del pavelló. A causa del Pla d’ajust econòmic s’ha posposat aquesta inversió 

el gener del 2021. Finalment, es va culminar amb èxit el projecte d’instal·lació d’un punt de recàrrega 

de vehicles elèctrics al municipi. El punt de recàrrega s’ha instal·lat al davant del pavelló municipal al 

ser considerat un punt estratègic al municipi, ja que queda proper a l’eix escolar i als comerços i 

restauradors de l'eix de la Plaça Bisaura. Aquest punt de recàrrega semiràpid pot ser utilitzat per 

tothom a cost zero per l’usuari.  

L'any 2022 es va instal·lar el segon punt de recàrrega per a vehicles elèctrics en el nostre municipi i es 

va situar a la Plaça Major. Ara com ara no s’ha engegat per no comportar una pèrdua d’aparcaments, 

atès que es volia activar en el mateix moment de la implantació del porta a porta i així no perdre 

aquests aparcaments. Com que el porta a porta s’està allargant, la connexió d’aquest punt de recàrrega 

es farà en aquest primer semestre de 2023. 

Grup de treball per la compra agregada de plaques fotovoltaiques 

Des de l’inici de la legislatura, l'aposta per les energies renovables i l’autosuficiència energètica ha estat 

un dels pilars de la regidoria de Medi Ambient. Finalment, també s'ha donat un impuls a l’autoconsum 

en el sector residencial. Aprofitant les ajudes europees i l'ordenança municipal d'impuls a la 

fotovoltaica, després d’una xerrada de l’Agència Local d’Energia d’Osona es va crear un grup 
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d'assessorament i coordinació que ha permès realitzar una compra agregada de la qual es van 

beneficiar més de 20 llars de Sant Quirze. 

Tècnic d'energia  

Des de principis de 2022, a Sant Quirze comptem amb la presència d'un tècnic d'energia al municipi. 

La tasca d'aquesta persona és assessorar i donar suport a la ciutadania que ho necessiti sobre aspectes 

que afectin el dia a dia de les llars del nostre poble en temes energètics. Alhora, també treballarà de 

forma coordinada i donant suport a la regidoria de Medi Ambient per seguir avançant en la tasca que 

portem realitzant aquesta legislatura: fer els edificis municipals de Sant Quirze Besora equipaments 

més sostenibles i autosuficients energèticament. 

Aprovació de plans  

Durant aquests dos anys hem aprovat dos plans importants pel municipi:  

1. Pla de transició energètica local (PTE): és un document vinculat al Pla d’acció per l’energia i el 

clima (PAESC) del municipi de Sant Quirze de Besora. Ha estat una revisió en profunditat de 

l’antic PAESC incorporant els nous reptes que tenim, com a municipi adherit al Pacte de les 

Alcaldies pel Clima i l’Energia que hem renovat aquesta legislatura i ha estat redactat gràcies 

a la Diputació de Barcelona i l’Agència Local d’Energia d’Osona.  

2. Pla director del Verd Urbà: un treball que ha estat lliurat a l’Ajuntament recentment que inclou 

l’inventari i diagnosi dels espais verds i de l’arbrat viari del municipi així com propostes de 

planificació, gestió i manteniment de l’estat de la vegetació d’aquests espais. I ens fan una 

sèrie de propostes per millorar l’estat actual del verd urbà.  

Roure de la Coromina:  

El Roure de la Coromina és l’arbre més singular del poble. Com ajuntament ens hem compromès a 

vetllar per la integritat d’aquest bé patrimonial. L’objectiu de la nostra tasca és catalogar el roure de 

la Coromina com a arbre monumental amb els avantatges que això comporta al municipi. Al ple del 

passat 26 de novembre de 2019 es va aprovar per unanimitat un acord per demanar al ple del Consell 

Comarcal que cataloguin l’arbre com a arbre d’interès comarcal, que es va aprovar el següent mes de 

maig. Aquest és el pas previ a les tramitacions de cara a la catalogació d’un arbre monumental. 

Actualment, s’estan duent a terme els passos previs a aquesta distinció i restem a l’espera que la 

Generalitat faci els nomenaments. Igualment, s’ha inclòs al servei de jardineria el manteniment de 

l’entorn perquè pugui ser gaudit per tots els habitants del poble i també pels visitants. 

Neteja de la Llera del Riu Ter:  

Durant aquests 4 anys, hem pogut realitzar 3 neteges del Riu Ter en el seu pas per Sant Quirze de 

Besora. El primer va ser el 30 de novembre de 2019, la següent el novembre de 2021 i finalment l'última 

va ser el febrer de 2023. En aquesta proposta hem intentat comptar amb la participació de l'escola 

Segimon Comas i del seu comitè d'escoles verdes; i d'entitats ecologistes com la Vall Verda o El grup 

de Defensa del Ter. 

En les 3 ocasions hem comptat amb un bon grup de Santquirzencs/es que han eliminat una gran 

quantitat de brossa present a la llera del nostre riu. S'ha tret materials des del passeig de darrere el 

pavelló fins a la Foradada; i s'ha tret de tot: mobles, ferros, lavabos...  
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Campanya de la millora selectiva i sol·licitud del porta a porta:  

Malgrat que el procés de canvi cap al sistema porta a porta no hagi estat possible durant aquesta 

legislatura, tot i que des del juliol de 2019 es va paralitzar renovació dels contenidors de tot el municipi 

per estudiar la implantació del porta a porta. Igualment, s'han fet tots els passos per tal que l'octubre 

de 2023 es pugui implementar. Durant aquest temps, per part de l'Ajuntament s'ha dut a terme una 

campanya de conscienciació de la ciutadania per millorar el percentatge i la qualitat de la recollida 

selectiva. Proporcionant bosses, cubells o tríptics informatius preteníem començar a treballar i 

conscienciar-nos del canvi que ens tocarà fer l'any 2023. A més a més, caldrà aprendre a instaurar-lo a 

totes les cases de la forma més ràpida, còmode i eficient. 

Aquest sistema, conegut altrament com a Porta a Porta, està demostrat ser el més eficaç en la 

separació dels residus generats fins a un percentatge de reciclatge del 80%. De retruc també està 

demostrat que amb aquest sistema es redueix la generació de residus i creix la sensibilització 

mediambiental de la gent.  

Estudi dels camps electromagnètics  

El març de 2021 es va sol·licitar a la Diputació de Barcelona que es realitzés un estudi dels camps 

electromagnètics del municipi generats per les línies d’alta tensió i les antenes de telefonia al municipi. 

Aquest es va realitzar el juliol d’aquell any per part d’una tècnica de l’Oficina Tècnica d’Avaluació i 

Gestió Ambiental. El resultat de l’estudi, determina que en cap punt del municipi, la incidència dels 

camps elèctrics sobrepassa els límits establerts i, per tant, no suposen un perill per la salut de la 

ciutadania.  

Estudiem la qualitat de l’aire  

Gràcies a una subvenció atorgada per la Diputació de Barcelona, a finals de juny de 2021 vam instal·lar 

davant de la llar d’infants, una unitat de mesura de la qualitat de l’aire. Aquesta instal·lació va estar-hi 

fins al final de l’estiu i ens va permetre conèixer millor l’aire que respirem i que va sortir amb uns valors 

òptims. Es va seleccionar aquest període per què coincidia en el moment en què els valors d'ozó 

troposfèric eren molt elevats a la comarca d'Osona. 

Nova vaixella municipal 

Des del gener de 2022, qualsevol de les entitats organitzadores d'esdeveniments pública al poble i 

qualsevol persona poden disposar d’una vaixella municipal cedida per l’Ajuntament. Per al sol·licitant 

només suposarà la despesa en concepte de neteja. Aquesta iniciativa està destinada a eliminar l’ús de 

plàstics d’un sol ús i millorar la qualitat dels dinars i sopars populars. La vaixella consta de plat de 

ceràmica, got de vidre, i forquilla, ganivet i cullera metàl·lics. I amb aquest any i mig, en diverses 

ocasions s’ha pogut utilitzar la vaixella reutilitzable de l’ajuntament com en futbol sala infantil, 

revetlles, actes de l’Esplai... 

Exposicions sala d’actes 

Durant aquests anys s’ha aprofitat la sala d’actes de la Biblioteca Pompeu Fabra per poder-hi col·locar 

exposicions que ens cedeixen organismes com el consorci del Ter (on vam poder conèixer la Flora, la 

Fauna, transvasament del riu Ter i la problemàtica que suposa l’alteració de l’ecosistema del nostre 

riu) o d’altres com la Diputació de Barcelona (consum responsable...) i el diari El 9 nou. I per la 

proximitat dels centres escolars, aquests s’han pogut desplaçar per veure-les.  
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ESPORTS  

Suport a les activitats i entitats:  

Sempre hem estat al costat de les entitats esportives. I en volem destacar les següents activitats, però 

abans Des de l’Ajuntament agraïm la tasca de les organitzacions, així com de tots i totes les voluntàries 

que fan possible aquestes activitats:  

- UE Sant Quirze: és el club més gran del municipi, i els hem ajudat en tot allò que hem pogut. 

Destacar l'ascens de categoria del primer equip de la UE Sant Quirze després d'una ajustada 

lliga on va acabar primers, i des de l'Ajuntament, els vam acompanyar en la celebració per 

l'enhorabona de l'ascens. 

- Futbol sala infantil: El 2019 de juliol gràcies a diferents voluntaris es va recuperar la celebració 

del campionat de futbol sala infantil El 855 del Bisaura. Era una prioritat de la regidoria 

d’esports, recuperar aquest campionat que aplega un gran nombre de nens i nenes del Bisaura 

per jugar a futbol en equips escollits per l'organització on fomenten els valors de l'esforç, 

companyonia i gaudir de l'esport. I la resta d’anys s’ha pogut celebrar, excepte el 2020 que es 

va haver d’anul·lar per un risc de contagi.  
- Torneig de futbol sala del Bisaura: També hem estat al costat de l’organització del torneig de 

futbol d’estiu del Bisaura. El 2020 no es va poder celebrar el campionat, i el 2021 va ser de 

futbol 7. Malgrat els canvis, el torneig va tenir una gran rebuda i la participació ha estat molt 

satisfactòria. No podem acabar aquest punt sense donar les gràcies a l’organització del torneig 

i a la junta de la UE Sant Quirze per la seva gran predisposició i la ràpida adaptació a les 

normatives de la COVID-19. Després, el 2022 es va tornar a celebrar a la pista comptant amb 

els 10 equips habituals. La gran afluència de públic demostra les ganes que tenia la gent de 

recuperar aquesta activitat que ocupa cada vespre de juliol i que reuneix a tota la població al 

voltant de la pista.  

- Campus Àlex Soler: gràcies a la col·laboració entre l’UE Sant Quirze i l’Àlex Soler, es va poder 

realitzar el campus d’estiu on el 2021 es va optar per obrir-lo també a altres disciplines més 

enllà del futbol. Es pot considerar que va ser tot un èxit, ja que ha comptat amb la participació 

de més de 40 nens i nenes que han practicat l’esport que els agrada durant tot el mes de juliol. 

- Sant Silvestre: Cada any, excepte el 2020, s’ha organitzat la cursa de Sant Silvestre juntament 

amb els voluntaris que any rere any hi treballen. Com sempre s’ha anat alternant la sortida 

entre Sant Quirze i Montesquiu, mantenint el recorregut de 5 km i amb disfresses originals 

dels participants i l’ambient familiar de la prova. Finalment, el 2021 es va celebrar el seu desè 

aniversari i pel 2023 es va apostar per fer la cursa després de les festes de Nadal.  

- Trail del Bisaura: s’ha convertit en una cursa molt important a tot Catalunya, i des de 

l’ajuntament hem intentat al seu costat. A causa de la covid-19 es va deixar una edició, i la 

resta es van haver de reinventar per evitar el contagi, i es va canviar la sortida i l’arribada. 

Durant aquests anys s’han tornat a omplir de centenars d’aficionats a les curses de muntanya 

en un esdeveniment que s’ha guanyat un merescut reconeixement en l'àmbit nacional i que 

situa el Bisaura al centre de totes les mirades durant un cap de setmana.  

- Cross escolar: aquesta activitat organitzada per l’AMPA de l’escola Segimon Comas amb la 

col·laboració de l’Ajuntament i de l’escola, en què a cada any van participar un gran nombre 

de nens i nenes de diferents categories. Que permet iniciar-se en les curses d’atletisme i 

fomentar d’aquesta manera la pràctica esportiva als més menuts. 

- Club de dards: Tot i que ja fa uns anys que els seus membres disputaven lligues al bar del 

Centre, l’augment de participants i gent interessada han portat a la creació d’aquest club, que 

ja disposa de local propi als baixos del restaurant El Túnel. Felicitar els seus fundadors per la 
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feinada i l’empenta, i animar a tothom a seguir fent créixer aquest esport! L’aparició de noves 

entitats esportives sempre és motiu de celebració. 

- Pesca: s’ha col·laborat amb l’associació de pesca, col·laborant amb els trofeus i medalles del 

campionat que fan cada any enter els seus associats.  

- Exhibició de Rugby a Sant Quirze de Besora: Dues anualitats s’han dut a terme un partit de 

Rugby a les instal·lacions del camp de futbol municipal. Els equips de Ripoll i Vic s’han enfrontat 

en un partit amistós que ha servit d’exhibició a la gent del municipi amb l’objectiu de fomentar 

aquest esport a les comarques d’osona i ripollès. 

- Campionat girls cup a Sant Quirze: El camp de futbol municipal de Sant Quirze, va ser una de 

les seus del campionat Catalunya Girls CUP. Un torneig de futbol femení que comptava amb 

equips de primer nivell i que va tenir un gran èxit de participació i una gran afluència per part 

del públic i es preveu una nova edició. Des de l’ajuntament volem agrair a la junta de la UE 

Sant Quirze per la predisposició i col·laboració amb l’esdeveniment. 

Un tríptic d’esports a Sant Quirze de Besora  

El 2021 es va repartir a totes les llars de Sant Quirze un tríptic informatiu on es poden consultar totes 

les ofertes esportives presents actualment al municipi. D’aquesta manera s’ha fet arribar a tothom la 

informació corresponent a cada entitat esportiva i l’activitat que porta a terme, així com els horaris, 

les quotes i les franges d’edat imprescindibles per participar. Aquest document es va actualitzant cada 

any i es publica de forma digital.  

Curs DEA 

Gràcies a una subvenció de la Diputació de Barcelona per celebrar cursos de promoció de la Salut, s’ha 

pogut dur a terme un curs de formació en DEA (Desfibril·lador Extern Automàtic) dirigit a membres de 

la junta, entrenadors i entrenadores de la UE Sant Quirze. Es va fer un segon curs obert a qualsevol 

persona del poble que volia formar-se en la utilització d’aquest aparell imprescindible per garantir 

primers auxilis al municipi. 

Sempre obrint la piscina 

Aquests 4 anys s'ha anat obrint la piscina, intentant que sempre oferir els cursets de natació pels més 

petits, organitzant el Mulla’t per l'esclerosi múltiple i sessions d'aquagym.  
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JOVENTUT  

Pla local de jovent:  

Es va elaborar i aprovar el pla local de jovent que s’adapta a les necessitats de la gent jove del municipi 

durant els 4 anys de mandat. El pla local té l’objectiu de treballar per resoldre temes com ara ocupació, 

habitatge, salut, mobilitat, oci, cultura, etc.  

Equipament per als joves:  

Durant el 2021 es va treballar amb un grup de joves per saber com havia de ser un equipament per a 

joves, com se l’imaginaven i quina havia de ser la seva gestió. A partir d’aquest document, es va fer 

una proposta de punt jove... I a finals de 2022 aquest punt jove de Sant Quirze ja és una realitat. Amb 

l’adequació d’un espai exclusiu a la casa de cultura i amb la compra de material sol·licitat pels joves 

que en seran usuaris, s’ha habilitat un espai que, coordinat per la tècnica de joventut, servirà als joves 

del nostre poble com a punt de trobada, estudi i esbarjo. 

Creació de la Brigada jove 

S'ha proposat una activitat que té una durada de 3 setmanes durant el mes de juliol, i està formada 

per joves de 13 a 18 anys que volen fer tasques senzilles de suport a la Brigada Municipal i a canvi es 

preparen activitats de lleure com la sortida a waterworld. . Aquesta activitat ha permès rehabilitar i 

restaurar espais del poble de la mà dels joves amb l’objectiu de crear consciència i estimació pel 

mobiliari urbà del nostre municipi i a la vegada aprenien a treballar en equip. Des del primer any, que 

creiem que és una bona experiència que l'any 2022 va augmenta els joves inscrits, i des de l’ajuntament 

estem molt agraïts a tots els que han col·laborat.  

Grup de joves cangurs i reforç escolar:  

Es va impulsar la creació d’un Grup de Joves per fer cangurs i reforç escolar. És un recurs que segueix 

present per tal de donar resposta a les necessitats de les famílies i vincular els i les joves que estiguin 

interessats i interessades a dur a terme aquesta activitat. Recordem a famílies i joves que existeix 

cobertura legal en cas de voler oferir o contractar els serveis remunerats de cangurs sense que hagin 

de ser autònoms, amb un contracte temporal o un contracte de servei domèstic. En cas que les famílies 

o els joves vulguin optar per aquest tipus de contractació podeu comptar amb nosaltres i els Referents 

d’Ocupació Juvenil per assessorar-vos.  

Tallers per a joves 

Amb el servei de joventut s’ha apostat per fer tallers per a joves en col·laboració amb especialistes del 

Consell Comarcal d'Osona i del Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura s’han impulsat alguns tallers 

per tal de millorar el coneixement de l’ocupació als més joves: un per conèixer opcions del que podien 

fer l’estiu; i un alter taller per saber com s’ha de fer un currículum. L’objectiu general d’aquests tallers 

és la d’afavorir l’emancipació dels joves i facilitar l’accés al món laboral. 

També, en dues ocasions s’ha proposat de dur a terme un curs de cuina sense pares vinculat a la 

setmana de la fira del tast, adreçat per als joves de 12 a 16 anys a la cuina de l’escola Segimon Comas. 

Un taller pensat per fomentar hàbits saludables alimentaris, donar consells i aprendre algunes receptes 

perquè ho puguin fer ells.  
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Activitats des del Servei de Joventut:  

1. Atreveix-te amb el Paintball: Aquests 4 anys s’ha celebrat el típic Paintball que es feia al mes 

de gener al matí, en entrar es va fer una nova proposta de crear dues franges que permetés 

més assistència. Es proposa al matí una sessió per als que tenen de 9 a 13 anys, i a la tarda fem 

una segona franja d’edat a partir dels 14 anys, i que en cas de molta demanda es prioritza els 

de 14 a 18 anys. Cal destacar la gran participació en els dos grups i el comportament exemplar 

dels nois i noies en tot moment, tant pel que fa a les normes del joc. 

A més, també es va fer un canvi d’ubicació, abans es feia a la font de l’Espadaler, i ara es 

proposa als terrenys situats a sobre els dipòsits de l’aigua del Solei, a la vora d’un dels camins 

que puja cap al Pla del Revell. La riquesa de la vegetació, on preponderaven algunes alzines i 

algun roure, que generaven major dificultat i menys visibilitat pel grup adversari.  

Aprofitem per donar les gràcies a la propietària del terreny que ens el cedeix per dur a terme 

aquesta activitat.  

2. Sortida a Port Aventura: cada any s’ha intentat realitzar una sortida a Port Aventura. Coordinat 

des del servei de joventut i el consell comarcal, els joves del nostre poble poden anar 

d’excursió al parc temàtic amb altres joves de la comarca i passar-ho d’allò més bé amb els 

amics i amigues durant un dia. 

3. Concurs d’instagram: amb la col·laboració de la Comissió de Festes cada any s’organitzar el 

Concurs d’Instagram de la Festa Major. Per participar-hi cal publicar les fotografies a Instagram 

amb el coixinet #FMSantQuirze23 durant els dies de festa major,  

4. Bus Nit: és una de les activitats més antigues del servei, que en el carnaval de Torelló, es 

disposa d’un servei de bus que oferia tornar als joves del Bisaura des de les carpes de Torelló. 

El bus va tenir, cada any, ha gaudit de molt èxit. S’ha de seguir aquesta iniciativa que els i les 

joves del Bisaura puguin tornar juntes i de forma segura de la festa del Carnaval de Torelló. 

Activitats en col·laboració amb la Comissió de Nem Tard 

En aquest apartat volem agrair la tasca de Nem Tard per donar alegries i bon ambient al jovent del 

nostre poble, i la feina de la tècnica de joventut del nostre municipi.  

1. Nem Tard – Afectació veïnal:  

Un dels problemes que tenim a Sant Quirze, és la falta d’ubicacions adaptades per realitzar 

festes més enllà del pavelló. Aquest fet, comporta que els veïns més propers en pateixin les 

conseqüències. Per solucionar el problema, el 2019 es va dur a terme una reunió entre veïns, 

la comissió de jovent Nem Tard i l’ajuntament per determinar factors conflictius i dissenyar 

solucions efectives. Aquestes solucions s’han intentat aplicar durant els 4 anys.  

2. Cap de setmana del jovent:  

Els 4 anys hem estat col·laborant amb Nem Tard perquè es pogués viure el cap de setmana del 

jovent. Amb l'aparició de la COVID-19, com no podia ser d’una altra manera, totes les activitats 

es van haver d’adaptar a les normatives de seguretat i higiene que marcava la normativa en 

aquell moment. I, es van traslladar tots els actes a l’interior del pavelló, on mitjançant 

parcel·les amb passadissos, control d’accés i aforament (com a la festa major) es van poder 

dur a terme els corresponents concerts i espectacles.  

Amb la tornada a la normalitat, aquest últim any, Nem Tard va tornar a poder organitzar les 

grans festes a la que ens tenia acostumats. Començant pel cap de setmana del jovent, ple 

d’activitats com el tradicional carnaval d’estiu i amb la novetat d’un torneig mixt de pàdel que 

va tenir molt èxit i que es va celebrar durant 3 dies. 
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3. Cap d’any 

El final de 2022 va tornar a celebrar-se la revetlla de Cap d'Any, la festa estrella de la comissió 

Nem Tard, on gent de totes les edats va poder omplir el pavelló de gom a gom per celebrar 

l’entrada del 2023.  

4. La diada jove  

Només l'any 2020, no es va poder celebrar la diada jove, la resta d'anys s'ha apostat per aquest 

acte organitzat per la Comissió de Jovent Nem Tard i amb la col·laboració dels ajuntaments de 

Sant Quirze de Besora, Montesquiu, Sora, Santa Maria de Besora i Orís. On s'intenta apostar 

per algun taller o activitat lúdica, i un sopar popular seguit d'un concert i de Dj.  

5. Oktoberfest 

A la tardor hi ha la proposta de celebrar l’Oktoberfest. Es proposa un espai on poder compartir 

amb amics mentre es degusten diferents cerveses acompanyat d'una bona música i finalment 

es posa un Dj per animar la festa. I normalment a les 3 s'acaba de festa, i algun any s'ha 

organitzat un autocar que va traslladar a Vic a totes les persones que van voler continuar la 

festa per així evitar haver d’agafar el cotxe. 
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PARTICIPACIÓ CIUTADANA I TRANSPARÈNCIA  

Transparència:  

Des del primer moment hem empès una política de màxima transparència, agafant la premissa que 

l’Ajuntament ha de tenir les parets de vidre per tal que tothom pugui veure què fem i entendre el 

perquè. Per això, hem millorat la informació que es pot trobar a la web seguint el projecte InfoParticipa 

de la UAB sobre la transparència als webs municipals.  

El 2020 l’Ajuntament va estar guardonat amb el Segell Infoparticip@, a la qualitat i la transparència de 

la comunicació pública local a Catalunya. Aquest és un premi que atorga l’equip del Laboratori de 

Periodisme i Comunicació per a la Ciutadania Plural (LPCCP) de la Universitat Autònoma de Barcelona 

a partir de l’avaluació de diversos indicadors, s’han obtingut 81,25/100 punts. 

El 2022 es va sol·licitar a la Diputació de Barcelona un recurs del qual vam obtenir un document amb 

els ítems que s’havien d’anar actualitzant i amb quina freqüència per tal de complir la legislació de 

transparència i assegurar aquesta nota de transparència del Segell InfoParticip@.  

Accions de participació:  

1. Creació de comissions: La nostra voluntat va ser crear comissions a totes les regidories que 

permeten que persones alienes a l’Ajuntament i els grups polítics que formem part de 

l’ajuntament puguin participar i treballar per gaudir d’un poble viu, dinàmic i actiu. Les 

comissions són aquells espais en què veïns i veïnes del poble (participin o no en algun partit 

polític) es troben per debatre i parlar sobre un tema en concret. Se n’extreu conclusions i 

alhora es proposen activitats i projectes al regidor corresponent.  

2. Reunions de barris: Durant els mesos de maig i juny de 2021 es van programar uns actes de 

proximitat amb la població, una nova modalitat de participació a Sant Quirze, amb l’objectiu 

de celebrar trobades periòdiques amb el veïnat dels diversos barris del poble per conèixer i 

atendre les seves demandes in situ; i resoldre tots els dubtes existents. La proposta va ser 

dividir el poble en 5 barris i els seus punts de trobada: Plaça Bisaura, Plaça Major, Font Fresca, 

davant del cementiri i Plaça Comtessa Ermessenda. Volem donar les gràcies a totes les 

persones que hi van participar, ja que van sorgir moltes propostes que ja estem duent a terme. 

3. Consulta sobre circulació: Del 27 de juliol al 17 d’agost de 2021, es va dur a terme una consulta 

a la població sobre diferents qüestions relacionades amb la circulació al municipi. Va ser la 

primera consulta segons el padró, limitant resposta i controlant la participació. Hi van 

participar un total de 271 persones empadronades a Sant Quirze i majors de 16 anys. Es podia 

respondre de forma telemàtica o presencial a l’Ajuntament. Volem agrair a totes les persones 

que hi van participar i que van expressar la seva opinió. S’hi ha estat treballant per tal que els 

resultats es puguin anar executant. 

4. Taller per reconnectar amb el poble: El passat 20 d'abril de 2022, a la sala d'actes de la 

Biblioteca va tenir lloc un espai de diàleg entre joves, entitats i veïns del poble per tractar 

temes de participació juvenil, diagnosi i estat actual així com possibles millores per fer del 

municipi un lloc on els joves puguin formar-ne part en el seu dia a dia. 

Aprovació del ROM  

El Ple va aprovar el Reglament Orgànic Municipal (ROM) en la sessió ordinària celebrada el 28 de gener 

de 2022, i es va ratificar el 31 de maig després de l’exposició pública. El ROM es va aprovar per 

unanimitat i el dia d'avui, ja és d’aplicació, tal com es va publicar al Butlletí Oficial de la Província de 

Barcelona (BOPB). El ROM és un document que té com a objectiu posar per escrit les normes que ja 
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s'estaven seguint actualment des del consistori, amb alguna modernització més acord als temps 

actuals. Les principals novetats són la possibilitat de fer plens telemàtics pels regidors i regidores que 

no puguin assistir-hi presencialment, sigui a causa de malaltia o bé per baixa de maternitat o paternitat, 

així com fomentar la participació ciutadana amb la retransmissió dels plens en directe un cop disposem 

de tot l’equip de gravació. També es preveu la possibilitat que els veïns i veïnes puguin plantejar 

qüestions al Ple, amb previ avís i amb unes normes marcades de com fer les preguntes. 

Comunicació:  

Aquests quatre anys hem millorat els canals existents per avisar de totes aquelles informacions que 

creiem que poden ser d’interès general. Per a fer-ho hem apostat per diferents vies: una amb paper 

que consisteix en la impressió d’aquest butlletí i de tots els cartells i informacions que pengem i que 

repartim pel poble. El segon és la web i l’aplicació Línia Verda que són mètodes fixos i que es van 

actualitzant. Finalment, la tercera via és mitjançant les xarxes socials. Aprofitem els perfils d’Instagram, 

Facebook i Twitter on cada dia pengem informacions d’interès a la ciutadania. Com a novetat, des del 

2020 també disposem d’un servei de Whatsapp (com s'indica en la pàgina següent) per tal de rebre 

informació de forma molt més immediata. Actualment, hi tenim quasi 750 subscriptors on reben la 

informació de forma molt més ràpida. Si encara no en formes part, envia un missatge de Whatsapp 

amb la paraula ALTA + el teu NOM al 689.95.89.11. 

L'ajuntament s'implica en les taules del territori  

Des de l’equip de govern hem participat en les diferents taules rodones que es van fer per elaborar el 

nou pla estratègic del Consorci de la Vall del Ges Oris i Bisaura, que ha de servir per impulsar el 

desenvolupament econòmic del territori en equilibri ambiental i cohesió social, i també hem entrat al 

grup de treball de l'R3 que ha estat impulsat des de l’Ajuntament de Vic. 
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FESTES  

En aquest apartat volem agrair la tasca de la comissió de festes per treballar per a tots els veïns i veïnes 

del municipi, aportar alegria, diversió i cultura al nostre poble.  

Capgrossos escola  

A principi del curs escolar 2020-2021 l’Escola Segimon Comas va sol·licitar a la comissió de festes la 

seva participació per la creació d’uns capgrossos de Sant Quirze. Es tractava d’un projecte educatiu 

d’Art i Escola, que comptava amb la participació del Centre de Recursos Pedagògics d'Osona i el 

Lluçanès i amb el Centre d'Arts Contemporànies (ACVIC). Cada curs de l’escola va elaborar un capgròs, 

que estaven inspirats en elements naturals i materials del poble com l’escola, el pont, el túnel, el 

campanar, els productes del poble, els 4 cantons, la font del padró i el roure de la Coromina. Des d’aquí 

la nostra felicitació a tots els alumnes i el professorat que s’han esforçat de valent, i un agraïment a 

l’Esplai per fer la roba dels capgrossos i als pintors que hi van col·laborar: Lluís Vilardell i Ruth Bau. 

I ara esperem que els nostres capgrossos vagin sortint als diferents esdeveniments del municipi.  

Festival de Blues 

Una nova oferta cultural que s’ha iniciat durant aquesta legislatura és el Festival de Blues de Sant 

Quirze de Besora. Se celebra el primer cap de setmana del mes de setembre. La proposta és fer-ho 

entre el parc municipal i la Cooperativa i aquests anys hem gaudit d’unes grans actuacions: The Blues 

Prisioners, The Rusties Blues Band, Johnny Big Stone & The Blues Workers i Big Mama Montse & Sister 

Marion, The Blue Stable, Lust ‘n’Found, El Tolo, Big mama Montse Early Blues & Jazz Trio i Txus Blues 

& Cesar Canut.  

La proposta és que estigui acompanyada d’una Fira d'artesania amb maridatges, vins de l'Empordà, 

embotits i formatges, i una Fira del disc.  

Griguta  

Una nova oferta familiar que s’ha iniciat durant aquesta legislatura ha estat la visita del Griguta. 

Gairebé 20 anys després, el Griguta va tornar a Sant Quirze. Aquesta activitat consisteix en una 

caminada nocturna infantil teatralitzada que busca pel bosc un monstre inesperat que és el Griguta. 

Aquest fet ha fascinat els nens i les nenes de totes les edats. Imitant el format que va tenir un èxit 

aclaparador fa anys, el Griguta s’ha passejat pel pla dels ocells on la mainada de Sant Quirze, 

acompanyats del professor Jones i els seus ajudants, el van ajudar a tornar a la seva cova. Ja estem 

impacients per tornar-lo a veure l'any que ve!  

Cotxes americans  

Durant aquests quatre anys s’ha iniciat les trobades de cotxes americans. Una iniciativa particular d’uns 

veïns en la qual l’ajuntament col·laborem per convertir el carrer Mestre Quer en l’autèntica Amèrica. 

La primera edició va ser tot un èxit, però en cas de la segona va tenir bona acollida, però la pluja la va 

deslluir. Tot i això, la segona edició es van poder veure molts cotxes americans i una sèrie de botigues 

que van haver de ser traslladades a dins el pavelló. 

Estiu de revetlles  

Volem destacar que l’any 2022 es van recuperar les revetlles a diferents barris del municipi, i és un fet 

que ens agrada molt, ja que aquestes iniciatives sempre fan poble i donem les gràcies a tots aquells 

veïns i veïnes que han pres la iniciativa.  
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La més matinera va ser la Revetlla del barri de Sora. És una fixa en el nostre calendari i fa més de 38 

anys que es celebra. Després es van fer dues revetlles destinades als mateixos veïns dels barris en 

concret. La primera va ser el 9 de juliol es va fer la revetlla del Barri de la Serra, una vesprada fantàstica 

per als carrers Puigsacalm, de la Serra i Montserrat. I el dissabte 23 de juliol va tenir lloc la "revetlla del 

barri de la Fassina". Aquesta va ser destinada pels veïns del Passeig del Ter i carrer Sant Josep.  

La següent va ser la revetlla de la Plaça Bisaura, el 2 de setembre. A causa de la pluja es va haver de 

desplaçar al pavelló; tot i això, va tenir un fantàstic ambient, on es va poder celebrar la Sardinada i van 

gaudir de la música en directe del festival de Blues amb: The blues Stable i seguit de DJ Barri.  

I la final va ser la revetlla de la plaça Major, que va ser el dissabte 10 de setembre amb el tradicional 

sopar de veïns: aperitiu, botifarra i cansalada a la brasa, pa amb tomàquet i gelat per a tothom.  

Festes Majors 

Les nostres festes majors inicials van estar marcades per la COVID-19. Aquest fet ens va fer treballar 

de valent per poder celebrar la nostra festa complint amb les mesures sanitàries vigents. Vam estar 

pendents de les restriccions de les autoritats sanitàries, vam extremar les precaucions i vam ser 

prudents per tal que tothom se sentís segur. Va ser complicat la gestió de la limitació d’aforament, així 

com un seguit de protocols a seguir. I això ens va convertir en el primer municipi que va celebrar una 

festa major després de l’aparició de la pandèmia, i vam ser referent de diferents municipis perquè ells 

poguessin celebrar la seva festa major.  

Igualment, a cada festa major hem intentat que tothom es fes seva la Festa Major, per això hem 

demanat la col·laboració de diferents entitats com són l’escola Segimon Comas que van elaborar els 

capgrossos i el consistori infantil va seleccionar els actes infantils, l’institut Bisaura que ens van 

dissenyar els cartells de Festa Major, l’Esplai que va cosir els vestits dels capgrossos, la comissió de 

cultura que ens va organitzar una presentació del llibre i l'exposició a l'aire lliure.  

Un cop passades les dues edicions de festa major amb restriccions, hem retornat a la normalitat; tot i 

que la seva proposta va ser prioritzar al màxim les activitats a l’aire lliure. Dins del programa d’actes es 

van recuperar algunes activitats molt tradicionals com la ballada de sardanes, el correfoc, el ball de 

gala, la cercavila de gegants o les esperades atraccions pels més joves. A la vegada, es van proposar 

noves activitats que van ser ben rebudes com el pregó, el tobogan d’aigua o els vermuts-concerts que 

ja es van proposar anys anteriors. S’ha intentat que la festa major passés per tot al municipi, des del 

pavelló, a la plaça Comtessa Ermessenda, Plaça Bisaura, Plaça Major o el parc municipal, a la sala 

d’actes de la Biblioteca, la Cooperativa… I també hem seguit apostant per l’espai dels jardins de Can 

Guixà, s’havia utilitzat poc anteriorment, però és molt adequat per fer concerts a l’aire lliure. Des d'aquí 

volem donar les gràcies a tots els col·laboradors i col·laboradores, i sobretot a la Comissió de festes 

que amb el seu esforç i el de la resta d’entitats i comissions, van fer una gran programació d’activitats 

per a totes les edats. Cal destacar la iniciativa de la comissió de deixar d’usar articles d'un sol ús, per 

exemple els gots que se servien a la barra eren reutilitzables i en el dinar popular es va fer servir els 

plats i coberts que l’Ajuntament té a disposició de tots els veïns i veïnes. 

Festes de Nadal:  

Sempre hem intentat que aquestes festes estiguin totalment encarades als infants i després de 

l’aparició de la Covid-19, es van haver d’anar reinventant d’acord amb les restriccions de cada moment. 

És per això que tot gira al seu entorn i hem intentat que ells gaudeixin de cada un dels actes. 

El 24 de desembre sempre s’ha fet l’entrega d’El primer tió a tots els nascuts en aquell any, i d’aquesta 

manera començar-los a integrar en el municipi, com els anys anteriors. 
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Seguidament, fèiem cagar el Tió, aquí es van proposar canvis per tal que tots els infants puguin gaudir 

del seu moment de cagar el màgic tronc sense les tanques que hi havia cada any. L’any 2020 per cobrir 

aquest acte, la comissió de festes va repartir els regals que els tions municipals van cagar per a tots els 

menors de 10 anys. Cap nen ni nena es va quedar sense el seu regal. 

En relació amb el saló de la infància, l’any que es va poder celebrar, es va apostar per una oferta 

combinada de tallers, esports, karaoke i inflables; acabant amb una fi de festa per a pares i infants. 

Pel patge reial l’hem reinventat, i després de la pandèmia, es va apostar per una activitat que tingués 

cita prèvia i que cada infant tingués el seu moment amb el patge sense haver de fer aquelles llargues 

cues. S’ha buscat un espai adequat, accessible i s'ha creat una sèrie d'ambientació per omplir de ple 

de màgia l'entrega de cartes plenes de desitjos. 

Com cada any, els Reis Mags de l'Orient venen a Sant Quirze de Besora per portar els regals a les nenes 

i els nens del poble La nit de Reis, per facilitar l'arribada dels Reis d'Orient, s’ha adaptat per diferents 

cavalcades adients a la situació de cada moment. El primer any es va apostar per una rua formada per 

sidecars i es va adaptar la ruta per poder passar per tots els carrers del nostre poble. Des d’aquí 

aprofitem per donar les gràcies als motoristes i tots els col·laboradors d’aquell acte, i a la comissió de 

festes per elaborar uns actes tan dignes dins les restriccions. La resta d’anys es va apostar per una rua 

que passés per més carrers i es va canviar la clàssica recepció de davant de l'ajuntament després de la 

rua inicial, per un campament reial que en l'últim any va ser molt valorat per les famílies. En destaquen 

que aquesta opció és màgica, permet als nens disposar de més temps amb els reis i no haver de fer 

aquelles llargues cues. I, d'altra banda, aquest avançament permet que els visites dels reis a les cases 

es faci en un horari més adient i trobem els infants oberts en totes les cases. I també apostem per 

donar xocolata desfeta als assistents a la Plaça Major i així fer comunitat.  

En la rua, també volem destacar la feina que ha fet la comissió de festes renovant les carrosses dels 

reis (canviant les teles, tornant a pintar i canviant les llums) i la decoració del campament reial. El tema 

dels tèxtils, ha rebut l'ajuda de les cosidores de l'Esplai. I com a novetat, els Reis van venir carregats 

amb caramels sense sucre i xocolata (amb llet i sense, sense fruits secs, sense proteïna de la llet, sense 

ous...) aptes per aquells infants que pateixen al·lèrgies i intoleràncies, o són celíaques. Només calia 

comunicar-ho i us entregàvem una bossa amb aquests productes. Tots aquests productes van ser 

entregats per Allerganna amb la voluntat de conscienciar sobre aquesta realitat i fer difusió de 

l'existència d'aquests productes. 

Per l’últim any, s’ha buscat de complementar els actes comentats amb diferents tallers i propostes per 

tal que cada dia hi hagués alguna activitat. I dóna les gràcies a totes les persones que col·laboren en 

els actes permeten el desenvolupament d'aquests actes, en especial la rua dels Reis.  

Altres actes de la comissió de festes:  

Som hereus de la nostra cultura i hem de celebrar totes les dates importants pel nostre poble com són:  

- Diada 11 de setembre: en commemoració de la caiguda de Barcelona durant la guerra de la 

independència de Catalunya el 1714, com a símbol de la lluita per la independència i la defensa 

de la identitat catalana. Sempre hem apostat per combinar aquesta diada amb una audició de 

sardanes, primer amb la Cobla Osona i després amb la Cobla Canigó, a la plaça Bisaura.  

- Revetlla de Sant Joan: és una data important pels països catalans, i se simbolitza amb la Flama 

del Canigó com un moment representatiu per la reivindicació social i històrica. Com cada any, 

es va celebrar a la plaça Bisaura. La Flama va arribar a Sant Quirze de Besora amb els 

acompanyants de la Catalunya del Nord i s’ha combinat amb concerts. I sempre que s’ha pogut 

s’ha repartit coca, beguda i el clàssic vi de la bota. 
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- Castanyada: cada any que hem pogut, s’ha celebrat la Castanyada de Sant Quirze de Besora 

amb contes, a la plaça Bisaura. Els alumnes de 4t d'ESO sempre han venut castanyes a la 

mateixa plaça per recollir diners per al viatge de final de curs. 

- Carnaval: s’ha mantingut aquesta iniciativa conjunta dels dos municipis, on s’ha anat alternant 

entre els dos municipis la sortida i l’espectacle familiar com a fi de festa, amb un clàssic 

berenar. Com a novetat, el trajecte entre els dos municipis ha estat amenitzada amb un grup 

de batucada que ha portat ambient. Els diferents anys s’ha incrementat la participació de les 

famílies. 

- 1 d’octubre: per commemorar el 5è aniversari de l’1 d’octubre, al matí el CDR Bisaura va 

organitzar un vermut popular amb música i es va renovar l’estelada sota el pont de Sant Quirze. 

I a la tarda va tenir lloc a la sala d'actes de la Biblioteca Pompeu Fabra la conferència "Si no 

coneixem la nostra història, ni sabem on som ni on podem anar" que va ser realitzada per 

Víctor Cucurull, director de la fundació Societat i Cultura.  
- Marató de TV3: sempre s’ha apostat per organitzar activitats per la Marató de TV3 per així 

demostrar la nostra solidaritat amb la investigació de malalties. Aquests anys, hem proposat 

caminades, un esmorzar popular, diversos jocs per a totes les edats, una exhibició de xerracs, 

xerrades amb professionals de primera línia. I també hem comptat amb la participació de 

diferents entitats que han fet les seves aportacions: Escola Segimon Comas, l'AFA de l’escola 

Segimon Comas, Esplai de la Gent Gran, Club Tennis Sant Quirze, Agrupació de pessebristes, 

els alumnes de l’institut Bisaura i l’institut Bisaura, establiments comercials del municipi, 

parades que han participat en les fires de Nadal que s’han organitzat.  

I també les voluntàries Imma Adam i la Leiby, que han elaborat diferents decoracions de Nadal 

que s’han venut en aquell dia. I la Pastisseria Pim Pam que va fer una aportació d’acord amb 

les vendes d’aquell dia.  
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NOVES TECNOLOGIES  

Procés de transformació digital de l’ajuntament:  

Com sabeu, l’administració pública ha de ser sostenible, i té l’obligació d’eliminar el paper i passar-ho 

a fer tot en format digital. Això suposa una reorganització i un canvi d’hàbits per a tots. Un dels primers 

passos que vam fer a l’ajuntament va ser sol·licitar l’ajut de la Diputació per a fer aquest procés. Els 

treballadors de l’Ajuntament ja han realitzat aquesta transformació som una administració sense 

paper. Una administració sense paper serveix millor als principis d'eficàcia i eficiència, en estalviar 

costos a ciutadans i empreses. A més, afegeix que disposar de tota la documentació en format digital 

reforça les garanties dels interessats: constància dels documents, major transparència, tramitació més 

àgil i seguretat i integritat del document. Ha suposat canvis a la pàgina web, com per exemple les 

instàncies genèriques on ara t’has d’identificar d’una forma segura ja sigui a través de l’IdCat, o si no 

en tens, amb la targeta sanitària. Per això, ens vam adherir al programa “Fem-ho fàcil” de la Diputació 

de Barcelona. Aquesta nova eina t'ajuda a fer tràmits electrònics amb l’Ajuntament o l’administració. 

D’aquesta manera, qualsevol persona que hagi de fer tràmits amb l'Ajuntament i necessitin suport, 

podran rebre la seva ajuda. La poden rebre trucant al 935 950 464, o fent un correu electrònic a 

tramits@diba.cat (el servei està disponible de dilluns a divendres, de 9 a 15 h). Durant aquests anys es 

va repartir a totes les persones que el van sol·licitar un suport per a tauletes i mòbils, a més amb uns 

adhesius i targetes amb les dades del servei.  

Renovació dels equips informàtics:  

Durant aquests 4 anys hem intentat renovar els equips informàtics del municipi, en primer lloc, es va 

haver d'adaptar l’escàner de l’oficina d’atenció al ciutadà per la implantació de l’expedient digital. 

També, s’han incorporat 3 portàtils, que permeten que en cas de necessitat el personal es pugui 

emportar l’ordinador a casa per seguir treballant. També s’han adquirit diferents monitors per tal, que 

tot el personal que volia pogués disposar de 2 monitors que faciliten la feina del dia. També es va 

equipar el despatx del vigilant municipal, per tal que els Mossos d’esquadra poguessin venir a recollir 

les denúncies aquí a l’ajuntament.  

També es va adquirir una pantalla, amb un altaveu/micròfon sense fils i una càmera, per tal de poder 

realitzar amb la màxima facilitat les reunions telemàtiques. I finalment, també es va fer una instal·lació 

a la sala de plens que permetés la retransmissió dels plens pel canal de YouTube i així es puguin seguir 

des de casa.  

Millora de les telecomunicacions:  

En els diferents edificis municipals es duen a terme moltes activitats, però la majoria tenen en comú 

una necessitat com és la d’una bona connexió a internet. Per aquest motiu, hem dut a terme el 

desplegament de la fibra òptica en els següents edificis: llar d’infants, Casa de la Cultura i l’antiga 

Cooperativa. I s’ha treballat amb les companyies de fibra òptica per tal que es desenvolupés amb parts 

que no havia arribat, com el Solei o la part final de la carretera de Vidrà.  

Instal·lació del fitxador:  

D'acord amb el Decret llei 8/2019 del 8 de març de 2019, en entrar a l’ajuntament vàrem, instal·lar dos 

aparells de control horari a través de l'empremta digital i per alguns treballadors es fa a través d'una 

aplicació. D'aquesta manera controlar l'horari d'inici i final de la jornada laboral de tots els seus 

treballadors i guardar els registres durant quatre anys. 
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Diagnosi informàtica: 

La transformació digital és un fet a l'administració, com ho és en els diferents sectors productius i en 

la societat en general. En l’actualitat es pot dir que pocs processos de l’Ajuntament no es recolzen 

sobre les tecnologies de l'informació i la comunicació, que han esdevingut imprescindibles per al bon 

funcionament de l’Ajuntament i la seva relació amb la ciutadania. Inevitablement, això comporta una 

pressió sobre l’àmbit TIC de l’organització municipal. 

És per això que aquest any 2021 es va sol·licitar un recurs tècnic a la Diputació de Barcelona per tal 

d’avaluar l’estat actual de l’ajuntament en l'àmbit de les TIC. I com a conclusió ens ha sortit que tenim 

feina a actualitzar, cosa que anirem fent de mica en mica. Ja ho hem començat a fer aquest 2021. Per 

exemple, en comparació amb altres ajuntaments similars (Informe IRIA 2018) s’han fet els següents 

càlculs: el pressupost general per l’Ajuntament de Sant Quirze de Besora, per l’any 2021, és de 

2.779.147,84 €. D’aquest pressupost, es comptabilitzen 30.105,70 € com a suma dels capítols 2 i 6 

destinats a l'àmbit TIC, el que representa un 1,53% del pressupost de l’Ajuntament. En terme mitjà, els 

ajuntaments de 1.000 fins a 10.000 habitants van fer servir l’any 2017 un 1,20% de la despesa dels 

capítols 1, 2 i 6 per suportar els seus serveis TIC. 

Després d’aquesta anàlisi, el 2022 es va demanar un altre recurs tècnic a Diputació de Barcelona per 

tal que fes un estudi per a la renovació de la infraestructura de xarxa d'àrea local a la seu de 

l'Ajuntament de Sant Quirze de Besora i sala annexa d’informàtica. Aquest document es va entregar el 

març de 2023 amb una sèrie de recomanacions i amb un document que conté els requisits a 

contemplar en cas de voler realitzar la licitació.  
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TURISME  

Actuació del “Mirador de Sant Quirze de Besora”:  

Entomem aquest projecte de l’antiga legislatura. És un projecte d’integració comarcal i identitari que 

pretén ressaltar i posar en escena el territori, que en el nostre cas és el riu Ter. Identifica una part 

important del paisatge d’Osona, tant geogràficament i paisatgísticament com des del punt de vista 

social i urbanístic i, sobretot, del vessant històric-industrial de la comarca. Aquest projecte està 

subvencionat a través del Fons Europeu de Desenvolupament Regional (FEDER). A diferència de la 

proposta de l’antic equip de govern, nosaltres apostem per una altra ubicació que seria el mirador que 

està situat a la Plaça Bisaura. Ja que ens semblava que el lloc projectat, tan a prop del riu, tindrà uns 

costos de manteniment elevats, a més del risc que una riuada se l’emporti.  

Està previst que aquesta actuació s’iniciï a partir del juny de 2023 i que contempla una modificació 

d’aquest espai que ara està degradat en tots els sentits i es reduirà dos aparcaments d’aquest espai. I 

ja es disposa d’un faristol amb informació de la Trail del Bisaura per instal·lar en aquest espai.  

Elaboració d’un fulletó turístic de Sant Quirze de Besora:  

Amb la recaptació de l'impost de pernoctació del nostre municipi, ens retorna el 50% de la taxa i hem 

elaborat un petit fulletó turístic sobre Sant Quirze de Besora. En aquest fulletó s’ha reservat un espai 

per a tots els comerços del poble, a més de donar a conèixer els diferents recursos d’interès, festes i 

fires i altra informació. 

S’elaboren dos vídeos promocionals del poble  

Amb la recaptació de l'impost de pernoctació del nostre municipi, ens retorna el 50% de la taxa i amb 

aquests diners, en coordinació d'Osona Turisme, hem elaborat un parell de vídeos promocionals de 

Sant Quirze de Besora. El primer es titula "Viu la tardor a Sant Quirze de Besora" i és una bonica mostra 

dels paisatges que ens envolten durant aquesta estació que transforma el verd en diferents tonalitats 

de roig, marró i grana.  

En el segon, "Viu Sant Quirze de Besora! Sant Quirze de Besora és un poble viu!", hi té lloc la natura, el 

riu, els paisatges, les fires, la seva gent, les tradicions... i molt més! Si encara no els has vist, pots trobar-

los a la pàgina web de l'ajuntament o en algun dels seus perfils en les xarxes socials (Twitter, Instagram 

o Facebook). 

Una nova proposta turística: la gymkana digital 

S’ha instal·lat una gymkana turística per als visitants del municipi. Aquesta proposta serveix per 

conèixer el nostre poble i la seva història. En ella us proposem endinsar-vos a la vida de l’Ermessenda 

de Carcassona, comtessa de Barcelona, Girona i Osona. Us heu de sentir com si fóssiu la dona més 

poderosa de la Catalunya medieval i que per fi ha arribat l'hora: de trobar el vostre nét. En aixecar-te, 

el vol del teu vestit s'alça aletejant amb el vent. Ens situem el 1057, al bonic poble de Sant Quirze de 

Besora, on has vingut a descansar després de dècades de mandat i infinites baralles familiars. 

Amb aquesta activitat coneixent la història de la Comtessa Ermessenda de Carcassona, i mentre 

avançant resolen enigmes els permet conèixer el nostre poble. Tot comença a la Plaça Major amb les 

campanes de l'església de Sant Quirze de Besora que et treuen del teu plàcid somni, mentre ets la 

mateixa Comtessa. Amb aquesta frase iniciem la gymkana digital que us proposem, on hi ha 9 enigmes, 

que es pot fer amb 50 minuts i que suposa camina 1,9 km. 

Així doncs, que comenci l'aventura! 
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Creació del full de ruta de turisme 

Durant aquest segon semestre del 2022 amb Osona Turisme del Consell Comarcal hem estat elaborant 

el full de ruta de turisme de Sant Quirze de Besora. I es va aprovar pel ple municipal el mes de març. 

Amb aquest document avaluem la situació actual del turisme al municipi i els objectius de l'ajuntament 

pel que fa a gestió turística per tal de fomentar-la amb sostenibilitat, i es preveu una proposta d'accions 

a desenvolupar.  

Fotos antigues pel municipi 

En col·laboració entre la Comissió de Cultura i el SQB Photo, s’han dissenyat unes plaques amb 

fotografies antigues del municipi que seran col·locades pel municipi per ensenyar a tothom que el 

nostre municipi és molt antic i com ha anat evolucionant els últims 100 anys.  

Instal·lació d’una webcam al riu Ter  

En col·laboració amb Meteosona, es va instal·lar una webcam al passeig de la Verneda que ens permet 

fer un seguiment en directe de l’estat del riu i en cas de riuada, serà molt útil. A més que ens permet 

gaudir de les vistes al nostre riu.  

Es pot veure a la pàgina web https://www.meteosona.com/webcams/Osona 
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EDUCACIÓ  

Avantprojecte de l'escola  

En entrar al govern vam estar estudiant l’avantprojecte de l’anterior equip de govern i així saber en 

quina situació es trobava. S’han fet diverses reunions, tant amb ensenyament com amb l’ACA, per tal 

de superar el primer entrebanc que ens trobarem: poder fer l’actualització de l’edifici en una zona 

inundable. Des del passat mes de desembre tenim el permís de refer l’escola en el mateix lloc amb 

unes modificacions del projecte (no construir una nova aula de psicomotricitat al pati de la llar 

d’infants, reforçar el mur del pati per aguantar la pressió de l’aigua en cas de riuada i no aixecar el 

segon pis). Per nosaltres és molt important que puguem mantenir l’escola en el mateix espai i 

conservar l’eix educatiu actual. Durant aquest temps hem fet diferents visites a Manresa i també ens 

ha visitat a Sant Quirze de Besora amb membres del Departament d'Educació. Ara s’ha de seguir 

treballant amb Educació per tal que es planifiqui aquesta actuació, tot i que des del Departament 

veuen que altres escoles són més prioritàries perquè estan en barracons o en zones més insegures. 

Millores del servei a l’escola Segimon Comas:  

Tot i el projecte de renovar l’escola, la nostra prioritat és actualitzar l’estat actual d’aquest equipament 

municipal amb la voluntat que sigui el millor possible per a tots els nostres infants. Les millores 

d’aquest equipament s’han exposat en l’apartat “MILLORES EN EQUIPAMENTS” a pàgina 38.  

Durant aquests anys hem dut a terme diferents actuacions:  

1. Destina una subvenció de 700 euros a l’escola per la compra de llibres per a les diferents 
classes.  

2. S’han destinat més de 3.000 euros per l’adquisició de plaques de cautxú per poder posar al 
terra del pati interior on van els alumnes d’infantil, la brigada Municipal van fer la seva 
instal·lació.  

3. Adquisició de 21 Chromebooks i 7 tauletes, i amb aquesta adquisició, a cicle inicial es va 
aconseguit que hi hagi un Chrome per cada 2 alumnes, a més de facilitar el treball digital als 
alumnes amb les tauletes. Era important fer aquest compra perquè d’aquesta manera, en cas 
de confinament d’alguna aula per un positiu de la Covid-19, es podria seguir aprenent des de 
casa.  

4. Adquisició d’una sèrie de mobles per tal d'assegurar que cada nen o mestra disposi d'un espai 
particular per les seves coses i que no estiguessin en contacte amb els altres.  

5. També s’ha adquirit material per l’escola Segimon Comas, com per exemple material de 
matemàtiques per a Educació Infantil. 

Per descomptat des de l'ajuntament s'ha incrementat el servei de neteja dins de l'escola d'acord amb 

les recomanacions del departament i que cobreix també hores durant el matí.  

Tallers i activitats a l’escola:  

Des de l’ajuntament s’ha decidit apostar per fer diverses activitats i tallers a dins l’escola, amb 

l’objectiu que més nens i nenes en puguin gaudir. Aquí en fem un petit recull:  

- Diferents activitats com els titelles botànica oculta de Joan Perucho a cicle inicial, visualitza 

“heroïnes de pel·lícula” per als alumnes de P5 i cicle inicial impartit per drac màgic, tarda de 

contes per la igualtat a Educació Infantil i Cicle Inicial...  

- Tallers de productors locals vinculats amb el projecte “Ens mengem les valls” de l’associació 

LEADER del Ripollès, Ges i Bisaura.  
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- La comissió de feminisme va anar a l'escola a fer una xerrada els alumnes de sisè de l'escola 

sobre les violències masclistes. Amb ells també es va fer un acte commemoratiu a les dones 

assassinades durant l'any 2021 llençant una flor al riu per cadascuna d'elles.  

- S’han fet diverses xerrades, entre vàries destaquem: “educar i no cridar” a càrrec de l'Alba 

Castellví, “Emocions, xarxes i fills com les combinem?” a càrrec de Liliana Arroyo, 

“l'assetjament: eines i estratègies per evitar-lo i actuar quan apareix” a càrrec de Pilar 

Verdaguer. I l'última ha estat un taller d'educació sexual per a famílies amb la Sílvia Catalán, 

que ha estat organitzada per l’AFA de l’escola Segimon Comas i subvencionada per 

l’ajuntament.  

- Taller radiofònic en col·laboració de l’escola Segimon Comas gràcies a una subvenció de la 

Diputació de Barcelona, que ha permès fer un treball d’entrevistes en col·laboració entre Ràdio 

Montesquiu i l’empresa de ràdio “Com soc”.  

- Durant aquests quatre anys, hem tingut tres jubilacions. Només d’entrar va ser la Dolors 

Canals, a qui se li va entregar un ram de flors en nom de tot el consistori. I l’últim any, va ser 

la Dolors de religió, que també se li va fer entrega. I el 2020 va ser la Mariona Bassaganya, 

directora durant molts anys de l’escola, a la qual se li va fer l’entrega d’una placa d'homenatge 

com agraïment als seus anys de dedicació a la nostra escola i al nostre municipi. Seguidament, 

va escriure al llibre d'Honor de l'Ajuntament sota la mirada d'algunes mestres que l'han 

acompanyat. La jubilació va ser el setembre de l'any 2020, però la pandèmia no va permetre 

fer aquest acte i es va substituir en un acte telemàtic coordinat per la direcció del centre i la 

resta de professorat. 

- Els alumnes també han fet diverses sortides a l’ajuntament de Sant Quirze de Besora, el qual 

se’ls hi ha ensenyat sempre les diferents sales de l’ajuntament i presentat el personal de 

l’ajuntament i la tasca que desenvolupen.  

- I hem participat en totes les festes que han desenvolupat en allò que han necessitat (material, 

suport...): Sant Jordi, Nadal, castanyada, Carnaval, dia de la pau, festa de final de curs...  

També s’han dut a terme diferents projectes sota la direcció de l’escola i en què hem col·laborat:  

- Projecte Minibiblioteques: Per iniciativa del Consistori Infantil es va demanar a l’Ajuntament 

la instal·lació de tres biblioteques petites a tres places del nostre poble per tal que tothom, 

petits i grans, puguem gaudir i compartir-hi lectures. Això ja és una realitat, amb el suport i 

ajuda desinteressada de molts vilatans, ja les tenim a punt per a ser utilitzades. Les podeu 

trobar a les places Major, Bisaura i Comtessa Ermessenda. Volem agrair la col·laboració de la 

Ruth Bau i a en Joan Icart. Ara toca cuidar-les i sobretot utilitzar-les! 

- Projecte Cueme: Hem mantingut el projecte de les cooperatives a 5è en els quatre anys, ho 

diem en plural perquè algun any ha estat una línia desdoblada i vam tenir dues cooperatives. 

Des d'aquí, felicitem a tots els alumnes i al consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura perquè 

van fer molta feina i tots els productes que van preparar eren útils i originals.  

- Projecte de la sang: amb els alumnes de 6è, el Banc de Sang i Teixits i l’associació de donants 

de la comarca d'Osona van fer una col·laboració per un projecte sobre la sang per fomentar la 

seva donació a tota la població.  

- Projecte "La meva regla, les meves regles": aquest projecte ha estat organitzat per la regidoria 

de feminisme amb la col·laboració de l'escola, i pretén ser un recurs didàctic i educatiu per tal 

de normalitzar el nostre cicle menstrual i conèixer les diferents opcions existents. Aquesta 

bossa està pensada per les alumnes de 4t, 5è i 6è, i cada alumne se la podrà emportar a casa 

on ho podrà compartir amb les famílies per facilitar la conversa sobre aquest tema. Cada bossa 

conté llibres didàctics, diferents informacions i un conjunt de productes menstruals, per tal de 

resoldre els seus dubtes i perquè els alumnes puguin conèixer les diferents opcions, que tantes 

vegades es converteix en un tabú.  
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- Projecte de l’arborètum del riu Ter: el grup de tercer de primària de l’escola està treballant 

un projecte per estudiar els arbres de la llera del riu Ter, que després identificaran i 

senyalitzaran. Aquest projecte és possible gràcies a una col·laboració entre el Consorci del Ter, 

Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura i el Castell de Montesquiu.  

- Projecte dels capgrossos: que s’ha explicat a l’apartat “FESTES”.  

Millores del servei de la Llar d’infants:  

Les millores d’aquest equipament s’han exposat en l’apartat “MILLORES EN EQUIPAMENTS” a pàgina 

38. D’altra banda, durant aquests anys s’han fet les actuacions que ens han sol·licitat des del centre 

per tal de millorar el material, i hem seguit col·laborant amb la direcció per tal de garantir el bon 

funcionament del centre:  

- S’ha adquirit una aplicació que es diu bynapp per evitar el traspàs de documentació amb les 

famílies i s’ha dotat amb 3 tauletes, una per cada classe, perquè la tutora pugui comunicar-se 

més fàcilment.  

- S’ha facilitat una subvenció de 300 euros per adquirir llibres, a més de l’adquisició de material 

per separar espais en el pati i dos baguls per poder guardar-hi material. 

- S’ha renovat el material sense fil que fan servir les educadores per controlar les diferents aules 

de la llar d’infants.  

- S’ha adquirit una sèrie de materials i equipaments per l’estimulació sensorial. Tot aquest 

material s’ha comprat per crear una aula multisectorial i diferents ambients dins la mateixa 

aula; així mateix, també es va adquirir material informàtic per facilitar la transició digital de 

l’equipament. En total es va destinar un import de 15.400 €, subvencionat per la Diputació de 

Barcelona. 

- S’ha realitzat una formació a totes les educadores amb en Gino Ferri que elles mateixes havien 

sol·licitat. Aquesta formació els ha servit per tenir altres punts de vista, ajudar-les a créixer 

professionalment i canviar dinàmiques que feien en el dia a dia. També els ha portat a 

reflexionar sobre com transmeten la seva tasca educativa a les famílies i a la societat en 

general. Finalment, també els ha provocat una reflexió sobre el material de l'aula, el material 

que els ofereixen als infants, el què i el perquè d'aquell material, aspectes com la 

psicomotricitat o la motricitat i un llarg etcètera. Però, sobretot, els ha servit per ser conscient 

de la importància de l'observació i documentació a l'aula per al millor creixement dels infants. 

Institut:  

S’ha treballat amb la direcció del centre per al bon funcionament d’aquest centre d’ensenyament, a 

més de col·laborar en part en la millora de l’equipament durant els estius.  

També hem volgut treballar amb diferents activitats:  

- Als voltants del 25 de novembre, amb relació al dia internacional contra per a l'eliminació de 

la violència envers les dones, es van proposar diferents activitats: xerrades dins i fora l'institut, 

una obra de teatre-acció al Centre (es va seleccionar l’obra “Estranyes relacions” de la 

companyia Frec a Frec) i una activitat durant l’estona del pati per reconèixer les violències 

masclistes que ens envolten. 

- En una altra sessió, una advocada especialitzada va fer una xerrada als alumnes de 3r d’ESO 

sobre prevenció dels perills que poden tenir les xarxes socials i les estafes per internet.  

- També es va fer una altra activitat amb els i les joves de 2n per donar valor a la diversitat i 

apropar el concepte d’interculturalitat.  

- Des de la regidoria d'Educació i Feminisme es va entregar un lot menstrual a les persones 

menstruants de la nostra població que estan estudiant 4t d'ESO a l'Institut Bisaura. S'ha fet 
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d'acord amb la resta de poblacions que tenen alumnes en el mateix curs a l'institut. El lot està 

format per un llibre sobre la regla, un salvaslip de tela i una copa menstrual. L'objectiu és donar 

conèixer unes opcions menstruals reutilitzables, respectuoses amb el medi ambient i amb el 

seu propi cos.  

- Els alumnes de 3r d’ESO participen amb l’ajuntament per dissenyar la portada de la Festa 

Major de Sant Quirze de Besora.  

- També s’ha col·laborat en dos projectes, un per col·laborar en l’exposició del 8M que va 

organitzar la comissió de feminisme. I el projecte de les llambordes Stolpersteine, que era 

necessari per poder sol·licitar la seva instal·lació.  

En col·laboració amb el Servei de Joventut, l’Institut Bisaura es treballa per apropar als i les joves 

dinàmiques fora de les aules. 

Consistori Infantil:  

També s’ha mantingut durant els 4 anys el projecte del consistori infantil. I des del principi del mandat, 

disposem de l'objectiu d'augmentar el seu protagonisme en la vida de municipi. D'aquesta manera 

aproxima l'Ajuntament als infants i a les seves famílies per fomentar des de petits la participació 

ciutadana, l'emprenedoria i la presa de decisions. És per això que hem augmentat la seva participació 

en diferents actes de la vida pública com són: el sorteig dels guanyadors de la campanya de Nadal dels 

comerciants, la benvinguda a l’activitat del Griguta, inauguració de l’exposició de pessebres, l’entrega 

de premi del torneig de futbol sala i futbol sala infantil El 855, l’acte d’ascens del primer equip de la UE 

Sant Quirze, l’acte d’homenatge de la gent gran. A més, seleccionen dos dels actes infantils de la Festa 

Major i participen en el pregó de Festa Major. I en tots aquells projectes que engeguem com les 

minibiblioteques. I també els convidem cada any per venir a viure un ple ordinari del municipi i 

entendre com es desenvolupa.  

Com sempre, el consistori infantil ha disposat d’un pressupost de 500 euros cada any per decidir en 

què el vol dedicar, amb l’objectiu que millori l’educació de tots els nens. Durant aquests anys s’ha 

decidit comprar: dos robots de Lego, 4 robots per a Cicle Superior i diferent material per a l’escola.  

Lleure als estius 

S’han posat totes les facilitats per tal que a l’estiu es comptés amb una bona oferta de lleure. Els últims 

anys, estem optant per organitzat un casal conjunt amb Montesquiu, on utilitzen els equipaments 

municipals com pavelló, escola, pista i les piscines que desenvolupa una empresa de Montesquiu. 

També es col·labora amb equipaments amb el campus esportiu de la Unió Esportiva.  
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FEMINISME 

Adhesions:  

Des de la regidoria ens hem adherit al pla marc per a la igualtat per raó d’orientació sexual i identitat 

de gènere a Osona, també ens hem adherit al protocol de seguretat contra les violències sexuals en 

entorns d’oci del qual la comissió de festes, la comissió de jovent Nem Tard i els regidors de l’equip de 

govern han rebut un curs de formació per part de la Generalitat de Catalunya.  

Visualització de dades i dates:  

Només d’entrar es va col·locar un marcador a la plaça Bisaura per comptabilitzar les persones 

assassinades per violència masclista a Catalunya amb l’objectiu de sensibilitzar del problema. I des de 

la regidoria també s’ha treballat per fer visibles en dates assenyalades i poder fer més visibilització i 

sensibilització. El resum d’actes fets durant els 4 anys són:  

- 8 de març (Dia de la Dona Treballadora) 

En aquesta data, el cap de setmana més proper es fan diverses propostes. Per exemple un 

taller de dansa a càrrec de la Judit Martín seguidament d’un sopar de dones a la cooperativa, 

diferents xerrades. Un altre any, es va apostar per dur a terme l’exposició DONES, a la sala 

d’exposicions Can Tija, més d’una vintena de dones van presentar els seus treballs, i també va 

haver-hi la participació de totes les escoles del Bisaura, L'exposició comptava també amb un 

recorregut històric de dones que han canviat la història. Es va projectar el documental “les 

resilients” al teatre El Centre, que mostra, a través de quatre grups de música, la històrica 

absència de dones damunt dels escenaris. També un taller de risoteràpia amb la Montse 

Galorbades.  

Un altre any, es va apostar per més xerrades “La maternitat ens ha de fer més lliures” a càrrec 

de la Mireia Serra, assessora de lactància i Elena crespi, psicòloga i sexòloga. Un taller de llana 

a l’escola Segimon Comas impartit per la Laia Aguilà del Talleret del clot drapard. També es va 

regalar un got reutilitzable per a totes les dones del municipi a partir de 10 anys amb el lema 

“les capacitats no depenen del gènere”.  

 

- 31 de març (dia internacional de la visibilitat trans):  

Es va fer una interessant conferència telemàtica “la realitat trans” a Osona, amb la Fina 

Campàs, activista social i política en defensa dels drets del moviment trans; en Marc Parareda, 

president de l’Associació LGTBI TALCOMSOM de Catalunya Central, i la Laura Icart, tècnica de 

l’oficina d’igualtat de gènere i LGTBI d’Osona.  

 

- 28 de juny (dia internacional de l'orgull LGTBI+):  

L’Orgull LGTBI de Sant Quirze de Besora està viu i mobilitzat. Diferents entitats i col·lectius han 

participat amb l’objectiu de seguir donant veu a les reivindicacions dels col·lectius LGTBI+. En 

una anualitat es van repartir llaços de colors a diferents establiments del municipi amb una 

explicació del perquè d'aquests llaços, amb l’objectiu de normalitzar aquests símbols. També 

s’ha aprofitat per pintar un banc de la plaça major i unes escales de la Plaça Bisaura amb els 

colors de la bandera LGTBI.  

En el marc d’aquesta data, un any també es va aprofitar per col·locar senyals a les entrades del 

poble “Municipi lliure de violències masclistes i LGTBIfòbies” amb la voluntat de conscienciar 

a la població i de consolidar que no acceptarem cap mena d'actitud contrària a la igualtat. 
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- 25 de novembre (dia internacional per a l'eliminació de la violència masclista envers les 

dones): 

En aquesta data, els diferents anys s’han fet diverses propostes com un taller de bosses, també 

es van repartir entre els comerciants del nostre poble les mascaretes de l’Institut Català de les 

Dones amb el lema “Prou violències masclistes!”.  

També s’ha proposat una excursió a la maternitat d'Elna a Cotlliure, activitats com impartir un 

taller de tote bags acompanyat d’una xerrada sobre les violències masclistes a càrrec de la 

Maria Prados. Celebració d’un concert a la plaça major a càrrec de la Laura Luceño, la qual va 

rebre la felicitació de les persones assistents. 

Des de la comissió de feminisme es va entregar el “Som infants. Ens escolteu?” als alumnes de 

cicle superior de l’escola Segimon Comas i als de 1r d’ESO de l’institut Bisaura. 

Es tracta d’un material didàctic on es tracten temes com els drets humans, igualtat, diversitat, 

llibertat, masclisme i violència. Pretén ser una eina de debat per als infants i les seves famílies. 

Ideat per Natàlia Salvo i la Comissió de Feminisme del municipi, i amb les il·lustracions de M. 

Ángeles Aznar Medina. Es tracta d’un glossari de 30 paraules proposat per l’autora relacionat 

amb feminisme, masclisme, violència de gènere, relacions, etc., adreçat a infants de 7 a 11 

anys. Les paraules han estat definides per infants d’arreu de l’Estat espanyol i per l’autora, qui, 

també, ha incorporat una curiositat relacionada amb el mot. 

Dol per la mort gestacional 

Al mes d’octubre de 2020, amb motiu del Dia internacional de la mort gestacional i neonatal, 

l’Ajuntament, conjuntament amb l’associació Little Stars de la Catalunya central, va fer un espai per a 

les famílies dins del cementiri municipal, amb un arbre dels records per deixar constància que "també 

els peus més petits, deixen petjades al cor". 

Ja disposem de punt lila  

L'Ajuntament de Sant Quirze ja disposa d'un punt lila. El punt lila és un punt d'informació, 

sensibilització i facilitació de l'acompanyament en cas d'intimidació, abusos i agressions masclistes. 

Està previst muntar aquest punt lila a totes les festes del Jovent. 

Tallers i activitats  

La Regidoria de Feminisme des del principi ha procurat de realitzar diverses d'activitats i tallers 

adreçats a tothom. Totes les activitats organitzades tenen com a objectiu promoure la salut, el 

benestar, la fortalesa i el creixement personal, la difusió i defensa dels drets, l'apoderament i el 

lideratge femení i l'impuls de l'associacionisme. Els tallers perseguien millorar l’autoestima i la situació 

personal, visibilitzar diferents realitats al nostre poble, fomentar la coeducació, la formació i la 

producció cultural. En exemple tenim totes les activitats anteriors de cada data destacada, però també 

s’han fet activitats fora d’aquestes dates com el taller de xarops naturals i el taller d'ecoembolcalls 

amb cera d'abelles.  

També es va dur a terme un mural reivindicatiu a les escales del darrere de Can Portell per deixar 

constància que el gènere no limita les capacitats de ningú. I el també s’ha dut a terme una xerrada 

sobre cures menstruals a càrrec de l’Elena Crespi, Psicòloga, sexòloga i terapeuta de parella a sota el 

pont de l'u d'octubre. I la mateixa Elena, actualment està duent a terme Projecte d'Educació sexual i 

lliure de violència per als joves que assisteixen als punts joves de Sant Quirze de Besora i de 

Montesquiu. I un cop al mes, va a Montesquiu i el següent mes va a Sant Quirze.  
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Projectes sobre la menstruació  

En l’apartat d’educació (apartat Escola i Institut, pàgina 67) s’han exposat els dos projectes que s’han 

dut a terme des de la regidoria de feminisme i d’educació, per trencar els tabús sobre la regla. El primer 

és la “La meva regla, les meves regles” que consisteix en preparat 3 bosses amb diferents materials 

perquè els alumnes puguin conèixer aquesta realitat els cursos de 4t, 5è i 6è de l’escola Segimon 

Comas.  

El segon projecte té l’objectiu de donar a conèixer a tothom les opcions menstruals reutilitzables, ja 

que es tracten d’opcions respectuoses amb el medi ambient i amb el mateix cos. És per això que 

s’entrega a les persones menstruals de 4t d’ESO de la nostra població un lot menstrual format per un 

llibre “La regla mola”, una copa menstrual i un salvaslip de tela. Aquesta iniciativa es fa conjuntament 

amb la resta d’ajuntaments que tenen estudiants en aquest curs perquè tothom disposi del lot. 
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INTERCULTURALITAT  

Parelles lingüístiques:  

Es va iniciar un procés per trobar voluntaris per al projecte d’intercanvi d'aprenentatge de dues 

llengües. Però tot i ser un projecte engrescador i il·lusionant, no es va trobar prous voluntaris. Més 

endavant s’hauria de tornar a proposar perquè es pugui fer realitat. 

Renovació del pla d’acollida:  

Des de la Regidoria d' Interculturalitat s’ha aprovat un protocol d'acollida per a nouvinguts. El projecte 

Procés d’acollida desenvolupa un conjunt d’accions amb l’objectiu de permetre cobrir les necessitats 

d'informació, documentació i coneixement del col·lectiu nouvingut. La iniciativa permet garantir que 

les persones nouvingudes desenvolupin els coneixements bàsics necessaris per a iniciar la intervenció, 

minimitzar al màxim el temps d'adaptació. 

Més cursos de català 

Des de fa dos anys, a Sant Quirze disposem de dues propostes de cursos de català per a nouvinguts. 

Un, com és habitual, organitzat pel Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura i destinat als nouvinguts 

que no tenen gens de coneixement de català. S’ofereix els dimarts i dijous al matí a la casa de cultura. 

D’altra banda, els dimarts i dijous al vespre s’ofereix un curs més avançat del Servei d’Acollida i 

Integració del Consell Comarcal d’Osona i el Consorci per a la Normalització Lingüística a Osona, que 

actualment es desenvolupa a l’aula del pavelló.  

L’adquisició dels coneixements de llengua catalana per adquirir coneixements laborals bàsics i de 

coneixement sobre la societat catalana i de l’entorn permet integrar-se a la societat catalana i potencia 

l’autonomia; i l’acreditació d’aquests coneixements permet obtenir el certificat de primera acollida, 

valorable per a determinats tràmits relacionats amb l’obtenció i renovació de permisos de residència. 

Escola d’idiomes a la casa de cultura 

L’Ajuntament de Sant Quirze de Besora va cedir la sala d’ordinadors de la casa de cultura al Punt de 

Partida perquè es pogués obrir una Escola d’Idiomes. Finalment, només s'imparteixen classes d’anglès, 

ja que de francès i alemany no hi ha hagut prou demanda i només es va poder fer un curs. 

L’objectiu d’aquesta iniciativa és fomentar i facilitar l’aprenentatge d’idiomes, i també garantir que els 

cursos siguin accessibles per a tothom. Tot i que la demanda no ha estat la que es preveia i el nivell 

d’algun curs tampoc ha estat l’esperat. 

Xerrada SOS RACISME 

El dilluns 20 de desembre, gràcies al Servei d’Acollida i el Servei de Joventut del Consell Comarcal, 

l’associació SOS Racisme va venir a la Sala d’Actes a fer una xerrada per parlar amb els i les joves del 

poble sobre els estereotips i prejudicis. Es va proposar fer un col·loqui en què es va parlar del poder 

que té el llenguatge, sobretot en els missatges que rebem des dels anuncis i mitjans de comunicació. 

També va ser interessant recollir la mirada dels joves cap a les preocupacions i inquietuds que tenen. 

Des de la regidoria de Joventut es considera important treballar el tema i fer arribar la mirada d’aquests 

col·lectius a la població jove per fomentar el civisme i l’esperit crític.  
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COMERÇ I INDÚSTRIA 

Fira del tast:  

Només d’entrar al consistori, pràcticament ens vam estrenar amb l’organització de la fira. Vàrem fer 

alguns petits canvis d’ubicació per tal que quedés més recollida, així com introduir un dinar popular 

per tal de fer-ne un tancament més participatiu. Amb l’aparició de la Covid-19, vam estar un any sense 

fer-la i el següent any no es va tornar a fer per la mala meteorologia que hi havia. Però a la ubicació es 

va modificar, i al final es va proposar una ubicació més àmplia: al carrer Mestre Quer per les parades 

del mercat del trastet, productors locals i les parades de fora. A la baixada del parc, es van situar les 

parades de la Xella, que són productors més naturals. A la pista vam situar tots els jocs pels més petits. 

I finalment, entre la font i el parc municipal, es van fer les activitats com el taller de cuina, el vermut 

de km. 0 i el concert. El mateix dia, també es va fer una visita a les destil·leries Bosch que van ser 

coordinats per Osona Turisme. Aquesta fira és coorganitzada pel Consorci de la Vall del Ges, Orís i 

Bisaura. 

Campanyes del comerç 

- Campanya de Nadal:  

Aquesta és la campanya que més ha variat, cada comerç segueix recollint els tiquets dels 

diferents comerços que hi volen participar i des del consistori infantil en fa un sorteig. A 

diferència d’altres anys, aquests anys s’han sortejat vals que han variat de 20 € a 30 €, i que 

només es poden gastar en qualsevol dels comerços que participen en la campanya. Hem optat 

per aquests vals de descomptes perquè així els diners de la campanya retornen directament 

en els nostres comerços, en canvi, quan es donaven obsequis físics, eren comprats fora del 

municipi i en funció de qui li tocava era difícil que el pogués utilitzar. 

En els primers anys es van fer 5 premis, que es repartien amb un primer premi de 900 €, un 

segon de 550 €, un tercer de 400 €, un quart de 200 € i un cinquè de 100 €. I després, a petició 

dels comerciants, s’han afegit més premis d’un import més baix: un primer premi de 440 €, 

dos segons premis de 200 € cadascun, tres premis de 120 € i quatre quarts premis de 80 € 

cadascun.  

 

- Campanya la teva compra té premi (Festa Major)  

Cada mes de juny, s’ha realitzat aquesta campanya amb el següent sorteig de premis de la 

campanya de comerç aprofitant que era Festa Major aquest sorteig es va fer a la zona verda 

de Can Guixà o a la plaça Bisaura en funció de l’any. Per a entrar en el sorteig es podien 

acumular tiquets des del dia 7 de juny fins al dia anterior al sorteig, el dia 15. Aquest sorteig 

pretén impulsar la compra a les botigues del poble on es pot participar amb 3 tiquets de 

compra diferents i com a màxim 3 vegades per triar premi.  

 

- Campanya coca i cava per St. Joan: 

Com ja comença a ser tradició cada any s’ha celebrat el sorteig dins la campanya de Coca i Cava 

per St. Joan. Aquesta campanya consta en què cada comerç el dia 22 de juny fa un sorteig 

entre els seus clients. La persona premiada pot anar a recollir una coca i una ampolla de cava 

el dia 23 per celebrar la revetlla de St. Joan en el forn i botiga que li hagi tocat.  

 

- A l'abril cada paraula val per mil: 

Cada mes d’abril coincidint amb el mes de la Diada de Sant Jordi, es va tornar a fer la campanya 

del Consorci per la Normalització Lingüística d'Osona "A l'abril cada paraula val per mil". Els 

comerços de Sant Quirze es van sumar a la campanya un any més, exposant en els seus 



Resum legislatura 2019-2023 

73  

establiments els 30 cartells diferents amb paraules, refranys o frases fetes que potser ja no es 

diuen tant, amb la intenció de fer-les reviure, de tornar-les a dir, de tornar-les a escriure i de 

tornar-les a sentir. 

El nostre comerç és un luxe  

Sant Quirze hi ha molta varietat de productes i serveis, que són de qualitat i en molts casos productes 

artesanals. Destaca a favor seu el tracte personal i l’assessorament professional. I sobretot posar en 

valor que es tracta d’un motor econòmic de la vila. És per això, que amb sinceritat creiem que el nostre 

comerç és un luxe i poder comprar al poble també és un luxe. Durant aquests anys s’ha activat una 

web destinada a fer la recopilació de tota la informació dels establiments del municipi, per tal que la 

població i clients puguin consultar les seves dades de manera fàcil i actualitzada. Aquesta web està 

compartida amb Montesquiu, St. Vicenç i Torelló, els quals també formen part del servei de comerç 

del consorci. Aquest fet engloba tot el territori i permet arribar a més públic. Podeu consultar el web 

seguint l’enllaç següent: https//elnostrecomercesunluxe.cat 

Per això, aquests mesos hem anat reforçant aquesta campanya, i hem recuperat el cub de la plaça 

Bisaura i també es va repartir material de la campanya en els comerços. Es van col·locar els vinils i QR 

en llocs ben vistosos per tal que hi pugueu accedir de manera ben ràpida i àgil. El QR us condueix a una 

pàgina web abans comentada.  

Programa TTT joves mecatronic  

Amb el Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura, s’ha dut a terme el Programa Treball, Talent i 

Tecnologia; on els diferents municipis col·laborem per executar el pla del sector del metall que es va 

treballa des del consorci entre el 2020 i 2021. Aquest programa ha seguit oferint cursos i formació als 

treballadors; a més d’oferir ajuts d'estímul a la contractació dins “Ocupa't en el sector del metall 2021-

2022” i que empreses del nostre municipi hi ha participat.  

Leader 

Durant aquests anys, amb el suport de l’Associació Leader Ripollès, Ges, Bisaura, hem anat difonent, 

fent sessions informatives i acompanyant aquelles empreses que volen fer millores en les seves 

empreses i que poden accedir als ajuts Leader. Aquestes ajudes destinades a inversions de creació, 

ampliació o millora d’equipament, obra civil i instal·lacions o també a projectes viables 

econòmicament, tècnicament i legalment. Els ajuts Leader, que poden ser destinats les 

microempreses, PIMEs, cooperatives, associacions o associacions participades per ens públics en <25, 

i els ajuts preveuen cobrir entre el 22,5 i el 40% de la inversió necessària per a cada projecte. 

Espai per una cerca activa de feina  

Durant 6 mesos finals de l’any 2020 l'Ajuntament i el Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura han 

impulsat l'Espai de Recerca de Feina de Sant Quirze. Aquest espai va ser un nou projecte que es va 

posar en marxa per ajudar a totes aquelles persones de Sant Quirze i voltants que estan en una situació 

de cerca de feina. La voluntat era posar el més fàcil possible aquesta recerca, facilitant un espai amb 

ordinadors i connexió a internet per poder consultar ofertes de feina disponibles, presentar-hi 

candidatures, elaborar, millorar i enviar currículums, preparar una carta de presentació adient, etc.  

L'espai va estar obert de setembre a desembre, cada dijous al matí, en horari de 9 a 12.30 h, a la casa 

de cultura de Sant Quirze de Besora. A causa de la bona acollida, s'estudiarà repetir-ho en el futur. 
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Reiniciat el mercat de 2a mà 

Durant diversos mesos d'aquests anys s'ha dut a terme al municipi un mercat de parades d’articles de 

segona mà. Aquesta iniciativa sorgeix de l'esforç d'un promotor al qual ho gestiona i des de 

l'ajuntament hi col·laborem amb el material que ens sol·licita. Aquest se situava al voltant del pavelló 

municipal sense afectar la circulació del carrer Mestre Quer. I es realitzava el tercer diumenge de cada 

mes, durant el matí. 

Sempre al costat de les empreses 

Durant aquests 4 anys, sempre que la situació ho ha permès, s’ha dut a terme una reunió semestral 

amb les empreses del municipi per recollir les seves necessitats i encaminar-nos cap a la solució 

d’aquestes. És imprescindible que estem al seu costat per afavorir el seu bon funcionament. 

També s'aprofita per transmetre les noves subvencions que han anat apareixent ja fos amb el Fons 

Next Generation i d’altres que han sortit. 

Xerrada economia  

El passat 8 de juny va tenir lloc una xerrada a càrrec de Jordi Urbea, Senior Vice President d'Ogilvy 

Spain i CEO d'Ogilvy Barcelona sobre "El Metavers, un nou món d'oportunitats". Aquesta es va fer a la 

Sala d’actes de la Biblioteca Pompeu Fabra i va ser molt interessant per comprendre una mica més 

aquest món més novedós i desconegut per una gran majoria de la població. 
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HISENDA  

Modificació de les ordenances:  

Durant aquests anys hem intentat fer una revisió de les ordenances amb l’objectiu de millorar-les i 

d’actualitzar-les a la realitat en àmbits, com per exemple de medi ambient. A continuació, detallem els 

canvis realitzats:  

- Ordenança 1: Hem introduït bonificacions en les contribucions de l’IBI (Impost de Béns 

Immobles) i en les dels permisos d’obres pel que fa a instal·lacions fotovoltaiques, en els 

diferents tipus de sòl (urbà, industrial o no urbanitzable).  

- Ordenança 2: També hem modificat els percentatges de bonificació de l’IVTM (Impost de 

Vehicles de Tracció Mecànica) provocant que els cotxes de més de 25 anys paguin el 50% de 

l’impost i no com abans, que no pagaven res. D’aquesta manera l’antiguitat no compensa el 

medi ambient, ja que el vehicle segueix contaminant. Sí que es contempla, la bonificació del 

100% als vehicles clàssics sense matrícula històrica, segons certificat o acreditació reconeguts 

per l’Agència Tributària de Catalunya a efectes de la bonificació de l’impost sobre les emissions 

de diòxid de carboni dels vehicles de tracció mecànica. Per així ajustar-nos la tributació dels 

vehicles clàssics conforme al nou impost de la Generalitat. 

- Ordenança 3: En l’ICIO s’han entrat bonificacions del 95% en cas d’instal·lar plaques 

fotovoltaiques en l’habitatge, i un percentatge menor en cas de fer-ho en sòl industrial o no 

urbanitzable. D’altra banda, també es bonifica un 50% de l’ICIO per a la rehabilitació d'edificis 

antics de més de 50 anys sense cap remodelació anterior.  

- Ordenança número 9: Taxa per a llicències o la comprovació d’activitats comunicades en 

matèria d’urbanisme. En aquest cas s’ha modificat per considerar-se excessiu l’anterior 

coeficient o percentatge atès els costos del servei. Fins ara i des de feia anys per a compensar 

aquest càlcul excessiu s’aplicava una bonificació a l’anterior percentatge que era del 3,75%. 

Nosaltres hem preferit deixar el percentatge corresponent de calcular l’equivalent, tenint en 

compte la bonificació que es feia i no estava reconeguda, donant lloc al nou percentatge que 

s’aplicarà que és del 0,65%. Així doncs, l’últim apartat de l’article 6 queda redactat que en el 

cas de les llicències de segregació, parcel·lació, divisió, agrupació i/o agregació de finques o 

solars, s’aplicarà el 0,65% sobre el valor cadastral o de mercat de les finques o terrenys, objecte 

de llicència o petició.  

- Ordenança número 16: Taxes per a la prestació del servei de gestió de residus municipals. En 

aquest cas hem modificat només les quotes domèstiques, ja que és necessari per a adequar 

l’ordenança a l’augment comunicat pel consell comarcal en la prestació del servei. A més 

també s’haurà d’aplicar IVA al cànon del Consorci de Residus Urbans, i l’augment d’aquest 

cànon previst per l’agència de residus de Catalunya i la previsió d’implementar el porta a porta. 

És per això que s’han modificat les quotes domèstiques realitzant un increment, quedant la 1a 

tarifa a 130 €, la 2a tarifa a 115 € i la 3a a 122 €. 

- Ordenança 17 i 63: Es va refer tota l’ordenança municipal per a regular l’ús dels equipaments 

municipals i la taxa d’utilització de les dependències municipals, i això ha suposat una 

reestructuració per adequar-nos millor a la realitat dels seus usos.  

- Ordenança 19: Les taxes per la prestació de serveis del Cementiri es van apujar mínimament 

per tal de compensar la inversió que es va fer el següent any.  

- Ordenança número 38: Taxa pel Subministrament d’Aigua. El motiu de la modificació és per 
adequar l’ordenança a les despeses del servei, que feia anys que no es modificava. Consten 
també les dades econòmiques de costos i ingressos de la prestació i gestió del servei. Pels 
futurs anys, s’haurà d’anar adaptant perquè s’hauran de fer inversions per millorar tota la 
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xarxa. Les modificacions va ser un increment dels consums de la 1ª Tarifa en un 2%; la 2ª Tarifa 
i la 3ª Tarifa en un 1,5%, cada una, i la 4ª Tarifa en un 2%. 

- Ordenança 49: en el reglament de la Llar d’Infants, és un recurs no tributari, però el preu o 

quotes a aplicar queden recollides en les ordenances. S’ha mantingut les quotes existents, 

però  el curs 2022-2023 s’han creat noves quotes segons diferents opcions d’ús. S’ha 

contemplat fer ús del servei només matins o només tardes quedant resumides les quotes de 

la manera següent: Quota mensual 166 €, quota mensual només matins 140 €, quota mensual 

només tarda 120 €, quota menjador (dinar+berenar) 140 €, quota menjador (dinar sense 

berenar) 120 €. 

- Ordenança 61: Aprovació d’una ordenança que regula el procediment sobre verificació 

d’habitatges buits i estem pendents de la creació del cens d’habitatges buits per començar a 

aplicar l’ordenança. Aquesta ordenança té l’objectiu de moure el parc d’habitatges buits del 

nostre municipi. Aquesta ordenança va lligada a la creació del programa de masoveria urbana 

i de la borsa de lloguer. A través de la masoveria urbana ens permetrà veure si els pisos que 

s’han d’arreglar es pot fer a través del llogater a canvi d’un lloguer molt baix. D’aquesta manera 

el propietari rep un ingrés que amb el pis tancat no obtindria i a la vegada es garanteix que 

l’estat de l’immoble no empitjora. Un segon avantatge per a tothom, és que en entrar aquest 

programa permetrà la revisió dels immobles fent que si l’immoble està tan malament que 

pogués ser un perill per la població es pugui actuar a temps. Perquè, tots sabem que un 

immoble tancat molts anys empitjora molt la seva estructura i podríem tenir alguna desgràcia. 

La segona figura, la borsa de lloguer, també és molt interessant perquè d’aquesta manera, 

només amb la voluntat sincera de llogar el pis i fer l’esforç per llogar-ho s’estalviarà aquest 

recàrrec.  

El pressupost  

Les diferents anualitats hem apostat per fer un pressupost sense grans canvis, al final hi ha una sèrie 

de despeses fixes que augmenten any rere any. Com per exemple l’augment del cost del personal que 

ve marcat pels pressupostos generals de l'Estat i que s’ha vist incrementat cada any, també per la 

incorporació de més personal com el segon vigilant. I per descomptat, també hem estat afectats per 

les puges d’IPC que hem patit sobretot el 2022 i el 2023.  

Tot i això, a través de les diferents línies de subvencions hem pogut fer, tot el que us hem explicat en 

les pàgines anteriors. I creiem fermament que hem fet una bona gestió dels recursos públics.  

Des del grup de Junts per Sant Quirze, es van abstenir en la votació del pressupost del 2023 a causa 

que en l’últim moment es van realitzar uns canvis. Les 3 anualitats anteriors van votar-hi en contra 

amb la justificació de la davallada pressupostària en l’àmbit d’educació i en les partides de conservació 

d’edificis. Des de la nostra posició hem intentat sempre explicar que des de l’equip de govern tenim 

molt clar que l’educació és un àmbit que no pot patir retallades i que els edificis públics necessiten una 

correcta conservació, però creiem que per poder tenir un control econòmic correcte des de 

l’ajuntament, és necessari disposar d’un pressupost més ajustat del que es partia quan ells governaven. 

On disposaven d’un pressupost més elevat, però que a final d’any l’execució d’aquest no era el mateix 

import.  

 


